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OSTRE KRITIKE NA RAČUN C0SS1GE PO ATENTATU NA PUBL1A F10R1JA

KD bo zahtevala izredno sejo vlade 
za učinkovite ukrepe proti terorizmu

Policijski «vrh» v Rimu: razpravljali so o možnosti uporabe gumijastih 
nabojev za zatiranje nasilnih demonstracij - Reakcije PSI in PSDI

.12 katerega so črtali samo izraz 
potoni ukrepi*) in v katerem zah- 

aJo od vlade, naj poroča o «sta-

— Atentat na dcinokrščanskega deželnega svetovalca Pnblia 
,1 ja ie 'zbil sodu dno. Tako menijo demokrščanski senatorji in po- 
CeiIC1, ki so v zelo ostrem tonu kritizirali notranjega ministra Cossigo, 
«rl» ° V'at*° 'n 7-aktevali, naj postane vprašanje jamstev javnega reda. 
zah«Vn° vPruS»u*.ie» prihodnjih dni. Skupina senatorjev in poslancev je
nili iala' lla* se 0 m|i|,osti ---------------------
se«, rcP°v* v boju proti terorizmu 
tri/an® vodstvo KD, obenem pa so 

* ministri (Donat Cattin, Vittori- 
l^j°*°mbo in Marcora) zahtevali 
si,n° se.io vlade, kjer naj bi Cos- 
,5* Poročal o zaključkih londonskc- 
t», *yrba» držav EGS o vprašanjih 

prizma.
Ben 'a5*' kakor bi demokristjane 
innria°oma zajela «nemška vročina* 
r. ..a bi radi na valu ogorčenja za- 

zadnjih atentatov na voditelje 
j..8 Prožili pravo'mobilizacijo vseh 
l-.jbpknstjanov z zahtevami po učin- 
b>ke» * rePres'i' *n -»politiki trde

j^ačelo se je na sestankih parla- 
tiai1 j^ib skupin. Govorniki so ostro 
,tPadli vlado in končno vsilili vod- 
n,.u skupine s Piccolijem na čelu,

Predloži v parlamentu resoluci
ja 0 Javnem redu. V besedilu, ki ga 
(inrfjprej napisal poslanec Scalia

nju javnega reda s posebnim po
udarkom na osebno in kolektivno 
svobodo* in kakšne «nujne ukrepe 
namerava vlada sprejeti, da preki
ne spiralo nasilja in zagotovi potreb
na jamstva demokratičnim ustano
vam*.

Na seji poslanskih skupin so de
mokristjani še posebej poudarjali, 
da bi morale varnostne službe dela
ti /s polno paro in doseči tudi po
trebne rezultate, ki jih pa ni. De
mokrščanski poslanci so tudi izjav
ljali, da jim je dovolj Cossigovih 
televizijskih groženj («nič več ne 
bomo dopuščali, da...»), ki da «v 
resnici pomenijo le pomanjkanje i- 
dej o stvarnih ukrepih v boju s te
rorizmom, neglede na barvo, v ka
tero se ovija*.

Seveda so bili med demokjtščan- 
skimi poslanci tudi taki, ki so — 
kakor Silvestri — pozivali k »zmer- 
nosti* in »hladnim živcem*. Kajti 
nesmisel bi bilo kriviti tega ali 
onega ministra, poudarja poslanec

Silvestri, in tako ošibiti vlado v 
trenutku, ko potrebuje še največ 
ljudske opore in predvsem zaupa
nja demokrščanske stranke. Zato 
je Silvestri pozval svoje kolege", naj 
ne dramatizirajo.

Na stališča KD v zvezi z nedav
nimi atentati in zahtevo po novih 
izrednih ukrepih so reagirali doslej 
socialdemokrati in socialisti. Glasi
lo PSDI cUmanita* v dokaj živč
nem tonu sprašuje notranje mini
strstvo, ali namerava kaj ukren:ti, 
sicer -državljanom ne preostaja 
drugega, kot da se sami oborožijo 
in branijo*.

Socialisti pa so s seje svojega 
ta.jništvF poslali demokristjanom 
solidarnostno pismo, v katerem pou
darjajo, da »nasilje, ni prizadelo sa 
mo predstavnikov KD, pač pa pred
stavnike vseh demokratičnih sil». 
V zve. i z zahtevami po odločnejši 
represiji pa socialisti pripominjajo, 
da je mogoče premagati terorizem 
samo «z’ orožjem demokracije*, če
dalje širše demokratizacije odnosov 
in z jamstvi, da bo demokrat'eni 
red zaščiten v duhu ustavnosti.

Medtem je v Rimu bil sklican po 
seben «vrh». ki so se ga udeležili 
poveljnik policije Parlato, načelnik

NA PROSLAVAH 60-LETNICE OKTOBRSKE REVOLUCIJE

(arrillu z izgovorom onemogočili 
nastop na slavnostni seji v Moskvi
Uradna obrazložitev: njegovega govdra niso mogli pravočasno prevesti 
Wanje Brežnjev-Berlinguer posvečeno odnosom med KP SZ in KPI
^OSKVA — ‘Letošnje prdglave ob 

*Hil °btobrske revolucije so za- 
cj:Ue svojstven značaj: manifesta- 
ijev • naJ bi po namenih priredite- 
Ln ^zvenela kot slavospev dosež- 
v s revolucije v Sovjetski zvezi in 
v u- J® predvčerajšnjim potekla 
ne?aaienju posrednega in polemič- 
v<W .’al®ga Brežnjev - Berlinguer, 

ai Pa

^ Santiagu Carrillu, da

je bil dogodek dneva pre 
v<klke|- ®banskemu komunističnemu

na slavnostni seji.
Bij* .--vu.uiuzeni je ujrej pioiag«-
0e„ .letošnjih proslav v Moskvi, pa 
1 ‘Bost' oc* udeležencev sve-

' se ’fce ne imenuje s tem imenom. 
Oj je ie prvi dan obdržala na rav- 
teijg hektičnega spopada med vodi-

, - “VVJV-U f/VVt« n. J1 V lUVJUM*

vok Jn hahko odločajo, kdo naj go- 
«iCe(,ln kdo ne, dodal pa je, da med

Bist *°!fomunizem je torej protago
S "* s 
J? !

*ije "a sov.ietske in Italijanske pa 
iiv- Je Pa včeraj že zadobila oblike 

nega obračunavanja.
fil)i?rva n' bilo jasno, zakaj ni Car- 
s0 “ govoril. Sovjetski uradni viri 
j0 golčali, v »neuradnih* krogih pa 
•lav l Vedeti, da je bilo pač na pro- 
Vj; .B kar 123 delegacij in da torej 
jt ”ls° mogli govoriti. Sam Carrillo 
Cf^zneje povedal, kako so mu pre- 
«oVoUl govoriti: dejal je. da je svoj 
v , r Pripravil v letalu, ko se je 
je edo zvečer peljal v Moskvo. Ko 
do Q°Potoval v sovjetsko prestolni- 
t°|(il"a sovjetskim funkcionarjem iz- 
•tiej besedilo govora za prevod. Po- 
taj*. pa so mu sporočili, da ne bo 
^Sa govoriti' k8!*-' ni bilo dovolj 
< na razpolago za prevajanje nje- 
Bi 7*®. posega, španski komunistič- 
5o ..°ditelj je pikro pripomnil, da 
hjn ’Cei' Sovjeti gospodarji v lastni 
Vok lahl— --■- —
«iCe m kdo . .
•kvj Ze'° kratkim bivanjem v Mo- 
Vjj.Be bo srečal nobenega od so- 
*a 5'h voditeljev, prvič zaradi te- 
dg’aer »ga ne zanima*, drugič pa, 
B^j1e. bi dajal misliti, da so odnosi 
ltot ^bBusko KP in Moskvo boljši, 

dejansko so. Prav tako je 
v°fil ° 'zključil možn9st, da bi go- 
•o ‘ na kakem drugem forumu, kot 
Sefon^uizatorji ponudili številnim 
Bg 1 delegacij, ki niso spregovorili 

V .pednji svečanosti v Kremlju.
•ki ozračju je tudi slavni špan- 
nasto Sn’k Rafael Alberti odpovedal 
-- jjb- ki, bi ga moral imeti včeraj 

bhe na sedežu združenja sovjet- 
B* btsateljev. »če šef delegacije 
Wi e govoriti — je izjavil Al- 
Bjfi(f ni nobenega razloga, da bi 

Q v, spremljevalec bral poezije.* 
dtie Ugl,važni dogodek včerajšnjega 
Bjm 'L Moskvi pa je bilo srečanje 
SoViw. žnjevoni in Berlinguerjem. 
govon s° °eitno želeli pripisati raz- 
Sebno f več.i° težo, kot priča o- 
drK“;,t spreml.jevalcev sovjetskega 
klil((ri!ega in partijskega voditelja: 
Bolgg Suslov in Boris Ponomarjov, 
tg Č.Bjiju pa še svetnik generalne- 

0 alBika KP SZ Anatolij Blatov. 
«arn0 azgovoru je poročilo objavila 
kg; ,1 dali jan.ska stran: gre za do- 
Hlo ^stično in diplomatsko be- 
k4a • ki si v bistvu prizadeva do- 

jjj.Bb, da kljub velikim razlikam 
jj.JBb hladnemu sprejemu, Id ga

B ki: c ua kljun 
Je ub hladnemu 
•top p Pred včerajšnjim deležen na 
°t>ema Ca Berlinguerja, odnosi med 
'»ko 9 Partijama vendarle niso še 
®°ročifrab'ian'- Nasprotno, uradno 
v°rnilf° trdi- da so sovjetski sogo- 
^*zil1 na včerajšniem srečanju «i- 

, u- danes kot vselej, bratsko so-

Tajnik španske KI’ Santiagn Carrillo

lidarnost z boji KPI za rešitev živ
ljenjskih problemov države, za druž
beni napredek in demokratično pre 
novitev Italije, za mir in pomiritev

v Evropi*. Poročilo dalje poudarja o- 
snovna načela, ki morajo navdihovati 
odnose med partijami ter zagotav
lja, da sta tako KP SZ kot tudi KPI 
odločeni tildi v bodoče razviti med
sebojne prijateljske odnose. Prav 
tako sta se Berlinguer in Brežnjev 
izrekla za vedno bolj koristno so
delovanje med Sovjetsko zvezo in I- 
talijo. «Srečanje — se dobesedno za
ključuje poročilo KPI — je poteklo 
v vzdušju prisrčnosti in prijateljstva, 
ki označuje odnose med oljema par 
tijama.*

Včeraj se je medtem zaključila 
slovesna skupna seja CK KP SZ in 
sovjetskega parlamenta: potem ko 
so v sredo govorili Suslov, Brežnjev 
'in 16 šefov tujih delegacij, je vče
raj govorilo še 18 tujih komunistič
nih voditeljev. Seja se je zaključila 
s soglasno odobritvijo dveh pozivov: 
prvi je namenien sovjetskemu ljud
stvu ter poziva k izpolnitvi gospo
darskega plana in k večjemu »pa
triotizmu in internacionalizmu*. dru
gi pa je namenjen vsem narodom 
sveta ter se zavzema za ustavitev o- 
boroževalne tekme. Praznovanja ob 
61). obletnici oktobrske revolucije se 
bedo zaključila v ponedeljek z obi
čajno veliko vojaško parado na Rde
čem trgu. (tm)

protiteroristične službe Santillo ter 
rimski kvestor. Uradno so na seji 
razpravljali zgolj o tehničnih a- 
spektih vzdrževanja javnega reda 
med manifestacijami v rimskem 
središču, vendar pa je to bila očit
na priložnost za širšo razpravo o 
uporabi novih metod zatiranja te* 
rorizma. Pri tem pa je značilno, 
da so na »vrhu* policijskih orga
nov izenačevali »množične manife
stacije* skrajnih elementov s po
javi organiziranega terorizma v sti
lu «mestne gverile*. Tako so, med 
predlaganimi ukrepi, predvideli 
možnost pogostejše uporabe gumi
jastih nabojev za zatiranje nasilnih 
demonstracij, obenem pa organiza
cijo posebej izvežbanih policistov 
in posebnih oklopnih furgonov.

Že iz povedanega jasno izhaja, da 
ne gre za ukrepe proti organizira
nim terorističnim skupinam, saj je 
siednje mogoče zatreti predvsem z 
učinkovito dejavnostjo služb državne 
varnosti, ne pa z množičnimi repre
sivnimi ukrepi.

Danes se sestane vlada. Verjet
no je, da bo seja razmeroma krat
ka, saj bo manjka! notranji minister 
Cassiga, ki se še mudi v Londonu, 
kjer razpravljajo o koordinaciji u- 
krepov v boju s terorizmom v za
hodnoevropskih državah.

Ni izključeno, da bodo ministri za
čeli tudi razpravo o nasledstvu ge
nerala Mina na vrhu karabinjerske
ga zbora. Čeprav ni nobene uradne 
vesti o tem, je nekaj takega mogo
če sklepati po srečanju med pred
sednikom vlade Andreottijem in pred
sednikom republike Leone jem na 
Kvirinalu. Navada je namreč, da za 
pomembna vojaška imenovanja vla
da vpraša za mnenje predsednika 
republike.,

CANDIDA CURZ1

1‘mskava o atentatu 
proti deželnemu 
svetovalcu Fioriju

RIM — Zdravstveno stanje demo- 
krščanskega deželnega svetovalca 
Lacija Publia Fiorija, ki je bil v 
sredo žrtev terorističnega atentata, 
se je znatno izboljšalo. Kljub ra
nam in zlomom v raznih delih te
lesa, bo okreval v 60 dneh. Funkcio
narji političnega oddelka rimske kve
sture so ga včeraj zaslišali v bol
nišnici. Fiori je med drugim dejal, 
da je tudi sam streljal proti napa 
dalcema, ki pa sta mu nato strgala 
samokres iz rok. Preiskovalci so 
tudi pripravili «identikit* enega od 
teroristov.

V Rimu so preiskali kakih dvajset 
stanovanj pripadnikov levičarskih 
ekstremističnih skupin in zaplenili 
razne dokumente ter publikacije. 
Preiskovalni sodnik Infelisi pa je 
izdal sodno sporočilo za urednico 
dnevnika «Lotia continua* Ruth Rei- 
mertshofer, kar so njeni kolegi v 
uredništvu označili kot »provokaci
jo; , saj gre za dopisnico iz Zahodne 
Nemčije, ki je bila na dan atentata 
proti Fioriju v Frankfurtu, kot jas
no izhaja iz samega pisanja dnev
nika, ki je objavil njen dopis.

NEGODOVANJI ZARADI mozm BREZPtmOSlI IN POMANJKLJIVEGA NACHTOVANJA

V Italiji včeraj stavkalo poldrugi milijon 
državnih uradnikov in tekstilnih delavcev

Zaradi stavke gasilcev ohromljena letališča - Zastoj blagovnega 
prometa na mejnih prehodih - Danes stavka osebje krajevnih uprav
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POSEG SILVA DEVETAKA NA BEOGRAJSKI KVSE

Z uresničevanjem človekovih pravic 
so organsko povezane pravice manjšin
Devetak je poudaril pozitivno vlogo manjšin v mednarodnih odnosih, pri tem posebej ome
nil pomen osimskega sporazuma in izrazil nezadovoljstvo s položajem Slovencev v Avstriji

BEOGRAD — »Kar zadeva ures
ničevanje sedmega načela »Človeko
ve pravice*, smatra jugoslovanska 
delegacija, da je z uresničevanjem 
človekovih pravic organsko poveza
no tudi vprašanje pravic širših sku
pin ljudi oziroma narodnostnih manj
šin. Glede tega vsebuje sklepna li
stina jasna in obdelana stališča,* je 
rekel v razpravi o čovekovih pravi
cah (tretja košara) jugoslovanski 
delegat Silvo Devetak na beograjski 
konferenci o varnosti in sodelovanju 
v Evropi.

Devetak je najprej razložil še en
krat načelna izhodišča SFRJ, kar 
zadeva človekove pravice v sklopu 
deklaracije o načelih, ki naj veljajo 
v odnosih med podpisnicami, in na
to opozoril na jugoslovansko prakso 
in teorijo obravnavanja pravic manj
šin.

Narodnosti v Jugoslaviji uživajo 
vse pravice kot vsi jugoslovanski 
narodi, tako na gospodarskem, poli
tičnem in kulturnem ter drugih pod
ročjih, brez ozira na svoje število. 
Propagiranje in širjenje nacionalne 
neenakosti ali kakršnokoli podpiho
vanje narodnostne, rasne ali verske 
nestrpnosti, je protiustavno in kaz
nivo.

«To je za Jugoslavijo, njeno an
gažiranje v dvostranskem, v evrop-
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DEŽ, KI JE ŠTIRI URE LIL KOT IZ ŠKAFA, JE SPRAVIL MESTO V KAOS

Povodenj v Atenah: vsaj 25 smrtnih žrtev
ATENE — Nenadna in bliskovita 

povodenj, ki je ponoči prizadela gla
vno mesto Grčije Atene in pristanišče 
Pirej, je povzročila najmanj petin
dvajset smrtnih žrtev, med temi pre
cej otrok, ki jih je deroča voda dobe
sedno odplavila. Policija se boji. da 
bo končen obračun mnogo bolj drama
tičen, saj reševalci še niso prodrli v 
vse kletne prostore, ki jih je voda 
zalila in niti nis0 pregledali številne 
avtomobile, ki so obtičali na cestah, 
potem ko jih je preplavilo, V enem 
od teh avtov na prometni cesti, ki 
pelje iz Aten v Pirei so našli trubla 
matere in njenih treh otrok, ki se 
nis0 mogli rešiti.

Povodenj je prizadela predvsem ni
žje predele mesta ter območje pri
stanišča, kjer so proglasili izredno 
stanje. Na tisoče vojakov, policajev 
in gasilcev že od prznih večernih ur 
sodeluje pri reševanju poplavljepcev 
in skuša očistiti ulice ter pritlične 
prostore, ki s0 zatrpani z blatom. V 
nekaterih krajih je voda še vedno 
visoka dober meter.

Dež, ki je štiri ure lil kot iz ška
fa. je spravil Atene v kaos. Ves 
javni promet je bil ustavljen; preki
njene so bile zveze med središčem in 
predmestji, zmanjkal je tudi električni 
tok, tako da je skoraj tri četrt me
sta ostalo V popoldni temi. Mnogo lju
di je ostalo v dvigalih, v bolnišnicah 
Pa so morali prekiniti operacije. Pr
vič, od kar pomnijo, je prestopila 
bregove rečica Kifisos. povodenj pa 
je prizadela predvsem delavske mest
ne četrti. Na stotine Atenčanov je

bolto šrrio prepričani, da svobodno 
izražanje etničnih in nacionalnih 
značilnosti narodnostnih manjšin 
re sme biti odvisno od tega ali jih 
neka vlada formalno priznava ali 
ne*, je rekel Devetak, ki se ie na 
koncu enkrat zavzel za dosledno 
izpolnjevanje sklepne listine.

Jugoslovanska delegacija je pri
pravljena dati tudi ustrezne prak 
tične predloge.

JAKA ŠTULAR

Fanfari pri Kardelju
BEOGRAD — Predsednik italijan

skega senata Amintore Fanfani, ki 
se mudi na enotedenskem obisku v 
Jugoslaviji, je včeraj obiskal skup
ščino mesta Beograd, kjer se je po
govor v glavnem nanašal na organi
zacijo in delovanje samoupravnega 
sistema V velikih mestih ter na druž
beno gospodarski razvoj Beograda.

V sredo zvečer pa je Fanfanija 
sprejel tudi član predsedstev SFRJ 
in ZKJ Edvard Kardelj; z njim se 
je dalj časa pogovarjal o uspešnem 
razvoju jugoslovansko - italijanskih 
odnosov, ki jim je sporazum v Osimu 
vlil nove spodbude, (bb)

o ustili svoje hiše, mnoge 
su utrpele večjo ali manjšo škodo, 
ponekod so zabeležili tudi usade.

Kljub velikim napuvom se reševalci 
niso mogli odzvati vsem pozivom. 
Podivjana voda je odvlekla s seboj 
avtomobile in avtobuse ter poškodo
vala približno dva tisoč hiš, med ka
terimi je nekaj Velikih stanovanjskih

kompleksov, v katerih bivajo manj 
premožni ljudje.

Najprej so, našli trupla dveh de- 
kletf ženske, dveh moških in 11 -let
nega fanta, ki so se utopili v mestni 
četrti Nikaia pri Pireju. Tudi atensko 
letališče je bilo vso noč zaprto za 
promet in so ga ponovno odprli komaj 
v poznih jutranjih urah..

V severni Grčiji so zabeležili tudi 
dokaj močan potresni sunek, *ki so ga 
zaznali tudi v Bolgariji in Jugoslaviji. 
Sunek so v Atenah v inštitutu za geo
dinamiko zabeležili ob 4.30, imel pa 
je svoj epicenter 220 km severovzhod, 
no od grškega glavnega mesta. Kot 
kaže. ni povzročil škode, bilo pa je 
precej strahu, (if)

skem,jn svetovnem merilu, to je v [pa če zanikajo njihov obstoj G Uk 
okviru združenih narodov irTffifTdru- ' “' ""
ge načine pri krepitvi pravic manj
šin, s sodelovanjem med državami 
in izboljševanjem obstoječih določil 
v mednarodnih instrumentih, ki se 
tičejo teh vprašanj, načelna zade
va,* je rekel Devetak, ki je poudaril 
pozitivno vlogo manjšin v mednarod
nih odnosih kot dejavnika zbliževa
nja. »Temu nasproti pa politika asi
milacije in nespoštovanja pravic 
narodnostnih manjšin predstavlja 
stvarno oviro za razvoj odnosov in 
sodelovanja m?d državami, zlasti 
sosednjimi, pa tudi širših mednarod
nih odnosov v regiji, kjer manjšine 
živijo.*

Devetak je nato konkretno sprego
voril o jugoslovanskih manjšinah v 
sosednjih državah in poudaril, da je 
Jugoslavija utemeljevala svoje odno
se s sosedi vselej na načelu spošto
vanja suverenosti in ozemeljske ce
lovitosti ter nevmešavanja v notra
nje zadeve. Ob tem je opozoril na 
govor predsednika Tita v Helsinkih 
leta 1975, ko je med drugim dejal:
»Tu želim slovesno potrditi, da sma
tra moja država to načete (nedo
takljivost meja) za obvezno tako,za
se kot za svoje sosede, kar zadeva 
obstoječe meje. določene bodisi z 
mirovnimi pogodbami ali z drugimi 
veljavnimi mednarodno - pravnimi 
instrumenti, ki so jih podpisale vla
de Jugoslavije in nekaterih njenili 
sosed, ali pa one skupaj z vladami 
drugih držav.*

»Izhajajoč iz tega — je rekel De
vetak — smo globoko orepričani, 
da je odprtnost meja za svoboden 
pretok ljudi, idej, dobrin in teko 
dalje najboljši način tudi za ustva
rjanje pogojev za nemoten razvoj 
narodnostnih manjšin ob vzajem
nem zaupanju in vsestranskem so
delovanju*. Pri tem .je opozoril na 
pomen osimskih 'sporazumov, s ka
terimi sta Italija in Jugoslavija po
novno potrdili privrženost načelu 
zaščite italijanske manjšine v Ju
goslaviji, kakor tudi slovenske v 
Italiji na najvišji možni ravni. V 
italijanskem parlamentu so bili 
sprejeti sklepi za pripravo ustrez
nih pravnih predpisov. Devčtak je 
opozoril tudi na napredek, dosežen 
pri varstvu manjšin med Jugosla
vijo in Romunijo ter Madžarsko.

Ob tem pa je opozoril tudi na 
resne kršitve pravic manjšin, ki 
izhajajo iz sedmega načela, v so 
seščini. «Še zmeraj obstajajo resni 
problemi, ki jih moja vlada vztraj
no skuša razrešiti tako na dvo
stranski kot na mnogostranski rav
ni. Prav zaradi tega bi bite po
trebno narediti korak naprej pri 
uresničevanju ustreznih načel sklep, 
ne listine* je rekel Devetak in, ne 
da bi omenjal dve sosednji drža
vi, opozoril na to, da morajo vse 
države udeleženke beograjskega 
sestanka izpolnjevati' vse medna
rodne obveznosti, ki so jih sprejele 
v odnosih do manjšin, bodisi da 
gre za obča načela in določila med
narodnega prava ali za konkretne 
pogodbe in sporazume.

. »Razumljivo je tudi, da ne more
mo biti zadovoljni s stanjem na 
tem področju — je opozoril Deve
tak — vse dokler narodnostnim 
manjšinam kratijo pravice, določe
ne z mednarodnimi sporazumi ali

RIM — Prvi novembrski dnevi po
tekajo v znamenju novega vala 
stavk, predvsem v javnem sektorju 
in v tekstilni industriji. Včeraj in 
danes stavka v Italiji skoraj dva 
milijona delavcev, delavk, uradnikov 
in tehnikov javnih služb.

Devetsto tisoč delavk in delavcev 
tekstilne industrije je včeraj stav
kate ves dan. S svojim protestom so 
hoteli opozoriti vlado in podjetnike 
na nevzdržno stanje v tej nekdaj 
cvetoči veji italijanskega gospodar
stva. Od vlade tekstilni delavci zah
tevajo. naj vendarle pripravi v okvi
ru dejavnosti medministrskega od
bora za industrijsko načrtovanje po
droben in za sindikate sprejemljiv 
načrt za obnovo tekstilne proizvod
nje. Kriza, ki jo pesti že nekaj let, 
je namreč v največji meri prizade
la najšibkejsi člen družbene lestvi
ce: ženske, ki jih je kriza množič
no izločila iz tovarn in jih vrnila 
h gospodinjskemu delu oziroma brez
poselnosti. Grožnja množičnih od
puste je še živa. trenutno v
tekstilnem gospodarstvu vsak deve
ti delavec (torej 100 tisoč) v dopol
nilni blagajni, 35 tisočem pa že se
daj grozi takojšen odpust. O vseh 
teh problemih so sindikalisti tekstil
ne stroke razpravljali na konferen
ci, ki so jo sklicali med stavko.

Samo v Rimu je včeraj stavkate, 
na poziv sindikalne federacije CGIL 
- CISL - UIL, tristo tisoč uradnikov 
v ministrstvih in drugih državnih 
ustanovah.

Stavka državnega osebja je vse
kakor ohromila nekatere pomembne 
veje gospodarstva in javnih stori
tev. Tako je stavka gasilcev in le
talskih tehnikov povsem ohromila le
talski promet v Italiji in krepko skr
čila število poletov v tujino. Na le
tališču v Fiumicinu so se potniki že 
sprijaznili z usodo in bodo prenočili 
v čakalnicah.

Zaradi stavke carinikov je zamrl 
tudi blagovni promet ob mejah. Še 
posebno dolge kolone tovornjakov ča
kajo na mejnih prehodih s Piemon
tom. Dolino Aoste m Gornjim Poa- 
dižjem. Carinski funkcionarji, ki se 
niso udeležili stavke so prepolni de
la in prepuščajo le lahko kvarljive 
tovore.

To je, v kratkem, shematični pri
kaz včerajšnjih stavk. Danes pa 
bodo ves dan prekrižali roke uradni
ki in delavci krajevnih uprav (ob
čin in pokrajin). Teh je skoraj »XI 
tisoč.

O «močno skrčeni dejavnosti* po
ročajo tudi s sodišč, kjer so včeraj 
stavkali zapisnikarji. V večjih me
stih so morali zaradi tega odložiti 
večino procesov.

V Milanu so stavkali včeraj delav
ci tovarne »Borletti* in tovarne «La- 
gomarsino*. v Genovi pa so stopili 
na ulice delavci ladjedelnic in je
klarne. V glavnem protestirajo za
radi sklepa TRI in »Italsider*. da 
v vseli italijanskih železarnah pose
že po dopolnilni blagajni brez pred
hodnega sporazma.

Industrijska dejavnost je zamrla 
tudi v beneškem industrijskem pri
stanišču Portomarghera, kjer indu- 
strijci prav tako stalno segajo po 
dopolnilni blagajni, ki bi sicer bi
la potrebna na reorganizacijo proiz
vodnje. je pa postala zaradi odsot
nosti resnega vladnega načrtovanja, 
le »predsoba* brezposelnosti, (st.s.)

minili

«ZLATI TRAJEKTI* DRUŽBE FINMARE

Potrjeni zaporni nalogi 
za protagoniste škandala
Utemeljeni sumi o odgovornosti bivšega ministra Gioie (KD)

RIM — Parlamentarna preisko
valna komisija ja po dolgi seji 
skoraj soglasno (vzdržal se je, ven
dar zgolj iz proceduralnih razte
gov, predsednik Martinazzoli) oo- 
trdila zaporne natege za »prota
goniste* škandala 6 «zlatih trajek
tih*: bivšega upravnika «Finmare* 
Cossetta. upravnika »Adriatica* 
Fcrruzzi-Balbija in brodarja Rus- 
sottija. V sklepu je rečeno, da so 
ti »trije, v vzajemnem sodelova
nju in z morebitnimi drugimi 
osebami* ogoljufali državo za 
več milijard lir. Kot znano gre 
za bajne najemnine, ki jih je dr 
žava plačevala za japonske tra
jekte, last brodarja Russottija. For 
mulacija «z morebitnimi drugimi 
osebami*, ki zadeva sodelovanje 
pri goljufiji, cika na bivšega mi
nistra-za trgovinsko mornarico in 
člana osrednjega vodstva KD Gio- 
io. Po mnenju komunističnega no- 
ročevalca Riccija in socialističnega 
podpredsednika komisije Felisetti- 
ja že iz dokumentacije, ki jo je 
zbral mesinski pretor Risicato, iz 
baja, da .je bil Gioia vpleten v za
devo. Vsekakor bo o tem. ali naj 
začne preiskavo o ministrovi de
javnosti, sklepala preiskovalna ko
misija v četrtek Pri tem pa ne 
gre pozabiti na dejstvo, da po vo

litvah 20. junija lani nima KD v 
komisiji več trdne večine, kljub so
delovanju bivšega misovfca Manca.

Prav zato pa so morali demo
kristjani ubrati novo taktiko. Tako 
je poročevalec Ferrari (KD) izja
vil časnikarjem, da je — po nje
govem mnenju — pretor Risicato 
»prešel meje svojih pristojnosti* in 
da bi sploh bite potrebno razve
ljaviti večji del zbrane pretor leve 
dokumentacije. Komunisti in socia
listi pa so mu odgovorili, de je 
pretor v resnici poslal komisiji 
skoraj izključno urhdne dokumente 
in jih v glavnem ni komentiral, za
radi česar bi ta poteza bila nesmi
selna in tudi neučinkovita

Zanimivo je. da je komisija potrdila 
2apomi nalog za Emilia Cossetta (e- 
dinega, ki so ga zares aretirali, 
ker so drugi pravočasno ušli), ka
terega bodo zaslišali v. sredo. Ko 
ie Cossetto to izvedel, ga je »pet 
prizadelo pri srcu. Pregledali ga 
bodo in ugotovili, ali se lahko 
zdravi v jetnišnici. (st. s.)

RIM — Obrambi minister Ruffini 
je poslal vojski in ljudstvu posla
nico ob priložnosti «dneva oboro
ženih sil* V njej poudarja pomen 
vojske za zaščito r (‘odvisnosti in 
ustavnega demokratičnega red*.
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DOKONČNI PODATKI 0 VPISIH V SLOVENSKE ŠOLE '

Na Tržaškem in na Goriškem letos 
5169 vpisanih (75 več kot lani)
Porast v srednjih šolah ■ Na Tržaškem v otroških vrtcih manj otrok kot lani

Šele pred nekaj dnevi nam je u- 
apelo dobiti dokončne podatke o 
vpisu v vse slovenske Sole na Tr 
laškem in na Goriškem za šolsko 
leto 1977-78. Nekatere podatke in 
primerjave z lanskim šolskim le 
tom smo sproti objavili, za dokonč
no sliko pa nismo še imeli podatkov 
o vpisu v otroške vrtce. Na Trža
škem in na Goriškem je na vseh 
slovenskih šolah vpisanih za letoš
nje šolsko leto skupno 5169 učen
cev »in dijakov, to je 75 več kot v 
šolskem letu 1976-77, in sicer 3729 
na Tržaškem in 1440 na Goriškem 
(lani 3715 ih 1379).

NA TRŽAŠKEM je v otroških vrt
cih 817 vpisanih (lani 832) v os
novnih šolah 1353 (1354), v sred
njih šolah 850 (814), v poklicni šo
li, višjih srednjih šolah in tečajih 
pa 709 ( 724).

NA GORIŠKEM je v otroških vrt
cih 333 vpisanih (lani 328), v os
novnih šolah 553 (553), v srednji 
šoli 324 (306), v poklicni šoli, viš
jih srednjih šolah in tečajih 230 
(192).

V I. razred osnovne šole je vpisa
nih na Tržaškem in na Gorškem 
skupno 373 otrok (lani 403), in si
cer na Tržaškem 269 (302), na Go
riškem pa 104 (101). Na j večji po
rast beležimo torej na Goriškem, 
kjer se je tudi zvišalo število vpi
sanih v otroških vrtcih in v sred
nji šoli. Na Tržrškem se je zniža
lo število vpisanih v otroških vrt
cih in višjih srednjih šolah, zlasti 
na učiteljišču |jana klasični gimna
ziji ter liceju,- zn. tno pa se je zvi
šalo število vpisanih na poklicni šo
li za industrijo in obrt (od 68 na 
82) ter v srednjih šolah (od 814 
na 850). Kot smo že omenili, je v 
slovenskih otroških vrtcih na Trža
škem vpisanih za leto 1977-78 skup
no 817 otrok in s'cer:

Sv. Jakob
Ul. Donadoni - Ul. Conti 
Ul. Ginnastica (Dijaški dom)
Sv. Ana 
Skedenj 
Sv. Ivan 
Barkovlje 
Lonjer - Katinara 
Greta - Rojan
Opčine 
Bazovica 
Gropada 
TreBče 
Prosek 
Križ 
Dolina 
Mačkolje 
Dom jo 
Ricmanje 
Boršt 
Boljunec 
Čampore 
Repentabor 
Zgonik 
Gabrovec 
Nabrežina 
Devin 
Sesljan 
Mavhinje 
Šempolai

29
22
34
23 
21 
26 
18 
21 
39 
71
35
17 
15 
48 
27
29
18
25
24 
18
30
31 
22 
30 
27
36
15 
24
16
26

Številčno sta torej najmočnejša 
otroška vrtca na Opčinah in na 
Proseku, kjer sta tudi najmočnej 
šl osnovni šoli. Iz statističnih po
datkov je razvidno, da je na ob
močju tržaške občine 15 slovenskih 
otroških vrtcev (446 otrok) in 15 
osnovnih šol (782 otrok), v vseh

Jutri sestanek 
Šolskih odborov

Na pobudo podpisnikov pisma 
predsedniku vlade Andreottiju se 
bosta jutri sestala v Trstu slo
venska šolska odbora Iz Trsta 
in Gorice, da se dogovorita za 
skupen nastop Slovencev v zvezi 
z bližnjimi volitvami v šolske or
gane In v zvezi z zahtevo po 
samostojnem slovenskem šolskem 
okraju. Sestanek bo ob 9. uri na 
sedežu v Ul. sv.' Frančiška 13.

drugih občinah na Tržaškem pa 15 
otroških vrtcev (351 otrok) in 23 
osnovnih šol (571 otrok). Na območ
ju tržaške občine je v otroških vrt
cih 95 otrok in v osnovnih šolah 
211 otrok več kot. v vseli podežel
skih občinah na Tržaškem. V do 
linski občini je v otroških vrtcih

Otroci od Sv. Ane 
počastili začasni 
spomenik padlim

Skromna kamnita kocka, ki z 
vklesanim dvojezičnim napisom 
spominja na padle v narodnoosvo
bodilni borbi iz Skednja, s Kolon- 
kovca in od Sv. Ane, je že (»stala 
v zavesti ljudi treh rajonov kraj 
spomina, hvaležnosti in ponosa. 
Začasnemu odkritju 1. t.m. so pri
sostvovali predstavniki SKGZ in 
demokratičnih strank, predvčerajš
njim so ga obsuli s cvetjem učen
ci škedenjske osnovne šole, včeraj 
so se pred skromno obeležje na 
trati pred stranskim vhodom osred
njega pokopališča zbrali slovenski 
osnovnošolski otroci od Sv. Ane.

vpisanih 144 otrok, v osnovnih šo-; Nepojmljivo in nedopustno ie oh
tem. da tržaška _ občinska uprava, 
katere župan celo predseduje Od
boru za uveljavljanje vrednot od
porništva in ustave, po dolgih le
tih še ni izdala vseh dovoljenj za 
uresničitev načrta, kot si ga je 
zamislil odbor za postavitev spo
menika In kot ga žrtve zaslužijo.

lah pa 239 otrok, v miljski občini 
31 otrok v otroškem vrtcu in 27 
v osnovni šoli, v repentabrnki ob
čini 22 v otroškebi vrtcu in 48 v 
osnovni šoli, v zgoniški občini 57 
v otroških vrtcih in 73 v osnovnih 
šolah, v devinsko - nabrežinski ob
čini pa 117 vpisanih v otroških vrt
cih in 184 v osnovnih šolah.

• Na sedežu organizacije ACLI bo 
danes, 4. novembra, ob 16:30 shod mla. 
dih brezposelnih ljudi. Razpravljali 
bodo o zaposlenosti na Tržaškem in 
o ustanovitvi Združenja tržaških brez
poselnih. Na shod so vabljeni vsi, ki 
se zanimajo za to pereče vprašanje.

SEJA SSS
Danes, 4. novembra, se bo sestal 

ob 17. uri odbor sindikata. Na 
dnevnem redu bosta: občni zbor 
in volitve v šolske svete. Tajništvo 
priporoča točnost in gotovo ude
ležbo odbornikov-.

PROMET PO TRŽAŠKEM AVTONOMNEM RAČUNU

Do konca avgusta presegli
vrednost 21,5 milijarde lir

•>
Z izvajanjem nedavnih sklepov mešane komisije odpraviti neravnovesje med uvozom in izvozom

Blagovna menjava med Trstom 
in sosednimi jugoslovanskimi ob
mejnimi območji po tržaškem av
tonomnem računu .je v prvih osmih 
mesecih letošnjega leta dosegla 
vrednost 21 milijard 552 milijonov 
lir. Od tega je na tržaški izvoz 
v Jugoslavijo odpadlo 8 milijard 
174 milijonov lir, na uvoz pa 13 
milijard 379 milijonov lir. Za pri
merjavo naj navedemo, da .je obo- 
jesmerni promet v ustreznih raz
dobjih prejšnjih let dosegel na
slednje vrednosti: leta 1976 17 mi
lijard 488 milijonov, leta 1975 10 
milijard 376 milijonov, leta 1974 8 
milijard 600 milijonov, leta 1973 pa 
9 milijard 507 milijonov lir.

Za promet v letošnjem letu je 
torej značilno, da se skupen obseg 
blagovne menjave po tržaškem av
tonomnem računu veča znatno hi
treje kakor v prejšnjih letih. Hkra- 
ti s tem pa je opaziti, rta menja
va ni v ravnovesju: do konca av
gusta je Jugoslavija kakor ome
njeno izvozila na Tržaško za nad 
13 milijard lir blaga, s Tržaškega 
pa smo izvozili v Jugoslavijo le 
za 8 milijard lir blaga .tukajšnjega 
izvora. Podobno neravnovesje ugo
tavljamo tudi v blagovni menjavi 
po goriškem sporazumu, za kate
rega sicer ne razpolagamo s po
datki do konca avgusta, temveč
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NA SEJI DEŽELNEGA VODSTVA KD

Sestavili so komisiji
za Osimo in za obnovo

/ 0

Coloni pozval k notranji enotnosti kot pogoj za uspešno 
izvrševanje nalog - Dopolnjen izvršni organ deželne KD

Predvčerajšnjim se je sestalo v 
Gorici deželno vodstvo krščanske 
demokracije, da bi pregledalo poJtični 
položaj in naloge stranke v* zak
ljučni dobi delovanja deželnega 
cveta pred pomladnimi volitvami. 
Deželni tajnik Coloni je v svojem 
poročilu poudaril predvsem obvez
nosti KD glede obnove potresnega 
področja in izvajanja osimskih spo
razumov, veliki nalogi, ki ju ie 
treba izvrševati z enovitim pcgle- 
dom na razvoj Furlanije-Juiijske 
krajine. V ta namen pa je treba 
vložiti vse napore, je naglasil Co
loni, za notranjo enotnost v »tran- 
ki s kolegialnire prevzemom odgo
vornosti.

Deželno vodstvo je zato imeno
valo dve posebni komisiji, ki jima 
bo predsedoval sam deželni tajnik. 
Komisijo za izvajanje osimskih 
sporazumov sestavljajo Antoniih, 
Belci, Berzanti. Codanni. Giust, 
Longo, Marocco, Masutto, Rinaldi, 
Stooper, Tombesi, Toros in Vigini. 
V komisijo za obnovo po potresu 
so pa imenovali Beorchio, Biasutti- 
ja. Braido, Campagnera, Chinella- 
ta, Fioreta, Masutta, Rigutta, Sah- 
tuza, Spagnola. Stfizzola. Tonutti- 
ja, Torosa. Toso-Chineilata, Tripa- 
nija in Turella.

Na isti seji so tudi dopolnili de
želni izvršni organ KD z imenova
njem odgovornih za posamezna de
lovna področja. Za organizacijo bo 
akrbel Barbina, za propagando 
Augusti, za tisk Luccarini, za kul
turne dejavnosti Botteri, za držav
ljanske pravice Rebulla, za vpra 
šanja ozemlja in stanovanjsko poli
tiko Carpenedo. za odnose s pre
bivalstvom Sergi in za kmetijstvo 
Pasqualis.

Izjava tržaške KD 
o političnem nasilju

Pokrajinski tajnik tržaške KD 
Rinaldi je izrazil solidarnost de
želnemu svetovalcu v Laciju Pu- 
bliu Fioriju. ki je bil v sredo žrtev 
atentata, in poslancu Zucconiju. 
ravnatelju demokrščanskega ted 
nika »La discussione», katerega se
del je bil v torek preebnet terori
stičnega napada.

Tiskovno sporočilo krajevne KD 
zatrjuje, da je terorizem izbral de
mokristjane za glavni cilj. saj so 
bili predstavniki in sedeži KD v 
zadnjih treh tednih žrtev tridesetih 
kriminalnih*atentatov, med kateri
mi štiri proti sekcijam KD v Trstu. 
Pri takem stanju je treba, po mne
nju Rinaldija, uporabiti do kraja 
vse možnosti, ki jih nudi zakon, v 
preventivni in represivni akciji 
proti prevratniškim skupinam, ki 
so odgovorne za teroristična deja
nja in bi rade vsilile nasilje ln 
zločin kot sredstvo političnega bo
ja namesto demokratične dialek
tike.

Stavka osebja 
krajevnih uprav

Sindikalno življenje v našem mestu 
ie v zadnjem času dokaj razgibano. 
Včeraj je bila štiriindvajseturna stav
ka osebja, zaposlenega v perifernih 
organih državnega aparata (carina r- 
na, uradi raznih ministrstev, itd.) 
Osebje se zavzema za izboljšanje or
ganizacije dela in za večjo učinkovi
tost delovanja državnih uradov.

Za danes Pa je napovedana celo
dnevna stavka osebja, zaposlenega pri 
tržaški občinski in pokrajinski upravi.

le do konca junija: uvoz v Italijo 
po tem računu je znašal do konca 
junija 7 milijard 359 milijonov lir, 
promet v nasprotni smeri pa je do
segel ie 2 milijardi 805 milijonov lir.

Iz razpoložljivosti na tržaškem 
računu so letos prenesli na lako 
imenovani teonto estero* med Ita
lijo in Jugoslavijo 4 milijarde 309 
milijonov lir, z goriškega računa 
pa 5 milijard 800 milijonov lir kot 
delno kritje negativnega odnosa v 
splošni menjavi blaga med sosed
nima republikama.

Ob takšnem razvoju poslovanja 
po tržaškem in goriškem avtono
mnem računu se je kljub ugodne
mu razvoju splošnih razsežnosti iz
menjave, treba vprašati, kje so 
vzroki za takšno neravnovesje in 
kako bi mogli izmenjavo med ob
mejnimi območji razvijati na sklad
nejši osnovi,,. Podloga obeh računov 
je namreč recipročnost in če te 
recipročnosti v medsebojnih bla
govnih gibanjih ni, je nemogoče 
pričakovati, da se bodo stvari raz
vijale tako, kakor je v interesu 
Trsta in Gorice na eni ter sosed
nih območij SR Slovenije in SR 
Hrvatske na drugi strani. Omenje 
ne nedostatke bi lahko odpravili s 
takojšnjim izvajanjem sklepov, ki 
so bili glede poslovanja do avto
nomnih računih sprejeti na nedav
nem zasedanju pristojne mešane 
komisije v Portorožu. Želeti in pri
čakovati je zato, da bodo ti skle
pi čim prej postali operativna 
stvarnost, od katere bo v veliki 
meri odvisen nadaljnji razvoi bla
govne menjave na našem in na 
goriškem območju.

Kar zadeva strukturo prometa 
naj navedemo, da je Trst v prvih 
osmih mesecih letošnjega leta uvo
zil s sosednega obmejnega območ
ja predvsem velike količine živine 
in mesa (za 1.597 milijonov lir go
veje živine, za 2.471 milijonov dru
ge živine in za 3.080 milijonov go
vejega mesa); na drugem mestu 
po vrednosti so bili metalni izdel
ki in polizdelki, druge Blagovne 
postavke pa so bile prisotne z 
znatno manjšimi zneski. V prome
tu v nasprotni smeri pa so pred
njačili razni stroji in tehnične na
prave (za 1.829 milijonov lir), vo
zila (1.494 milijonov), proizvodi ke
mične industrije (900 milijonov), 
kovine in izdelki (603 milijoni lir) 
ter umetne smole in plastične sno 
vi (589 milijonov lir), itd.

Zmeda ob včerajšnjem 
prazniku sv. Justa

Včeraj smo »praznovali* sv. Ju
sta. zaščitnika Trsta. Navedriice so 
v tem primeru potrebne, saj nam 
ni še popolnoma jasno, ali je bil 
včerajšnji dan praznik ali običaj
ni delavnik. Zjutraj je bila sloves
na maša v tržaški katedrali, ki jo 
je daroval apostolski administrator 
msgr. Cocolin. ki je tudi prebral 
vernikom pismo novega tržaškega 
škofa Lorenza Bellomija.

Nadzorna služba 
za higieno v avgustu

Tiskovni urad tržaške občine spo
roča, da je v preteklem avgustu 
nadzorna služba komisariata za hi
gieno opravila 1498 pregledov nad 
živili in pijačami, tako v proizvod
nih obratih, kot v prodajalnah. Po
krajinskemu laboratoriju za higieno 
in profilakso so oddali v analizo 217 
vzorcev, pri čemer so prijavili pri
stojnim oblastem pet primerov, ko 
niso- sestavine živil ustrezale prijav
ljenim ali so živila vsebovale nedo
voljene snovi. Naložili so tudi 9 de
narnih kazni zaradi kršitve higien
skega pravilnika. Pri nadzorstvu nad 
ozemljem in bivališči so opravili 195 
pregledov, prav tako se je nadalje
valo nadzorstvo nad onesnaženjem 
morske vode.

Mlekarne, cvetličarne in -pekarne 
so poslovale v jutranjih urah, dru
ge trgovine pa so bile zaprte. Šole 
so imele reden pouk, razen če ni
so zavodni sveti drugače določili, 
predšolski otroci pa niso prestopili 
praga občinskih otroških vrtcev. 
Nekatera podjetja so poslovala, 
druga pa ne. Ta zmeda je prišla 
do izraza tudi v uradih krajevnih 
uprav. Tržaška občina .je Sklenila 
da bo dan za njene uslužbence prazni
čen, ta sklep pa je zavrgel pokra
jinski nadzorni odbor. Kljub temu 
pa so bili uradi občine in pokrajine 
zaprti. Najbolj dosledni so bili 
bančniki, saj so upoštevali nol- 
praznični urnik, kar .je bilo v duhu 
včerajšnjega dne: ne delavnik in 
ne praznik!

V nedeljo svečanosti 
ob dnevu oboroženih sil

Svečanosti ob dnevu oboroženih 
sil so letos prenesli s 4. novembra 
na nedeljo, 6. novembra. Ob 17. 
uri bo na Trgu Unitš tradicionalno 
spuščanje zastave ob prisotnosti 
občinskega predstavništva s pra
porom, oblasti in borčevskih ter

NA SEJI OBČINSKEGA SVETA V DOLINI

Odobren načrt hitre ceste 
za Trst z določenimi pogoji
Odbor bo osnutek občinskega proračuna orisal načelnikom skupin

V sredo se je sestal v Dolini ob
činski svet. Prva točka na dnevnem 
redu je bila predhodna diskusija o 
sestavi proračuna za finančno leto 
1978. Župan Švab je poudaril potre
bo, da proračun pričnejo sestavljati 
svetovalci s predlogi in priporočili. 
Omenil je tudi kritično finančno sta
nje občine, saj je država dodelila 
do danes le 40 milijonov lir posojila 
na 300 milijonov potrebnih za kritje 
letošnjega predvidenega primanjklja
ja. Razen dveh vprašanj ni bilo s 
strani svetovalcev nobenega predlo
ga, zato je župan dejal, da ima to 
za pooblastilo odboru, da po lastni 
presoji izdela osnutek proračuna, ki 
pa ga bodo predhodno orisali načel
nikom skupin.

V hadaljevanju seje so svetovalci 
obravnavali pereči problem hitre ce
ste za Trst. Župan Švab je povzel, 
kaj vse je občinska uprava zahteva
la, da cesta povzroči čim manjšo 
škodo. Poudaril je nujnost odobritve 
načrta, ker je za to že nakazanih 41 
milijard in če se ne prične čimprej 
z delom, bo denar iz dneva v dan 
veljal manj. Izrazil je nevarnost, če 
se načrt zavrne, da bi dežela izdala 
dekret, ki bi mimo volje uprave u- 
kazoval pričetek del; v tem prime
ru mnenje in pripombe uprave o 
problemu ne bi imeli več nobenega 
vpliva. Zato je občinski odbor pre
dlagal, da se načrt odobri, a pod 
točno določenimi pogoji; v primeru 
da te ne bodo upoštevali, odobritev 
ne-bo imela nikakršne veljave. Ti 
pogoji, za nekatere od teh so že pri
pravili variante k načrtu, so nasled
nji: cesta mova biti zgrajena po tra
si začrtani v regulacijskem načrtu, 
treba je povečati oddaljenost od hiš 
pri Lakoščah, v proračunu naj se 
določi odškodnina za razlastitve', od
škodnino za razvrednotene nepremi
čnine, odškodnino za popravilo cest 
in kanalizacij, izdatki za nujno po- 
gozditev za obrambo ozračja pred 
onesnaženjem, morajo se zgraditi pre
hodi, za živali, mora se načrtovati 
vozlišče odcepa za Škofije.

V vneti diskusiji je najprej spre
govoril Petaros (SSk), ki je označil 
negativne posledice ceste, ki bo po
vzročila razlaščanje rodovitne zem
lje, ropot onesnaženje ozračja in po
udaril, da ponovno vsiljujejo to, če
sar si noben občan ne želi. Načel
nik skupine PSI Bandi je omenil ne
katere probleme, ki so nastali s to 
cesto, in dejal, da je pač cesta nuj
no potrebna za razvoj mesta. Sveto
valec Bevilacqua (KD) je podčrtal, 
da na žalost razvoj, ki ga zahteva
mo, povzroča nekatere neizbežne 
nevšečnosti, ki pa naj bodo čim 
manjše. Gombač (SSk) .je trdil, da 
je cesta potrebna, pač pa je naspro
toval odobritvi tega načrta1; kritič
no je še ocenil pristop pristojnih o- 
blasti do reševanja tega problema. 
Načelnik skupine SSk dr. TuTje pod
črtal, da ni mogoče pristati' na to 
časovno izsiljevanje, ko uprava ni
ma na razpolago potrebnega roka, 
da bi slišala za mnenje občanov in 
ga vzela v pretres. Zato je v imenu 
SSk predlagal, da se odobritev pre
loži na poznejši datum. Mihalič (K 
Pl) je še poudaril, da mora uprava

skrbeti za izvedbo pogojev navede
nih v sklepu. Župan Švab je povzel 
zaključke in dejal, da bi cesta po
vzročila škžodo koder kodi bi bila 
speljana ter obžaloval, da na se
stanku s projektantom, kjer se je 
razpravljajo predvsem o tehnični mož
nosti oddaljitve ceste pri Lakoščah, 
ni bilo prisotnega niti enega pred
stavnika SSk. Končno je podčrtal 
voljo uprave, da odigra aktivno vlo
go, tako, da bo dežela morala po
tem upoštevati nadaljnja mnenja in 
zahteve in zaključil z ugotovitvijo, 
da če bi prenesli odobritev, bi bil 
izid glasovanja, tudi če bi prenesli 
odobritev, isti.

Svet je najprej, z glasovi KPI, PSI 
in KD zavrnil predlog SSk po odlo
žitvi, nakar je z istimi glasovi odo
bril načrt z navedenimi pogoji. SSk 
je glasovala proti.

Seji je prisostvovala skupina pre
bivalcev Lakošč, ki so prinesli pis
men opomin, da naj bo cesta pri La
koščah oddaljena najmanj 30 me
trov od hiš.

V. L.

DREVI V KRIŽU #

Razprava o volitvah 
v šolske svete

Drevi ob 20.30 bo v kriški osnov
ni šoli »Albert Sirk* javna raznra- 
va na temo »Volitve v šolske sve
te in problematika slovenskega šol
skega okraja*, ki jo prireja vaško 
združenje staršev v sodelovanju z 
drugimi vaškimi organizacijami. U- 
vodno poročilo bo imel dr. Karel 
šiškovič, predsednik šolskega od
bora Slovenske kulturno gospodar
ske zveze. Sledila bo diskusiia, na 
katero so vabljeni predvsem star 
ši, mladina in vsi, ki jim » je naša 
šola pri srcu. Kot je znano, je bila 
ista razprava na sporedu prejšnji 
teden, a je nato iz tehničnih raz
logov odpadla. -Današnji večer spa
da v širšo akcijo za reševanje ne
katerih pekočih problemov kriške 
šole, pobudo za katero je da
lo uredništvo vaškega glasila 
»Skdanc*, ki, kot znano, deluje v 
okviru prosvetnega društva Vesna.

Turistični stand 
naše dežele v Madridu

V Madridu se -v teh dneh odvi
jajo razne turistične manifestacije, 
ki jih organizirajo- -v okviru vse
državnega kongresa ASTA (Ame
rican Society of feravel agents). 
Na razstavi turističnih struktur in 
privlačnosti je z lastnim standom 
prisotna tudi naša dežela, in sicer 
v okviru širše razstave, ki jo je 
priredila državna ustanova za raz
voj turizma ENIT. V glavnem me
stu Španije se te dni mudi tudi 
deželni odbornik za turizem R. 
Bertoli.vojaških predstavnikov.
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TRŽAŠKI SODNIKI PRED PONOVNO ODLOŽITVIJO

POSKUŠIgRABITVE ALfTATVINE?
Ne zatožni klopi sedijo trije Benečani, ki jih je kazensko sodišče 12. aprila letos 
obsodilo na visoke zaporne kazni zaradi poskusa ugrabitve industrijca Hausbrandta

Je šlo za poskus ugrabitve ali 
za poskus tatvine? Pred to vpraša
nje so že drugič postavljeni tržaški 
sodniki, ki sodijo trem Benečanom, 
Robertu Bertoliju, Paolu Cattarinu 
in Bertolijevi ženi Rosi Padovan. 
Vse tri je tržaško kazensko sodišče
12. aprila, letos spoznalo za krive 
poskusa ugrabitve tržaškega indu
strijca Roberta Hausbrandta in jih 
obsodilo na visoke zaporne kazni. 
Bertoli in Cattarin sta bila obsojena 
na 9 let zapora, na najmanj 2 leti 
internacije v delovnem taborišču, 
na 2 milijona lir globe in na dosmrt
no prepoved opravljanja javnih 
služb, Rosa Padovan, ki so jo med 
preiskavo izpustili na začasno svo
bodo, pa na 3 leta io 8 mesecev za-, 
pora, na 500 tisoč lir globe in na 
prepoved opravljanja javnih služb 
za pet let. Vsi trije so proti tej ob
sodbi vložili priziv in včeraj se je 
pred tržaškim prizivnim sodiščem 
(predsednik Corsi, svetniki D’Ama- 
to, Cossu, Balani in Mansi, tožilec 
Franzot, zapisnikar Maggi) začela 
prizivna razprava.

Poročilo o dosedanjih dogodkih je 
podal dr. Cossu, ki je v dveh urah 
podrobno analiziral potek preiskave 
in prvostopenjskega procesa. Cossu 
je seveda začel poročilo z obrazložit

vijo okoliščin, ki so privedle do a- 
retacije Roberta Bartolija 29. janu
arja lanskega leta v vrtu Haus- 
brandtove vile, kjer je nekaj dni 
prej vrtnar našel zavoj z dvema sa
mokresoma, parom lisic, krinkami 
in nekaterimi drugimi predmeti. Po 
tej najdbi so karabinjerji stalno nad
zorovali Hausbrandtov park in 29. 
januarja so ob 18.10 zagledali mo
škega, ki se je oprezno bližal skri
vališču; veleli so mu, naj se pre
da. a ker se je pognal v beg so 
streljali in ga ranili v nogo. Bil je 
Roberto Bertoli. Slednji je nato sam 
izjavil, da je bil soudeležen pri ak
ciji tudi Cattarin, medtem ko so 
Bertolijevo ženo izsledili po naklju
čju, saj so jo tistega večera usta
vili agenti- prometne policije v Trži
ču in ji naložili globo zaradi pre
velike hitrosti: po streljanju pri Mi- 
ramaru se je hitro vrnila domov.

To pa so tudi vsa dejstva pri 
preiskavi o dogodku, ki je ta 
ko razburil tržaško javnost,' saj 
vse do tedaj v naši deželi še ni bilo 
nobenega primera ugrabitve. Doda
ti je treba še številne Bertolijeve 
in Cattarinove izjave, na desetine 
strani zapiskov, ki sta jih oba obto
ženca sestavila v zaporu in nato 
poslala preiskovalnemu sodniku. Oba

V Kulturnem domu 
v nedeljo, 6. novembra 1977, 
ob 16.30

Predprodaja vstopnic od srede, 2 novembra, 
dalje, od 9. do 12. ure in od 16. do 19. ure 
(v soboto samo zjutraj) na sedežu SPZ v 
Ul sv Frančiška 20 ter poldrugo uro pred 
prireditvijo pri blagajni'Kulturnega doma.

čez tri gore
čez tri dole ...

srečanje folklornih skupin 
iz Furlanije in Istre, iz 
Primorske, Koroške in štajerske.

sta navedla kakih deset različnih 
verzij o dogodku, vedno pa sta za 
nikala, da bi bilo šlo za poskus u- 
grabitve Hausbrandta, po njunih 
trd;tvah naj bi šlo le za poskus tat
vine dragocenih umetnin, ki jih tr
žaški industrijec hrani v svoji vili. 
Rosa Padovan pa je vedno zanikala 
vsakršno sodelovanje in je vztraja 
ia pri trditvi, da je le ustregla mo
ževi želji, naj ga pelje iz Benetk v 
Trst, ne da bj vedela zakaj. - 

Sodna obravnava se’ vrti okoli 
teh skopih dejstev in okoli teh ne 
jasnih trditev. Kam vodijo ta dej
stva? Po mnenju državnega tožilca 
dr. Franzota ne more biti nobenega 
dvoma, da je šlo za poskus ugrabi
tve. «Čemu naj bi potrebovali lisice 
in krinke za tatvino in kdo bi šel 
krast ob 18. uri, ob času, ko se vra
ča lastnik hiše domov in le za lu
čaj daleč od karabinjerske vojašni
ce?* se je retorično vprašal dr. 
Franzot in obenem poudaril, da vse 
okoliščine kažejo na ugrabitev ter 
zahteval potrditev prvostopenjske 
razsodbe. Proces se nadaljuje da
nes s prvimi posegi zagovornikov.

Izvoljeni predstavniki 
v zadruzniško komisijo

V ponedeljek so na deželnem u- 
radu za zadružništvo zaključili štet
je glasovnic volitev predstavnikov 
zadrug v deželno komisijo za zadru 
žništvo. V potrošniški skupini je gla 
sovalo 105 zadrug, v proizvodni sku 
pini (delo in prevozi) 70 zadrug, v 
kmetijski skupini 390 zadrug, v grad
beniški - skupini 206 zadrug, v skupi
ni za ribolov in razno pa 66 zadrug. 
Izvoljeni predstavniki so: v potroš
niški skupini Romano Burelli, Dio- 
nisio Moraš in Saverio Giacchetti, 
nadomestni člani pa Roberto Della 
Pieta, Mario Bologna in Alberto 
Pertoldi; v kmetijski skupini Orlan
do Fioretti, Orfeo Salvador, Gasto- 
ne Adrian, nadomestni člani Elio Pe- 
reso, Ennio Blaisizza in Sergio Poia- 
no; v proizvodni skupini Ado Bujatti, 
nadomestni član pa Sergio Lorenzut- 
ti; v gradbeniški skupini Costantino 
Ghersa, nadomestni član pa Sandro 
Scandolara in v skupini za ribolov 
in druge dejavnosti Enrico Tosoratti 
ter Sergio Govetto kot nadomestni 
član.

SINOČI V AVDITORIJU

Miranda Martino 
v muzikalu 
Zgodba neke ženske

V AvditoriJ i je bila sinoči prva 
predstava »Zgodbe neke ženske», v 
kateri nastopa kot edini protago
nist znana italijanska pevka Miran
da Martino. To je pravzaprav mu
zikal, ki predstavi pevko v popolno
ma novi luči. Mirande Mattino smo 
namreč vajeni kot posredovalke 
lahke glasbe, tokrat pa je bil njen 
namen drugačen. Pevka je skušala 
prikazati svojo biografijo od pred
vojnega časa pa do danes. To 
je pravzaprav zgodba modeme žen
ske v luči feminističnih gibanj, če 
naj rabimo to modno besedo. Mi
randa Martino je z izborom tipič
nih popevk skušala posredovati te
gobe ženske, ki ji v družbi ne pri
pada mesto, ki ga zasluži. Žen
sko ovirajo razni tabuji ali zapre
ke kot vera, pretirana skrb star
šev, družba nasploh. Ženska je .v 
očeh ljudi tisto bitje, ki mora nu
diti ljubezen in se pokoravati mo
škemu. Temu pa se je treba upreti.

Miranda Martino je sinoči zape
la tudi nekaj novih popevk, ki jih 
je sama sestavila posebej za to pri
ložnost. Lahko rečemo, da je pev
ka pravi mojster, saj jo odlikuje 
lep in čist glas, ki pritegne vsake
ga poslušalca, škoda, da je bito 
občinstva zelo malo. No, tisti, ki 
je zamudil sinočnjo predstavo, bo 
to lahko nadoknadil še danes, ju
tri in v nedeljo.

0 ■ Drevi ob 18. uri se bo pričel v 
krožku »Che Guevara*, Ul. Madonni- 
na 19, ciklus razprav o zgodovinskih 
problemih Furlanije-Juiijske krajine. 
Uvodne besede k razpravi o delav
skem gibanju in KPI v letih od 1921 
do 1939 bosta spregovorila Piero Pa- 
nizon in Fulvio Cante, Marina Rossi 
pa bo govorila na temo »Rdeče dve- 
letje na Tržiškem*.

Študijski seminar 
liberalne mladine

Danes se začne v hotelu Jolly v 
Trstu tridnevni študijski seminar za 
usposabljanje kadrov, ki ga prireja 
liberalna stranka v sodelovanju z de
želnim tajništvom liberalne mladine. 
Predavanja, pri katerih bodo sodelo
vali generalni tajnik mladine PLI Pa- 
tuelli, član vsedržavnega vodstva Car- 
ruba, docent zgodovine filozofije na 
univerzi v Perugii Negri in rektor 
mednarodni univerze za tujce v Pe
rugii Valitutti, se začnejo drevi z ob
ravnavo političnih razmer in stališč 
PLI. Jutri bo zjutraj predavanje o 
»Liberalni misli*, popoldne, pa o »Od
prtem gospodarstvu*. Seminar se bo 
zaključil v nedeljo z razpravo o »Ita
lijanskem strankarskem sistemu* in 
o »Marksistični misli*. Udeležuje se 
ga okrog trideset mladincev iz naše 
dežele in iz bližnjega Veneta.

niejuoienfi-T v it^nmlaoo
Slovenska prosvetna zveza

priredi danes,. .4,, novembra. 1977,. . 
ob 20. uri na sedežu SPZ v 
Trstu, Ul, sv. Frančiška 20/11.

posvet o dramski 
dejavnosti in animaciji

Vabljenj predstavniki prosvet
nih društev in skupin in vsi, ki 
jih omenjena dejavnost zanima.

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE 

V. TRSTU 
Kulturni dom

ANONIMO VENEZLANO

BENEČANKA 
(La Venex!ana)

Prevod Ciril Kosmač
Scena Demetrij Cej
Kostumi Marija Vidau
Glasba Ivan Mignozzi
Plesi Janez Mejač
Režija MARIO URŠIČ

Jutri, 5. novembra, ob 20. uri.

Prosveta
Slovenska prosvetna zveza priredi 

danes, 4. novembra 1977, ob 20. vA 
na sedežu SPZ v Trstu, Ul. sv. Fran- 
čiška 20/11. «Posvet o dramski dejav
nosti in animaciji*. Vabljeni predstav
niki prosvetnih društev in skupin i" 
vsi, ki jih omenjena dejavnost **’ 
nima.

Vpisovanje v ženski pevski zlx>r 
SPD Tabor bo trajalo do nedelje; 
6. t.m. Prijavite se v pekami Pn 
Danči. Prva pevska vaja bo v sredo, 
9. novembra, ob 20.30 v prosvetne81 
domu. Dečki in deklice! Vpišite 86 
v folklorno skupino SPD Tabor - 0F 
čine, telefon 2111611. Vpisovanje se 
zaključi v nedeljo, 6. t.m.

Gledališča
STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČ®
TRST - KULTURNI DOM
Jutri, 5. t.m., ob 20. uri, Anoniri® 

Veneziano »Benečanka*.
PONOVITVE
.»VERONIKE DESENIŠKE* .
IV četrtek, ■ 10. novembra, ob 16. d” 

abonma red H, ter ob 20.30 abonri* 
red E — mladinski v četrtek.

VERDI
Jutri ob 18. uri (red S za vse) 

četrta ponovitev Puccinijeve, op«rt 
»Turandot*. ,

Medtem se pripravlja krstna Pre<*' 
stava »Letečega holandca*. ki bo v 
sredo, 16 novembra. V ponedeljek' 
14. novembra, bo o tem delu spreš8" 
voril v Krožku za kulturo in umetno* 
prof. F. Šerpa.

ROSSETTI
Danes, 4. novembra, ob 20.30 H«r 

vatove »Pripovedke iz dunajsko** 
gozda*. Prva abonmajska predstave- 
Rezervacije pri osrednji blagajni, P*' 
saža Protti. Deluje telefonska rezer
vacija: 36372 in 68311.

AVDITORIJ
Drevi ob 20.30 MIRANDA MAR' 

TINO v «Zgodba neke ženske*- 
ven abonmaja. Za abonente 30 in ji 
odst. popusta. Rezervacije pri Osred
nji blagajni. Pasaža Protti.

Kino '■'■i

Arlston 16.00 »Pcr questa notte*. Ri* 
žija Carlo Di Carlo. A. Merli, ‘‘ 
Bonacelli. Barvni film.

Mignon 15.15 »LTdolo di Acapulc0*| 
Elvis Presley, Uršula Andress. B»f’ 
vni film. .

Nazionale 16.00 «Herbie al rallye 
Montecarlo*. Barvni Walt Disneye 
film.

Grattacielo 15.30 »Abissi*. Jacquel® 
Bisset, Robert Shavv, Režija ?etet 
Yates. Barvni film.

Excelsior 15.00 »Un attimo una vita* 
Al Pacino. Marthe Keller. PreP®1 
vedan mladini pod 14. letom. 

Fpnlce 15.00 «New York, New Vor**- 
Liza Minnelli, Robert De Niro. S**- 
vni film.

Eden 16.Q0 «Mogliamante». Laura 
tonelli, Marfcello Mastroianni. Pr’ 
povedan mladini pod 18. letom.

Rttz 15.06-22.15 »Quell'ultimo poote»- 
Liv Ullmann, Robert Redford, » 
mes Caane. Barvni film. 

Filodrammatico 16.00 »La calda 
stia*. Prepovedan mladini pod 1' 
letom. Barvni film.

Cristallo 15.30 »La spia che mi a1”. 
va». Roger Moore, Barbara ®aC 
Barvni film. .,

Aurora 16.15 »Tre tigri contro tre 
gri*. Renato Pozzetto, Paolo Vilj" 
gio. Anna Mazzamauro. Barvni m ' 

Capitol 16.00 »Airport '77*. Jack 
mon. Barvni film. j

Moderno 16.00 »Due superpiedi 9ua 
piatti*. Terence Hill jn Bud SP* 
cer. Barvni film.

Impero Danes zaprto. n
Ideale 16.30 »Kakkien Truppen*. G*a>' 

franco D’Angelo, Lino Banfi. 
Vlttorio Veneto 16.30 «11 cinico, 1 „ 

farne, il violento*. Maurizio 
Prepovedan mladini pod 14. let° 

Astra 16.30 «11 Corsaro Nero*. Tef* 
ce Hill, Bud Spencer. Barvni f 

Radio 16.00 »La gang della sP1" 
rossa*. W. Disney. Barvni film- f 

Volta (Milje) 17.00 «Storie di vit* 
malavita*. Cristina Maranzoni- 
povedan mladini pod 18. le101 
Barvni film.

Šolske vesti
Združenje staršev kriških šol pri

reja v sodelovanju z vaškimi organi
zacijami danes, 4. novembra, v os
novni šoli A. Sirk ob 20.30 razpravo 
na temo: Volitve v šolske svete in 
problematika slovenskega šolskega o- 
kraja. Razpravo bo vodil dr. Karel 
šiškovič, predsednik šolskega odbora 
SKGZ. Vabljeni starši in vsi, ki jim 
je naša šola pri srcu.

Zavodski svet srednje šole Simon 
Gregorčič v Dolini vabi vse starše 
učencev te šole na zborovanje, ki bo 
na šoli danes, 4. novembra, ob 20. uri. 
Na zborovanju bo govor o bližnjih 
volitvah v šolske organe in o raznih 
šolskih dejavnostih, ki naj bi jih šola 
uresničila v teku šolskega leta.

Razna obvestila
Sekcija Kl*l Opčine in SPD Tabor 

vabita na praznovanje 60. obletnice 
oktobrske revolucije, ki bo jutri, 5. 
novembra, ob 20.30 v Prosvetnem 
domu na Opčinah. Sodelovali bodo 
pevski zbor «Primorec» iz Trebč, pev
ski zbor »Tabor* in dramska skupina 
SPD Tabor s prikazom »Petrograd 
oktobra 1917».

Kriški sekciji KPI in ZKMI prire
jata v nedeljo, 6. t.m., v vaškem 
Ljudskem domu proslavo ob priliki 
60. obletnice okMv-ske revolucije. So
delujejo člani SSG, vaški recitatorji 
in pevski zbor PD Vesna. Vabljeni.

Finžgarjev dom na Opčinah vabi v 
nedeljo, 6. novembra, ob 17. uri na 
prireditev ob 50. obletnici smrti veli
kega planinca m glasbenika Jakoba 
Aljaža.

Razstave
Vfi

V umetnostni galeriji «Tribbio» 
od 5. do 18. novembra razstava 
fik Pietra Annigonija. Razstava f 
odprta čsak delavnik — razen 
deljka - od 10.30 do 13.00 in od 
do 19.30, ob praznikih pa od tl-
13. ure.

Včeraj-danes
Dunes, PETEK, 4. novembra 

PRAZNIK ZMAGE ^ 
Sonce vzide ob 6.49 in zaton® 
16.48 — Dolžina dneva 9.59 — 
na vzide ob 23.56 in zatone ob 

Jutri, SOBOTA, 5. novembra 
ZAHAR

Vreme včeraj: Najvišja tempelj 
15,7 stopinje, najnižja 11,4, Ob 1®. 'tfc 
15,7 stopinje, zračni tlak 1017,9 
ustaljen, vlaga 70-odstotpa. nebo •' 
pooblačeno, veter 7 km na qro J11^. 
vzhodnik, morje skoraj mirno, 
peratura morja 16,2 stopinje.

te®1'

DNEVNA SLUŽt LEKARN 
(od 8.30 do 20.30) <j,

Ul. Ginnastica 6, Ul. Cavana 
Erta S. Anna 10, Ul. S. Cilino 36. , 

(od 8.30 do 13. in od 16. do 20-W 
Ul. Dante 7, Ul. dellTstria 7.

NOČNA 'LUŽBA LEKARN 
(od 20.30 dalje)

Ul. Dante 7, Ul. dellTstria 1-

ZDRAVSTVENA DEŽURNA 
Nočna služba za zavarovance

in ENPAS od 2 
št. 732-627.

do 7. ure:

LEKARNE V OKOLICI . |,
Boljunec: tel. 228-124; Bazovica1 v 

226-165; Opčine: tel. 211-001; 
tel. 225 114; Božje polje Zgonik’- 
225-596; Nabrežina: tel. 200-1211 
sl jan: tel. 209-197; Zavije: tel. 2131® 
Milje: tel. 271-124,
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POGLEDI NA KMETIJSTVO V BREGU

Dokler bomo imeli le ped zemlje 
bo tudi naše kmetijstvo živelo
Razgovor z mladim bodočim agronomom Robertom Oto iz Boljunca

Robert (Ra

Problem kmetijstva v Bregu. Za- 
"JnJ'va tema, ki bi .jo kazalo po- 
Bobiti in o njej razpravljati. Vsak 

namreč vidimo, da je zemlje 
j?®10 manj, ljudje se ji odtujuje- 
J0' kajti industrializacija in urba- 
I~zacija prevzema tudi tiste slo- 
P- ki so bili da nedavna izrazito
kmečki.

0 vprašanjih kmetijstva v Bre- 
B* in nasploli smo se pogovarjali 
? Robertom Oto iz Boljunca. Ota 
j* mlad, agilen človek, ki študira 
v® agronomskem oddelku biotehni
ške fakultete v Ljubljani. Sedaj je 
absolvent. Ljubljano si je izbral, 
J*® lahko tam študira v materi- 
„Lm jeziku in živi v slovenskem 
®k°lju. Ko bo nastopil službo pri 

bo gotovo vnesel sveže in 
J?Ve ideje, ki bodo razvoju kme- 
uJstva v Bregu samo koristile.

Tudi drugače je Roberta Ota pre- 
angažiran, sodeluje v PDFran- 

ev Prešeren v Boljuncu, je steber 
aske mladinske organizacije «fan- 

jb^ska*, k j vsako leti) prireja v 
7^‘juncu dviganje »maja* za 1. 
jš®-' in vaško šagro. Je tudi član 
j*wužnega hleva »Dolga krona* 
j, društva prostovoljnih gasilcev 
Hreg*, pa tudi aktivno sodeluje 
. bgpredni, demokratični politični

“franki.
Oti smo zastavili nekaj vprašani, 

4 katera je zelo optimistično od
govoril,-
,Kakšen naj bi bil kmetijski nro-

BreaulAli tomnlsk
i 1 aovoritt o kmetijsfiUi po 

a*fastit,vah zemlje?
. Zemlje je še dovolj, jdjy!>
, 5utvam. Problem tiči drugje: na- 
* zemlja je zelo sparcelirana, to 

ha »raYi. da so posestva prema jb- 
JŠpam ti primer: tistemu, ki ima 
f^halo zemlje, se je na spla- 

® obdelovati, ker bi imel pri tem 
*me stroške. Da bi nakupil novo, 

lit l?10ra imeti kmet ob strani ve- 
v kapital. Zato raje dela R ur

tovarni, kjer nima specifičnih 
"mblemov.

v®ndar, kdor ima zemljo še od 
tud' '° ^ podedoval, dela na nVj 
j danes. Sicer je res, da mla- 

mu človeku, ki ni nikoli delni 
0L.^mlji, je zelo težko začeti z 
Ilovarjem. Mislim, da drugih 
ihirt” problemov ni, saj bližnje
^to odkupi vse, kar si pridelal.

zemlje na bi postal naš
tudi konkurenčen, 

ji^^uješ,' s čim naj se bavi naš 
«V*k in kateri sektorii kinetij- 

|e»a so v Bregu za obdelavo hva- 
|(Jfr- Povedal bom, da je danes 
1 * danes vsako kmečko delo hva- 
z<?,r*0- Naše vino gre na primer
tla° dobro v promet. Torej je pri 
J? zaenkrat značilno predvsem 
(Jjdgradništvo. Za to imamo tudi 
(^1'fr*-' pogoje. V stari Avstriji je 
tu* Sam c?sar P*1 ngše v'00- 
j^? sami svoj pridelek radi po- 

Tanio ,saj nismo zaman Slovenci, 
jgi^di pridelava olja bi pri nas 
j^0 dobro uspevala. Hvalevredna 

Pobuda Kmetijske zadruge, ki 
j Jr, V Boljuncu novo torklo (na

in ki bo funkcionalna že

začetka decembra.
Najbolj pametno pa je ustanav

ljanje raznih zadrug. Te bi krile 
obdelovalne stroške (zemlja, naba
va gnojil, strpjev, nadzorovalna a- 
gronomska služba, itd.). V Jugo
slaviji gredo na primer zadnja leta 
na skupinsko obnovo — združevanje 
zemlje. Recimo, da lastniki zdru
žijo 100 manjših zemljišč in v vseh 
obdelujejo isti pridelek. To je zelo 
pozitivna rešitev, ki omejuje stro
ške.

Res je tudi, da danes naš člo
vek ne more živeti od obdelovanja 
zemlje. Sicer bi lahko, samo bi 
morali biti izpolnjeni zgoranji po
goji. Poleg zemlje pa je neobhod- 
no potreben določen kapital. Če' bi 
kdo pridelal 100 hi vina, bi lah
ko dobro živel. Pri nas ne bi bila 
taka količina noben problem. Se
veda. imeti bi moral sortne trte.

Zakaj se po tvojem mlad človek 
odteguje zemlji?

To sploh ni res. Vsaj v Bregu 
ne. Precej je mladih, ki se za ob
delavo zemlje zanimajo in nadalju

jejo tradicijo svojih očetov. Torej 
to pri nas ne pride v poštev.

Obdelovanje zemlje bi moralo 
biti danes eden primarnih pokli
cev. Vsakdo namreč mora jesti. 
Človek bo zemljo vedno obdeloval, 
ker se drugače ne bi mogel pre
življati.

Na drugi strani imajo kmetje 
tudi svoje probleme. Kmetovalci 
nimajo urejenega socialnega statu
sa. Niti tržišča niso urejena. Gro
sisti močno špekulirajo, zato je tu
di italijansko kmetijstvo v težavah, 
čeprav je po svojem potencialu 
med vodilnimi na svetu. Pa ni ra
cionalno organizirano.

Ali boš glede našega kmetijstva 
še optmist, ko bodo napeljali hi
tro cesto, bencinovod, itd.?

Seveda. Do sedaj so zgradili o- 
gromne objekte, naše kmetijstvo 
pa se še vedno drži. Samo takrat, 
ko ne bo več zemlje, ne bo kme
tijstva. Razlaščanje pa je problem 
vseh perifernih lokacij, ki jih me
sto s svojo ekspanzijo absorbira.

M. čuk

NA DELAVSKI SKUPŠČINI V RABLJU

Potrjena zahteva po nadaljnjem 
izkoriščanju rudnih nahajališč
Ustanova ENI grozi z zaporo rudnika - O vprašanju 
bo v kratkem ponovno razpravljala deželna skupščina

Deželni odbornik za krajevne u- 
stanove Bianchini se je včeraj v 
imenu deželnega odbora udeležil v 
Rablju skupščine delavcev tam
kajšnjega rudnika, ki so proglasili 
štiriindvajseturno stavko proti na
meri državne ustanove za električ
no energijo ENI, da v bližnji pri
hodnosti skrči proizvodnjo v rud
niku, češ da so nahajališča rude 
v dobri meri izčrpana. ENI je nam
reč pred časom prevzela rudnik od 
družbe EGAM, njeno vodstvo pa 
se menda nagiba k temu, da bi 
rudnik sčasom sploh zaprlo.

Odbom k Bianchini je na skup
ščini, katere so se udeležili tudi 
številni zastopniki političnih strank 
in sindikalnih organizacij, obrazlo
žil ukrepe, ki jih je doslej spreje
lo odborništvo za industrijo, da bi 
zagotovilo ohranitev sedanje ravni 
zaposlenosti v rabeljskem rudniku. 
Odbornik Stopper je pred kratkim 
nastppil tudi pri ministru za dr
žavne udeležbe Bisaglii in pri pod
tajniku Castelliju. Deželna uprava 
odločno nasprotuje zamisli, da bi 
rudnik zaprli ali tudi da bi kakor
koli' skrčili njegovo proizvodnjo. 
Rudnik je namreč velikega pomena 
za razvoj gospodarskih dejavnosti 
ne samo na Trbiškem, temveč tudi 
širše v videmski pokrajini in v de
želi sploh. Zlasti v tem trenutku, 
ko mora dežela premostiti krizo, ki 
jo je tudi v gospodarskih dejavno
stih povzročil potres, je vsakršno 
krčenje proizvodnje v rabeljskem 
rudniku nesprejemljivo. Deželna u- 
prava je nasprotnega mnenja,

DANES V VIDMU

Sestanek komisije 
za pripravo konference 
o jezikovnih skupinah

Danes se sestane na sedežu po
krajine v Vidmu pokrajinska ko
misija za pripravo konference o 
etnično-jezikovnih skupinah. Ko
misija bo proučila nekatera teh
nična vprašanja o načinu in času 
potekanja konference, na kateri 
bodo sodelovali tudi strokovnjaki, 
ki jih bodo določile stranke za
stopane v pokrajinskem svetu. 
Sestanku bo prisostvoval tudi 
predsednik pokrajine Turello.

da so nahajališča rude v Rablju 
še dovolj bogata, da se bo izkori
ščanje rudnika gospodarsko splača
lo še vsaj 10 do 15 let. Rudnik naj 
zato nadaljuje z redno proizvodnjo, 
hkrati s tem pa je treba temeljito 
preiskati okolico, da bi ugotovili 
morebitno prisotnost drugih naha- 
jal:šč rude.

Na skupščini v Rablju so v raz
pravo posegli tudi nekateri sindi
kalisti, podpredsednik deželnega 
sveta Varisco, deželna svetovalca 
Pascolat (KPI) in Ermano (PSI) 
ter trbiški župan Treu. O vpraša
nju rabeljskega rudnika bo v krat
kem širša razprava v okviru de
želnega odbora, s tem vprašanjem 
pa se bo na eni prihodnjih sej u- 
kvarjal tudi deželni svet.

NA POTRESNEM OBMOČJU

Deželno nakazilo 
za ceste in vodovode

Deželni posvetovalni odbor za bo- 
nifikac:jska dela, ki mu načeluje 
odbornik za kmetijstvo Del Gobbo, 
je na zadnji seji nakazal 2 milijar
di 650 milijonov lir za popravilo 
cest in vodovodov na potresnem ob
močju Furlanije in Beneške Slove
nije. Del finančnih sredste” je pri
spevala Evropska gospodarska 
skupnost. Ustrezni posegi so pred
videni v občinah Pušja ves, Humin, 
Bordano in Trasaghis (1 milijarda 
150 milijonov) ter Gorjani in Ti- 
pana (350 milijonov). Gorska skup
nost za Nadiške doline bo prejela 
nakazilo 650 milijonov za popravilo 
vodovodov, ki jih je poškodoval 
potre3 in ki jih uporabljajo za po
trebe kmetijstva sama deželna u- 
prava pa bo poskrbela za popra
vilo neke poljske poti v občini Tra
saghis (500 milijonov lir).

JUTRI NA OPČINAH

Proslava
oktobrske revolucije

Na pobudo krajevne sekcije KPI bo 
v Prosvetnem domu na Opčinah 
jutri ob 20.30 proslava 60, obletnice 
oktobrske revolucije. Govorila boria 
B. Iskra in P. Šema. V kulturnem 
sporedu bodo nastopili pevski zbor iz 
Trebč, zbor Tabor z Opčin in igralska 
skupina kulturnega krožka Tabor z 
enodejanko »Petrograd, oktobra 1917».
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Nova torkla kmalu pod streho

SESTANEK SINDIKALNIH AKTIVISTOV V GORICI

Kriza je zajela vsa gospodarska področja: 
na vidiku odpusti in dopolnilna blagajna
Nove težave za tovarne v Vilešu, Gorici in morda tudi Krminu - Poročilo o položaju na 
Goriškem je imel Gianni Petrali, o vsedržavnem položaju pa je govoril Sergio Ravioli

Gianni Petrali, tajnik delavske 
zbornice in član pokrajinskega taj
ništva enotne sindikalne zveze, je 
v izčrpnem poročilu na včerajšnjem 
shodu sindikalnih aktivistov Goriš
ke, ki je bil v deželnem avditoriju 
v Ulici Roma, prikazal položaj, v 
katerem se danes nahaja v tem tre
nutku goriška pokrajina, predvsem 
pa težave v industrijskem sektorju. 
Včerajšnji shod je sklicala enotna 
sindikalna zveza v želji in prizade
vanju analizirati sedanji položaj. 
Shod sledi področnim sestankom, na 
katerih so aktivisti posameznih 
strok, zelo izčrpno prikazali položaj 
v teh strokah. Istočasno pa bo e- 
notna sindikalna zvezd v najkrajšem 
času priredila večje shode, na kate
rih bodo preučili položaj Goriške na 
vseh področjih, od obmejnega sode
lovanja do položaja v goriški prosti 
coni pa do vprašanj turizma in jav
nih služb. Važnost včerajšnjega sho
da, na katerem je bilo več kot 500 
aktivistov, je poudarila tudi prisot
nost enega izmed tajnikov osrednje
ga sindikata kovinarjev Sergia Ra- 
violija.

Uvodni govornik je prikazal polo
žaj v tovarnah na Goriškem, ki so 
zašle v krizo in poslale veliko de
lavcev v dopolnilno blagajno. Kriza 
v tržiški ladjedelnici je močno od
jeknila in kljub zagotovilom o novih 
naročilih ni položaj v tej največji 
tovarni na Goriškem rožnat. Prav 
tako ni položaj rožnat v dveh dru
gih tovarnah v Tržiču, t.j. v jeklar
nah AAA in SIMO. V SBE, vedno 
v Tržiču ne vedo kdo bo vnaprej 
gospodoval v tovarni. Težave so tudi 
v tovarni Detroit. V Tržiču so se tu
di druge manjše tovarne znašle v 
težavah.

Sredi novembra bodo najbrž zaprli 
tovarno Ceramiche Marino v Vile
šu, kjer je zaposlenih 85 ljudi, za 
zaposlitev se bojijo tudi v tovarni 
Tee Friuli v Krminu. ker je lastnik 
že zagrozil da zapre tovarno iste 
skupine v Lombardiji.

Nič boljši ni položaj na področju 
tekstilne industrije, kjer so bile in 
so težave tako v Podgori kot v 
Sovodnjah. Prav tako so težave v 
slaščičarski industriji in primer to
varne La Giulia najbrž ni osamljen, 
ker tudi tovarni Sorini se ne obe
tajo dobri časi.

Skoro odveč je govoriti o krizi na 
gradbenem področju, kjer se je ve
liko ljudi znašlo brez dela in v se
danjem trenutku ni na vidiku po
novnega začetka gradenj. K rešitvi 
iz krize na tem področju bi veliko 
pripomogla gradnja dvojčka termo- 
centrale v Tržiču. Tam naj bi delalo 
skoro 'tisoč ljtidf za leto ali dve.

Petrali' hi izpustil iz svojega po
ročila niti trgovske mreže. -V vele
blagovnici Standa v Gorici se manj
ša število zaposlenih ker ne nado
meščajo tistih, ki se upokojijo ali 
iz drugih razlogov zapustijo podjetje.

Skratka, slika, ki jo je podal Pe
trali, ni rožnata. Na Goriškem ima
mo dandanes 2.300 ljudi vpisanih 
v sezname brezposelnhi, nadaljnjih 
1.282 mladincev pa se je vpisalo v 
posebne sezname, ki so jih sesta
vili letos avgusta. Tem je treba do 
dati še nad 2000 delavcev v dopol
nilni blagajni. Tako hudega položaja 
ni bilo na Goriškem od leta 1953.

Petralovemu poročilu je sledila iz

črpna razprava, v katero so posegli 
tako sindikalni funkcionarji kot de
legati posameznih podjetij. V sklep
nem govoru pa je član tajništva 
FLM Sergio Ravioli orisal prizade
vanja sindikalne zveze v državnem 
merilu in zahteval, da pripravi vla
da načrte za izhod iz krize, ki je 
zajela vso državo.

Demokristjani razpravljajo 
o sporu v občinskem svetu

Včeraj so se na sedežu KD v 
Ulici Apgolina sešli člani demokr- 
ščanske svetovalske skupine v ob
činskem svetu in mestnega odbora 
stranke. Tema razprave je položaj, 
ki je nastal v občinskem svetu po 
glasovanju v ponedeljek, v katerem 
sta se župan De Simone in odbor
nik Moise znašla čisto osamljena. 
Načelnik svetovalske skupine Tuzzi 
je namreč zahteval odložitev raz

prave o gradnji ljudskih hiš v Loč- 
niku in za njegov predlog so glaso
vali vsi demokristjanski svetovalci 
in tudi trije odborniki, eden se je 
vzdržal. V trenutku ko pišemo te 
vrstice ne vemo še kako se je za
ključil sestanek. Jasno pa je, da se 
je znotraj KD ustvarila široka fron
ta nasprotnikov sedanjemu županu 
in nekateri demokristjani odkrito 
govorijo, da ga je treba zamenjati.

KD obsoja atentate 
na svoje voditelje

Pokrajinsko tajništvo Krščanske 
demokracije je včeraj izrazilo ostro 
obsodbo proti ponovnemu atentatu na 
voditelja te stranke, tokrat na Pu- 
blia Fiorija v Rimu. Tajništvo po- 
soške federacije KD obsoja taka 
nacistična in fašistična dejanja, ka
terih tarča so v zadnjem času vid
ni prvaki stranke.

OB NAVZOČNOSTI DOMAČEGA PREBIVALSTVA

Spominski svečanosti 
na Vrhu in v Sovodnjah
Polaganje vencev, spominski govori, petje, recitacije

Z dvema globoko občutenima pri
reditvama so se v nedeljo na Vrhu 
in v Sovodnjah spomnili žrtev na
rodnoosvobodilnega boja. K spome
niku padlim na Vrhu so položili ven
ce občinska delegacija, prosvetno 
društvo »Danica* in sekcija borčev
ske organizacije VZPI - ANPI ter 
predstavnika generalnega konzula
ta SFRJ v Trstu Srečko Kovačič in 
Lojze Kante. Novi predsednik pro
svetnega društva »Danica* Darin 
Devetak je imel ob tej priložnosti 
spominski nagovor, v katerem se je 
spomnil vseh mrtvih in padlih za 
svobodo. Recitirala sta Emanuela in 
Maurizio Černič. Svečanost, ki so se 
je Vrhovci udeležili v velikem šte
vilu, so s svojim petjem povzdigni
li pevci z Vrha in iz Laškega, kate
rim so se pridružili tudi člani so- 
vodenjskega Noneta.

Sledilo je polaganje vencev s spo
minsko svečanostjo pri spomeniku 
padlim v Sovodnjah. Vence so polo
žili občinska uprava, sekcija VZPI - 
ANPI Rupa - Peč ter jugoslovanski 
konzulat v Trstu. Prisostvovali so 
številni Sovodenjci, predstavniki ob
čine in organizacij, med katerimi so 
bili tudi predstavniki prosvetnega

društva »Vipava*. Župan Jožef Če- * 
ščut je povabil navzoče, da z eno
minutnim molkom počastijo padle za 
svobodo, pevci sovodenjskega Noneta 
z Vrha in iz Laškega pa so zapeli , 
žalostinki.

Popoldne se je predstavništvo $o- 
vodenjske občinske uprave, župan 
češčut in občinski svetovalec Re
mo Devetak, ter prosvetnih organi
zacij udeležilo svečanosti ob parti
zanskem spomeniku v Matajurju v 
Beneški Sloveniji.

Obisk na sejmu 
vinarske opreme
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V DEŽELNEM AVDITORIJU V GORICI

Od danes do nedelje tretji kongres 
jamarjev iz Furlanije-Julijske krajine

Največ pozornosti obravnavi potresnih pojavov - Referat 
predstavnika «Kraških krtov» o jami «Na Pogrižah»

V organizaciji speleološkega od
seka «L. V. Bertarelli* goriške sek 
cije CAI in pod pokroviteljstvom 
deželnega odbomištva za kulturne 
dobrine, se bo danes popoldne, v 
avditoriju v Ul. Roma v Gorici 
začel tridnevni kongres jamarjev 
Furlanije - Julijske krajine. Sreča
nja — tretjega po vrsti — se bo
do poleg jamarjev iz naše dežele 
udeležili tudi strokovnjaki iz dru
gih krajev Italije ter nekaterih 
evropskih dežel, med njimi Avstri
je, Jugoslavije in Anglije. Če lah
ko računamo po številu poročil, 
ki so jih do zdaj najavili’ (skupaj 
32) lahko že zdaj sodimo, da bo 
delo kongresa dokaj obsežno in 
predvsem zanimivo. Poleg pred
stavnikov--'jamarjih 'opgankucij iz 
I Igli je in tujine, so svojo .udeležbo 
podtrdili tudi nekateri zriar.i stro
kovnjaki. Naj omenimo predsedni
ka mednarodne speleološke zveze 
Huberta Trimmla z Dunaja, pred
sednika italijanskega speleološkega 
društva Arriga Cigna, predsednika 
znanstvene komisije CAI Giuseppa 
Langeronija in znanega preuče
valca kraških pojavov Gustava A 
bla iz Avstrije.

Letošnjemu kongresu (prejšnja 
sta bila v Trstu leta 1973 in v 
Vidmu leta 1975) pa pripisujejo še 
poseben pomen, saj bodo na njem 
poleg običajnih vprašani ekološke
ga varstva, jamarske tehnike, pre
učevanja kraških pojavov, fotogra
firanja, reševanja ponesrečencev

SEJA VODSTVA EPT V GORICI

UGODNA OCENA LETOŠNJEGA 
TURISTIČNEGA PROMETA

Predsednik Del Ben govoril tudi o reorganizaciji turistične organizacije

t>t;H koč so nasi očetje v Bregu 
(j;i °™vali olje na rokodelski na- 

Treba je bilo mnogo truda, 
Torki 'c P® ie bil prvorazreden. 

e Pa so pri nas počasi izgini

le, čeprav je bilo in je še dovolj 
oljk. Kmetje so morali v Furlanijo, 
da napolnijo sode z domačim o- 
ljern. Danes jim tega ne bo treba 
včč. Na pobudo Kmetijske zadruge

bo v Boljuncu kmalu dograjena no
va torkla, ki bo opremljena z naj
modernejšimi stroji. Naš človek bo 
tako lahko v dornačem okolju pri
delal tisto, kar bodo oljke obrodile.

Obračun lanske turistične bere in 
reorganizacija turistične organizaci
je sta bili osrednji temi razprave, 
ki se je razvila na zadnji seji u- 
pravnega sveta pokrajinske turistič
ne ustanove (EPT) pod vodstvom 
predsednika Maria Del Bena.

Kar zadeva nadaljnjo usodo EPT, 
Pro loco in drugih podobnih turi
stičnih organizacij, je bil Del Ben 
zelo skeptičen. V svojem poročilu 
je dejal, da je malo verjetnosti, da 
se bo reorganizacija tega sektorja 
izvedla do prihodnjega leta. S tem 
v zvezi je tesno povezano tudi fi
nansiranje dejavnosti novega telesa 
»Azienda autonoma del turismo* (sa
mostojna turistična ustanova), ka
kor ga predvideva osnutek, ki ga 
je sestavilo deželno odborništvo. Za
skrbljujoče je predvsem dejstvo, da 
v proračunu deželne ustanove za 
prihodnje leto ni postavke za turi
stično dejavnost. Predsednik Mario 
del Ben se je nadalje vprašal, kak
šen je položaj na vsedržavni ravni 
ter dejal, da ima dežela Tridentin
ska - Južne Tirole izjemen položaj, 
ker ima pravico višati turistično tak
so ter obdavčevati «drugo hišo*. V 
naši deželi je položaj bistveno dru
gačen ter izhaja tudi iz šibkosti, ki 
jih naši deželi prinaša zakon 382. V 
takšnem negotovem položaju je res
nično težavno ukrepati, zlasti glede 
načrtovanja novih pobud. Gordijski 
vozel je predsednik Del Ben prese
kal z ugotovitvijo, ki je najbliže 
resnici, da bo vsa ta problematika 
najbrž rešena-šele po volitvah, ki 
bodo prihodnjo pomlad.

Tn sedaj še nekaj podatkov o šte
vilu turistov, ki so letos do konca 
septembra ohiskali naše kraje, v pr
vi vrsti, seveda, Gradež. Naj takoj 
v začetku navedemo osnovno ugoto
vitev predsednika EPT Del Bena, da 
smo po številu turistov napredovali 
v primerjavi z lanskim letom, ne
koliko pa smo zaostali za letom 1975. 
Letos so našteli 163 tisoč turistov z 
1,6 milijona nočitev. V primerjavi z 
lanskim letom *e je število zvišalo

za 9,5 odst. (14.000 oseb), za 0,3 odst. 
sli 5.000 pa se je znižalo število no
čitev. Za primerjavo naj navedemo 
podatke v letu 1975: 165.000 turistov 
z 1,7 milijona nočitev. Padec ni raz
viden v številu turistov, ampak v 
nočitvah (86 tisoč).

Odstotek tujih turistov se je letos 
v primerjavi z lanskim letom zvišal 
za 16 odst. (8.000 oseb). Prav tako 
se je zvišalo tudi število nočitev, v 
odstotkih za 10,6, po številu pa za 
48 tisoč.

Naraslo je število nemških, av
strijskih in nizozemskih turistov, iz 
Jugoslavije je prišlo 1.718 turistov 
(3.580 nočitev) več kot lani. Manj 
turistov je iz Francije in ZDA.

Zanimivi so nadalje podatki o do
mačem turističnem gibanju.

V primerjavi z lanskim letom se 
je letos povečalo za 6,1 odst. (skoraj 
6.000 oseb), padlo pa je število no
čitev: za 4,6 odst, oziroma za 53 
tisoč nočitev.

Iz teh podatkov je mogoče raz
brati, da je ukinitev nekaterih praz
nikov in s tem v zvezi odpravljanje 
sistema »premostitvenih* prostih dne- 
vov med dvema praznikoma, skrči
lo počitniško dobo italijanskih tu
ristov. Italijani so lani v poprečju 
preživeli v naših turističnih krajih 
11,9, letos pa 10,7 dneva.

Natečaj za dekoracijo 
v zavetišču «A. Cuiot»

Upravni odbor goriške občinske 
podporne ustanove (ECA) jfe te dni 
razpisal javni natečaj za umetniška 
grafična ali slikarska dela. name
njena dekoraciji drugega -Kklelka 
v zavetišči*- »A. Culot* v Lečniku. 
Natečaja se lahko udeležijo umet
niki z italijanskim državljanstvom, 
rok za predstavitev osnutkov pa 
poteče 15. decembra letos Za naj
boljše izvedbe je predvidena denar
na nagrada v znesku 2,100.000 lir.

itd., obravnavali tudi dokaj ak
tualno vprašanje, povezano z lan
skim potresom v Furlaniji - Julij
ski krajini. Prav po lanski narav
ni nesreči so bila v številnih ja
mah na našem področju naprav
ljene meritve v zvezi s premika
njem, tal. Podzemski svet pa hrani 
nešteto dokazov o velikanskih tek
tonskih premikih, ki so prizadeli 
naše področje v prejšnjih dobah. 
Strokovnjaki računajo, da bi prav 
na osnovi podrobnega opazovanja 
in analiziranja plasti v jamah 
mogli s precejšnjo verjetnostjo v 
prihodnje napovedati potrese.

Veliko pozornosti bodo na sre
čanju, ki se začenja danes, posve
tili tudi preučevanju zapletenih 
vprašanj ekološkega- varstev Cio- 
vekovi posegi v okolje ne zade
vajo več samo zunanjega sveta, 
ampak je zastrupljanje'"že rripčhfl' 
načelo tudi ekološki sistem v kra- 
škem podzemlju.

Poleg znanstvenega dela, ki .je 
nekako rezerviran za jamarje, pa 
so organizatorji pripravili za širši 
krog zelo zanimivo razstavo o spe- 
leoloških najdbah, ki bo prav tako 
odprta do nedelje in si jo lahko 
ogleda vsakdo. Razstava .je v fo- 
ycr.ju avditorija.

kongres se bo začel danes po
poldne, ko se bodo udeleženci 
zbrali na sedežu goriške sekcije 
CAI, zvečer pa bodo v deželnem 
avditoriju predvajali nekaj kratko- 
metražnih filmov. Uradno odprtje 
bo jutri zjutraj ob 9. uri v avdi
toriju in se ga bodo udeležili tudi 
predstavniki dežele (odbornika Miz- 
zau in Tripani) in goriški župan 
De Simone. Opoldne bo na gori- 
škem županstvu sprejem.

Ob 15. uri se bo začel strokovni 
del zasedanja, ko bodo na vrsti 
poročila in razprave. Naj iz do
kaj obširnega sporeda omenimo le 
poročilo Tržačana Maria Gherba 
za. ki bo govoril o reševanju v 
jamah na področju naše dežele s 
posebnim poudarkom na posebni 
varnostni napravi.

Na tretjem deželnem kongresu ja
marjev bodo sodelovali tudi Kraški 
krti, ki so pripravili izčrpno poro
čilo o arheološko zelo zanimivi ja
mi na Pogrižah pri Vrhu, ki so jo 
sami odkrili v začetku lanskega le
ta in tudi opravili precej priprav
ljalnih del, da se bo lahko nemote
no začelo strokovno izkopavanje, ko 
bodo pač za to razpoložljiva sred
stva. Za najdišče se zanima zavod 
za spomeniško varstvo, kajti gre za 
zelo redek primer skoraj v celoti 
nedotaknjenega jamskega bivališča 
v naši neposredni okolici. Slovenski 
jamarji pa so organizatorjem kon
gresa posredovali tudi nekaj ekspo
natov za razstavo, ki bo cdprta v fo- 
yerju avditorija v času kongresa.

Drevi skupščina 
sekcije KPI «Marvin»

Drevi ob 20.30 bo na sedežu KPI 
v Ulici Locchi, skupščina članov in 
simpatizerjev komunistične partije 
sekcije «Marvin» za mestno sredi
šče, Podturn in Sv. Ano. Govor 
bo o sedanjem političnem položaju 
v državi in o vlogi KPI v tem tre
nutku ter o včlanjevanju v partijo 
za leto 1978.

Včeraj začetek pouka 
na dopolnilnih tečajih

V Tržiču, Ločniku in Krminu. se 
je včeraj popoldne začel pouk na 
šestih poskusnih tečajih dopolnilne
ga izobraževanja za delavce, ki iz 
takih ali drugačnih razlogov niso 
uspeli opraviti obvezno šolanje.

Z obiskovanjem tečajev, znanih 
tudi pod imenom »tečaji 150 ur* pa 
imajo zdaj možnost nadoknaditi za
mujeno.

Zanimanja za tako obliko dopol
nilnega izobraževanja je bilo že v 
lanskem šplskem letu precej, letos

pa se je še povečalo, tako da se ka
že potreba po odprtju še nadaljnjih 
dveh tečajev, kar se bo najbrž žgo- 
dilo že v bližnji prihodnosti.

Sindikalne organizacije pa se zav
zemajo, da bi v okviru dopolnilnega 
Izobraževanja v prihodnjem letu, pri
pravili tudi tečaj, kjer bi si slu
šatelji pridobili višjo izobrazbo.

Dokončna lestvica 
za pomožno osebje 
na slovenskih šolah

Pri goriški šolskem skrbništvu je 
na ogled dokončna lestvica pomož
nega" osebja na šolah s slovenskim 
učnim jezikom v šolskem letu 
1977-78.

Do 29. novembra prijaviti 
letošnji vinski pridelek

Do 29. novembra je treba napravi
ti prijavo letošnjega vinskega pri
delka in to na posčbnih obrazcih,»ki 
so letos nekoliko drugačni kakor 
druga leta. Na obrazce je treba na
mreč tudi vpisati površine, ki so 
zasejane s trtami za pridobivanje 
grozdja za vino ter površine, ki so 
zasejane z namiznimi sortami trt. 
Prav tako je treba prijaviti more
bitne količine kupljenega grozdja 
za predelavo ali pa namiznega gro
zdja.

Prijavo je treba vložiti na župan
stvu v treh izvodih in sicer na ti
stem županstvu, kjer je bila na
pravljena tudi prijava ob ureditvi 
vinograda.

V nedeljo 
ogled vojašnic

Slovesnosti ob dnevu oboroženih 
sil, 4. novembru, bodo letos v glav
nem potekale v nedeljo, 6. novem
bra. Prav tako v nedeljo pa si bo
do občani lahko ogledali vojašnice. 
V Gorici bodo obiskovalcem med
14. in 16. uro odprli vojašnico 
«Montesanto» na Tržaški cesti, v 
Krminu pa vojašnico »Amodio*.

Spet vlomilci . . .
30-letno Angelo Guastini iz Tržiča, 

Ulica Carducci, je v nedeljo zvečer 
čakalo neljubo presenečenje. Za ne
kaj dni je odšla od doma, vrnila pa 
se je v nedeljo zvečer, ko je ugoto
vila, da so stanovanje med njeno 
odsotnostjo obiskali vlomilci. Odnes
li so krznen plašč in nekaj nakita 
v skupni vrednosti nad 2 milijona lir.

Aretacija zaradi
pištole
Agenti goriške kvesture so v sredo 

zjutraj med hišno preiskavo, aretirali 
25-letnega Stefana Albanesija, iz Pod- 
gore. Ulica 4. novembra 62, zaradi 
posesti neprijavljenega orožja. V sta
novanju so namreč našli revolver 
kal. 22 * odpiljeno registrsko števil
ko in 82 nabojev. AlbaneSe je po 
rodu iz kraja Massafra v pokrajini 
Taranto. Po poklicu je avtoličar, prej 
pa je bil šofer.

Konzorcij za zaščito posoških in 
briških vin prireja 19. in 20. no
vembra izlet v Milan z obiskom med
narodnega sejma opreme za vinar
stvo. V soboto, 19. novembra, si bo
do izletniki ogledali nekaj posestev 
v kraju Carignano in S. Maria, ne
deljo pa bodo namenih ogledu med
narodne razstave na milanskem vele
sejmu. V Gorico se bodo vrnili v 
nedeljo ponoči. Prijave sprejemajo 
do 8. novembra v uradih konzorcija, 
kjer tudi dajejo podrobnejša poja
snila.

Remo Moreu razstavlja 
v centru «Hannibal»

Od 5. do 21. novembra bo v cen
tru tHannibah v Tržiču razstavljal 
slikar Renzo Moreu.

Moreu ima za sabo že 43 osebnih 
razstav doma, v tujini pa je doslej 
sodeloval na sedmih kolektivnih raz
stavah v Parizu, Sovjetski zvezi, 
Argentini, Kanadi, Avstraliji in na 
Japonskem.

Odprtje razstave bo v soboto, S. 
novembra, ob 19. uri.

Razna obvestila
Slovensko planinsko društvo sporo

ča, da je še nekaj prostih mest v 
drugem avtobusu, ki bo 13. t.m. od
peljal na martinovanje v Lipico. Pri
jave sprejemajo vsak dan na sedežu 
društva, kjer sprejemajo tudi rezer
vacije za večerjo.

Razstave
V galeriji La Bottega razstavlja te 

dni goriški rojak Robert Faganel. 
Zbirka je skoraj v celoti posvečena 
kraškim motivom.

Kino
Gorica

VERDI 17.00—22.00 »Pronto a uccide- 
re». M. Balsam in E. Sommer. 
Prepovedan mladini pod 14. letom.

CORSO 17.00—22.00 »Le lunghe notti 
della Gestapo*. F. Righini tn C. 
Gaeta. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

MODERN1SSIMO 16.30—22.00 »Tutti 
defunti... tranne i morti*. G. Cavi- 
na in F. Marciano. Prepovedan 
mladini pod 14. letom.

V1TTORIA Zaprto.
CENTRALE 17.15-22.00 »La battaglia 

delle aquile». M. Mc. Dovvell in C. 
Plummer.

Tržič
PRINCIPE 17.30-22.00 »La via della 

droga*.
EXCELSlOR 16.30-22.00 «11 prefetto 

di ferro*.

J\ora Gorica 
in okolica

SOČA »Podivjana ovca*, franc, bar
vni film ob 18. in 20. uri.

SVOBODA »Solo* franc, barvni film 
ob 18. in 20. uri.

DESKLE «Zidovi greha*, amer. barvni 
film ob 19.30.

Včeraj-danes
iz goričkega matičnega urada
UMRLI SO: 85-letni upokojenec Ce

lestino Linda, 86-letna gospodinja Eu- 
femia Rismondo vd. Moscarda, 82-let- 
ni upokojenec Vincenzo Pazzi, 67-letni 
mesar Renato Fabbroni.

RODIL SE JE Alessandro Ciccone.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan m ponoči je * 

Gorici dežurna lekarna Baldini, Kor- 
zo Verdi 57. tel. 2879.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves c,-’n -mfj je v Tr

žiču dežurna lekarna Rismondo Ul. 
E. Toti, tel. 72701.

Prispevki
Ob prvi obletnici smrti dragega 

Andreja - Slavkota Marušiča, Opaj- 
čevega iz Doberdoba, darujejo ža
lujoči žena in otroci, 35.000 lir za 
domačo krvodajalsko sekcijo.

4. 11.1976 - 4.11.1977

Danes poteka leto dni, odkar nas 
je nepričakovano za vedno zapustil 
naš dragi, mož, oče in brat

SLAVKO MARUŠIČ
Ob prvi obletnici se ga z ljubezni

jo spominjajo žena Ida, hčere Elvia, 
Marina in Anita, sestre in dri^ji $o- 
i-odniki.

Doberdob, 4. novembra 1977
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OB 60-LETNICI VELIKEGA OKTOBRA
V
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PRED IN PO 7. NOVEMBRU
Proletariat zahteva mir ■ Zrušenje carizma ■ Dvovladje in zgodovinski še
sti kongres RSDDP - Vstaja, revolucija, domači odpor in tuja intervencija

:

jjli V Moskvi danes že četrti dan 
[Jilavi.jo 66 letnico oktobrske rcvo- 
ucije, to se pravi onih »deset dni. 
li so spremenili svet*, kot jih je 
•značil napredni ameriški pubii- 
ist John Ried. ki je one zgodo

vinske dni preživljal prav v te- 
|anjem Petrogradu, današnjem Im- 

ingradu. O dogajanjih v onih 
meh in o njihovih poznejših rezul- 
atih je bilo doslej napisanih to- 
ko knjig, da bi jih bilo za ve
ko knjižnico, mi pa se bomo 

•mejili le na nekaj značilnejših 
log jelkov, ki so k tem zgodovin
skim dogodkom vodili ter nekaj 
Igodovinskih dogodkov, ki so jim 
Sledili. Danes sicer govorimo o 

fiktobrski revoluciji ali tudi o »ve
likem oktobru*, toda revolucija se 
rili začela in končala v onih »de- 
f;|etih dneh*, pač pa je to veliko 
| Daljši proces, ki »e je v Sovjet- 
||ki zvezi tudi vojaško zavlekel za 
ilekaj let zaradi domačega odpora 
j jn zaradi tuje intervencije. Sicer 

»a začnimo s kratkim prikazom 
-nekaterih osnovnih dogodkev, ki 
iiih vsi zgodovinarji neposredno 
povezujejo • z oktobrsko revolucijo.
|| Že 26. februarja po našem ko- 
(fedarju, oziroma 12. istega me.se-

.Ja po starem ruskem koledarju, 
||e v Petrogradu, sedanjem Lenin

gradu prišlo do velikih demon- 
;tracij proti carizmu. Naslednjega 

ilinp, 27. februarja je začela svoje 
llasedanje državna Duma, to se 
jijravi parlament. Hkrati ko so v 
parlamentu obravnavali tekoče 
probleme, so biie po Petrogradu 
Velike demonstracije, na katerih 
jo delavci vzklikali priti vojni in 

Sproti carju. Napetost je rastla in
I. marca je prišlo do velike stav
ke v Putilovskih zavodih, torej v 
ifiajvečjem podjetju v Petrogradu. 
'Nekaj dni pozn.'i je prišlo po 
p o vri i dOsdemon.Mracij. Po petro- 
Kiajskih ulicah so se vile mno
gi«, ki so demonstrirale proti ca 
jrizmu, proti lakoti in proti voj- 

Jii. Bili smo že tretje let« v voj- 
Bni in negativne posledice svetov- 
fiegu klanja so se kazale tudi ria- 

||eč v zaledju. Demonstracije so 
||e nadaljevale tudi v naslednjih 
ftneh, tako da je bil pritisk ulice 
fezrrdno močan tako da .je bil v 
Ijnoči med H. in 12. marcem car- 
J&ki režim zrušen. Zmagala je si- 
Ker buržoazno demokratična revo
lucija, hkrati pa je bil ustanov- 
'J.ien tudi petrograjski Sovjet de
lavskih in vojaških odposlancev. 
|Tri dni pozneje — 15; marca — 

bila sestavljen nova. začasna 
lada. ki jo je vodil Ljvov 
Razmere v deželi so se zaostro

vale, vzdušje je postajalo takšno. 
1'fia je bilo pričakovati še „jrcčji 

bi cohrat. posebno ko se je sredi 
in pri la, 16.4., vrnil v Pet rogiad 
■z tujine Vlndhnir Ilič Lenin, ki 

;! je že naslednjega dne na "serus- 
| sem posvetovanju svetov delavskih 
j in vojaških odposlancev govoril 
j.H) nalogah proletariata v zdajšnji 
||fcvoluc'jh\ Gre za referat, ki je 
• prišel v zgodovino delavskega gi
banja pod naslovom «Aprilske
|eze».
I V dneh od 7. do 12. maja je 

i trla v Petrogradu sedma konfe
renca Ruške socialdemokratske de
lavske partije fboljševikov), ki je 
znana kot 7. aprilska konferenca. 
Saj se jc vršila oo ruskem kole
darju o;l 24. do 29. aprila, '.e 
dober mesec pozneje se je začel 
zelo dolgi prvi vseruski kongres 
Sovjetov delavskih in vojaških od- 
poslancev, ki se je začel 16. ju-
n i i n Imnrini ;a končal pa 7. julija. Hkrati z 
začetkom tega kongresa ie prišlo 

J; do zelo hudih demonstracij, ki so 
se zavlekle dva dni. Posledica: 

■oblast .je prevzela začasna me 
španska vlada, vendar smo tedaj 
v Petrogradu imeli nekakšno dvo- 

| vlad je.
V dneh od 8. do 16. avgusta le 

| bil v Petrogradu zgodovinski 6. 
! kongres Ruske socialdemokratske

delavske partije (boljševikov). ki 
.je postal zgodovinski tudi zato, 
ker je partijo usmeril k bližnji 
oboroženi vstaji. Prav tako zgodo
vinski .je bil 29. oktobra razšir
jeni sestanek' centralnega komite
ja Ruske socialdemokratske de
lavske partije (boljševikov), na 
katerem je bila sprejeta Leninova 
resolucija o začetku vstaje. Na 
tem zasedanju je bil izvoljen tudi 
vojaški revolucionarni komitet. ta
ko da je bilo za začetek revolu
cije že vse pripravljeno in 7. no
vembra 1917 se je začela oboro
žena vstaja proletarskih sil proti 
kapitalistični oblasti, začela se je 
vstaja, ki se je spremenila v re
volucijo in zmagala.

Vtem ko se je še vršil boj v
samem mestu, .• bil 7. in 8. no
vembra sklican drugi vseruski 
kongres sovjetov delavskih in vo
jaških odposlancev, ki jc razglasil 
zmago revolucije in sprejel prva 
dva osnovna zakonska akta nove 
oblasti in sicer odlok o miru ter 
odlok o zemlji. Gre za dva de
kreta, ki sta takoj neposredno 
vplivala na tedanje razmere, saj 
smo bili še v vojni. Hkrati pa je 
bila 3. novembra sestavljena že 
prva sovjetska vlada, to je Sov
jet ljudskih komisarjev z Leninem 
na čelu.

Omenili smo odlok o miru in 
odlok o zemlji. Vojna, ki se je 
začela leta 1914 in potegmla v 
strahotni vrtinec skoraj ves svet, 
ni vodila nikamor. Petrograjska 
nova delavska in kmečka vlada,
ki se je porodila iz revolucije, 
je predlagala »vsem vojskujočim 
se narodom in njihovim vladam, 
naj se takoj začno pogajanja o 
pravičnem, demokratičnem miru* 
Ruska vlada je predlagala. «nnj 
vsi vojskujoči se narodi nemudo
ma sklenejo jnir*.

Odlok o zemlji je sestavljen, iz 
petih členov, v katerih je rečeno, 
da «lastnina veleposestniških zem
ljišč se takoj odpravlja brez kakr
šne koli odkupnine*, nadalje, da 
se posestva zemljiške gospode kot 
tudi carska posestva, posestva sa
mostanov in cerkvenih ustanov z 
vsem živim in mrtvim inventar
jem izroče okrožnim zemljiškim 
odljorom in okrajnim sovjetom 
kmečkih odposlancev.

V začetku smo rekli, da je re
volucija trajen proces in da se 
ni končala v onih »desetih dneh*. 
Dogajanja v Petrogradu so imela 
velike posledice v vsej deželi. 
Skoraj logično je bilo, da je re
volucija doživljala d*Mija...or|pv>j,-( zave 
interesi ranih krogov in sil. kani-' 
talistični svet pa tudi ni ostal kri
žem rok ob .zgpflpvihsJtom 
janju v, tej veliki deželi, čeprav 
je nova vlada ponudila mir, se 
je vojna na bojiščih nadaljevala 
in v februarju 1918 se je Rdeča 
armada, ki jo je Svet. ljud.sk:h ko
misarjev tudi formalno ustanovil 
28. januarja 1918 s posebnim de
kretom, pri Pskovu zmagovito spo
padla z nemško vojsko, ki jc pro
dirala proti Petrogradu. Že 3. 
marca pa je bil v Brest Litovsku 
sklenjen mir med .sovjetsko Ru
sijo, Nemčijo, Avstro-ogrsko mo
narhijo, Turčijo in Bolgarijo. Teda 
kapitalistični svet se ni hotel po
miriti z revolucijo m začela se 
je dolga vojaška intervencija: 9. 
marca se je v Murmansku izkr
cala britanska vojska. 2. avgusta 
so se v Arhangelsku izkrcale eno
te antantne intervencije.

Kot vidimo, je imela komaj u- 
stanovljena Rdeča armada veliko 
dela že na svojih mejah, hkrati 
pa je morala opraviti tudi s svo
jini' notranjimi sovražniki, z belo 
gardo, na primer, z belogardistič
nimi četami, ki jih je vodil Kras- 
nov, Kolčak, Denikin, Judenič in 
drugi.

In vendar je bila Rdeča arma
da ob ogromnih žrtvah vsemu te
mu kos in v juniju 1919 se je

končal napad belogardističnih e- 
»ot na Caricin, poznejši Stalingrad 
in sedanji Volgograd. V juliju 1919 
so bile poiažene intervencijske 
sile, ki so doživele še hujši poraz 
v marcu naslednjega leta, v no
vembru 1919 pa je bil uničen Ju- 
deničev belogardistični korpus pri 
samem Petrogradu. V februarju 
1920 je Rdeča armada dokončno 
osvobodila Ukrajino, kjer je do 
tedaj (•gospodaril* Denikin s svo
jo belogardistično vojsko. Sredi 
oktobra 1920 se je žalostno kon
čala tudi poljska intervencija na 
sovjetskih tleh, končno je novem
bra 1920 Rdeča armada prema
gala trei ji pohod antantnih inter
vencijskih sil in 16. novembra ime
la pri Perekoou zadnji spopad za 
osvoboditev Krima, s tem pa je 
bilo vse sovjetsko ozemlje osvo
bojeno tako intervencijske kot tu
di belogardistične vojske. Sovjet
ska republika je torej slavila svo
jo zmago nad domačimi in tuji
mi sovražniki. Med tem se je 
zvrstilo nešteto drugih dogodkev, 
ki prav tako spadajo v okvir re
volucije, vendar pa menimo, da 
smo z navedenimi podatki, čeprav 
na kratko, našteli nekaj zgodovin
skih dogodkov, ki jih štejejo za 
glavne momente v boiu za zma
go oktobrske revolucije

Plesna skupina iz Železne Kaple na Koroškem

V nedeljo bojta na mednarod
nem folklornem srečanju v Kul
turnem domu nastopili tudi fol
klorni skupini iz Železne Kaple na 
Koroškem ter iz Rovinja v Istri. 
Folklorno skupino iz Železne Ka
ple sicer že poznamo, vendar jo 
bomo v kratkem ponovno predsta 
vili, hkrati se bomo seznanili tudi 
z posti iz Ropinja.

Folklorna skupina «Zarja» iz Že 
lezne Kaple je razmeroma mlad

ansambel, ker je bila ustanovljena 
šele leta 1970 pa čeprav so njene 
tradicije starejše. Pa tudi po popre 
čni starosti plesalcev je ansambel 
mlad. Fantje in dekleta, ki. sestav
ljajo koroško plesno skupino, so 
stari kvečjemu 20 let. Doslej so 
se kot izvajalci narodnih plesov 
uveljavili po vsej Koroški in pri 
šli, kol smo že rekli, v goste tudi 
k nam. nastopali pa so že po vsej 
Sloveniji, in tudi v Franciji, pri-
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OB DRAMATIČNEM POZIVU DRŽAV SAHELA

Nezadržno širjenje puščav 
postaja ponovno aktualno
Če bogati svet ne bo dal žita, bodo v Sahelu spet umirali od lakote 
Problem ni le njihov, pač pa grozi širjenje puščav vsemu svetu
NTAMEY — Preteklo nedeljo 

so vlade afriških držav, ki spa
dajo v tako imenovani Sahel. na
slovile na ostali predvsem bogat’ 
svet poziv,, da naj jim zagotovi 
50!) tisoč ton žila. ker da sicer 
ne bodo mogle zdržati katastro
falnih posledic šest mesecev tra
jajoče suše. V državah, ki spa
dajo na to področje, in sicer v 
čadu. Maliju. Mavretaniji, Ni 

StUB&riV’ o^anjji Volt> ter 
na Capverdskcin otočju živi skup
no komaj kakih 27 milijonov lju
di. Pri zadnjih dveh katastrofal
nih sušah v letih 1974 in 1975 
je tu umrlo od lakote na deset- 
tisoče ljudi. Sicer pa je glede 
prehrambenih in drugih življenj
skih razmer v teh deželah zna
čilno to, da znaša njihova po
prečna življenjska doba komaj 
37 let.

Ko beležimo te porazne podat
ke, bomo spregovorili o vpraša
nju, o katerem smo sicer že pi
sali, ki pa prihaja ponovno v 
ospred je, saj jc o n jem spre go 
voril preti nedavnim tudi sam 
generalni tajnik Združenih naro 
(lov Kurt Waldheim, ko je v 
ZN rekel «V manj kot pol .stolni 
ja bo puščava izbrisala i zem
ljevida tri ali štiri afriške dr
žat e*. V mislih imamo torej ne
varne st, ki grozi Afriki .in svetil 
zaradi šarjenja puščavskih pod
ročij. Sahara je postala nekak
šen pojem puščave. Toda ne gre 
le za Saharo. Več kot po! Av
stralije prekrivajo puščavska pod
ročja. vsa Šaucbva Arabi.jr, vse 
področje od Rdečega morja no 
Perzijskega zaliva je ena sama 
puščava. Sredi azijske celine ima
mo opravka s puščavo Gobi. ki 
je prav tako zelo obsežna Pu
ščavska ali polpuščavska pod roč-
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Patronat KZ - INAC svetuje
Kako se borcem narodnoosvobodilne borbe 

partizanščina šteje v pokojninsko dobo
V pr.: «Med zadnjo vojno sam 

v aktivno in organizirano sodeloval
s partizani. Vključil sem se na za- 

* cetJcti leta 1944 in sem nato ostal'
v vojski vse do oktobra 1945. Pred 
nekaj leti sem dobil od Jugosla- 

| vi je neko potrdilo o tej dobi. ven
dar ne vem. kako naj ga izkori- 

| siim in za kaj mi pravzaprav slu- 
s li. Za pokojnino se mi tisti dve le

ti m bosta šteli. kqr so mi prav 
prejšnji mesec priznali v Italiji 
status borca in so mi pripisali na 
tfoglio matricolare» tudi partizan- 
Sčino. V dveh krajih pa ne mo
ren dobiti priznanja, vsaj tako 
jat mislim. Vseeno pa bi rad sli- 
šal vašg jasno besedo, kakšne u- 
fodnosti bom imel od jugoslovan
skega priznanja.» J. T.

Pn obstoječi jugoslovanski zako
nodaji imate vi status borca NOV,
I *r »te se udeležil narodnoosvobo
dilne vojne. Od začetka aktivnega

P ir organiziranega dela za narodno- 
| osvobodilni boj (točnega datuma 
I: aica* ne navajate, zato bomo iz 
§! praktičnih razlogov upoštevali kot 

začetni datum L 1. 1944) pa vse 
do 15. 5. 1945 se vam sodelovanje 

h v NOV šteje kot jiosebna doba v 
“ dvojnem štetju, se pravi 2 leti in

II mesecev namesto efektivnega 
e'“ga leta. 5 mesecev in 15 dni. 
Ta posebna doba se polnopravno

upošteva za pokojninsko in inva 
lidsko zavarovanje, v skupni se
števek pokojninske dobe pa vam 
bodo priznali tudi služenje v JLA 
od 16. 5. 1945 do oktobra istega le
ta. Za uveljavitev te pokojninske 
dobe je potrebna odločba Skup- 
nasti pokojninskega in invalidske
ga zavarovanja v SRS. s katero 
na osnovi dokumentacije ali pa 
pričevanj SPIZ prizna določeno po
kojninsko dobo in se obenem obve
že za izplačevanje sorazmernega 
dela pokojnine, ko bo zavarovanec 
zadoščal pogojem za upokojitev. Iz 
vašega pisma ni jasno razvidno, 
če vi že imate tako dokončno o- 
dločbo, ki jo izda centrala SPIZ v 
Ljubljani (odločba SPIZ iz Kopra 
ni dokončna in jo je treba posla
ti v Ljubljano). Svetujem vam, da 
to preverite in takoj uredite vse 
dokumente, da boste lahko ob u- 
pokojitvi vložili prošnjo za odme
ro sorazmernega dela pokojnine 
po italijarisko-jugoslovanski kon
venciji.

Kot navajate v pismu, ste po
tom partizanskega združenja AN 
Pl vložil tudi v Italiji prošnjo za 
priznanje partizanščino. kar ste 
tudi dosegli in so vam na vojaški 
list vpisali sodelovanje v NOV kot 
vojaško dobo. tako da vam bodo 
ob upokojitvi šteli za omenjeno do

bo simbolične prispevke.
Vaša zaskrbljenost .je do neke 

mere upravičena, da ne bi prišlo 
do kakšnih zapletljajev, če bi vam 
dobo partizanščine upoštevali ta
ko v Italiji kot v Jugoslaviji. Ven
dar je stvar zelo enostavna. Pri 
odmeri italijanske pokojnine vam 
bodo upoštevali delo v NOV v e- 
nojnem štetju (kolikor imate efek
tivnega partizanskega staža, ker 
po italijanski zakonodaji imajo le 
državni uslužbenci pravico do pri
znanja sedmih let). Ko pa boste 
vložili prošnjo za .odmero soraz
mernega dela jugoslovanske pokoj
nine, vam bodo posebno dobo, ki 
znaša, kot smo prej ugotovili, 2 
leti in 11 mesecev, zreducirali na 
polovico, torej namesto dvojnega 
bo le enojno štetje dela v NOV. 
Torej se vam v vsakem primeru 
izplača, da tudi v Jugoslaviji u- 
veljavite svoje pravice, zato vam 
svetujem, da si čimprej uredite 
dokumente.

Vsem bivšim borcem, ki niso še 
uveljavili potom jugoslovanskega 
zavarovalnega zavoda svojega ak 
tivnega in Organiziranega dela za 
narodnoosvobodilni boj, pa pripo
ročam, da vložijo ustrezne zahtev 
ke in tako bodo ob upokojitvi, po
leg vseh moralnih priznanj, imeli 
pravico tudi do finančne podpore.

ja imamo tudi v Centralni Ame
riki in tudi v samih ZDA, da 
ne govorimo o jugozahodni Afri
ki in jugozahodni Južni Ameriki. 
Ponekod gre za izrazito in do
končno puščavo, ponekod za pod
ročja polpuščavskega značaja, 
vendar področja, ki se bode kina 
In spremenila v prave puščave 
z vsemi ustreznimi posledicami.

Na puščavskih in polpuščavskih 
področjih sedaj >«Ni'š0* milijo.-
nov ljudi, to se pravi šestina 
svetovnega- prebivalstva. Na 45 
milijonih'., kviiiirhtaih kilometrov, 
pa izumira poslednja vegetacija, 
kar bo nujna privedlo do /manj 
Sanja živinoreje na teh področ 
jih.

Ves čas omenjamo nevarnost 
širjenja puščavskih področij. To 
je hudo aktualna tema, o kateri 
so letos razpravljali na svetovnem 
zasedanju strokovnjakov v Nairo- 
biju. Podatki o širjenju puščav
skih področij so porazni. V koli
kor ne bo človek čimprej učinko
vito posegel v to in v kolikor ne 
bo prenehal z nekaterimi svoji
mi dejavnostmi, grozi nevarnost, 
da ho v nekaj desetletjih Sahara 
pobrala na svojih južnih in delo
ma tudi severnih mejah kakih 630 
tisoč kvadratnih kilometrov plod 
nih zemljišč. To pa je [»višina 
Francije in Portugalske. V ko
likor se bo v Argentini torej v de
želi s tako imenovane zelene celi
ne, nadaljevala sedanja eksploata
cija gozdov, bo tudi ta dežela u- 
trpcla velike spremembe, kajti od 
sedanjih 60 milijonov ha gozdov, 
se bo zelena površina "v nekaj de
setletjih skrčila na 16 milijonov 
hektarov. Kaj to pomeni za deže
lo, menda ni treba posebej go
voriti. S konkretnimi podatki bo
mo nadaljevali: v Sudanu se Sa
hara širi z brzino petih do šestili 
kilometrov na leto, v Somaliji je 
puščava v zadnjih petih letih na
predovala* od 20 do 30 kilometrov, 
v severnem Kamerunu je pesek 
v letu dni uničil gozdove in zelene 
površine v globino 3-4 km. . . .

Lahko bi z naštevanjem nadalje
vali. Toda to nam ne pove vsega. 
Na že omenjenem svetovnem za
sedanju v Nairobiju, kjer se je 
zbralo tisoč petsto strokovnjakov 
iz kakih sto dežel, so ugotovili, da 
človeštvo vsako leto izgubi pet 
milijonov in pol hektarov plodnih 
površin, ki jih zasuje puščavski 
pesek. Da bi ta nevaren pojav u- 
stavili in preprečili, so znanstve
niki iz strokovnih organizacij dali 
nekaj priporočil, v katerih je go
vor o melioraciji zemljišč, o ure
janju rečnih tokov, o gradnji kaT 
nalov, konkretno v severovzhodni 
Afriki in na Arabskem polotoku, 
nadalje o ustvarjanju nekakšnega 
varnostnega sistema proti suši itd. 
Izdelali so tudi načrte, kako spro
ti kontrolirati proces širjenja pu
ščavskih in polpuščavskih podro 
čij v Južni Ameriki, na nekaterih 
področjih Azije ter v Avstraliji. 
Pri tem pa so na osnovi doslej 
zbranih podatkov prišli do sklepa, 
da je za širjenje puščave marsi
kdaj in marsikje kriv človek, in 
sicer s svojo dejavnostjo ali s svo
jo nedejavnostjo. To se pravi n.pr. 
s pretirano sečnjo gozdov, ali pa 
s svojo nedejavnostjo, to se pravi, 
s tem, da se ne loteva akcij, ki 
bi širjenje puščave ustavile. Skrat
ka, človek je kriv zaradi svojega 
nepravilnega odnosa do naravne 
ga okolja, v katerem živi.

To posredno dokazujejo tudi po
datki, ki govore, da se v, nekate
rih kritičnih področjih klimatske 
razmere niso kdove kako spreme
nile in vendar se puščava širi. Ne
kaj konkretnih podatkov: Še ne 
tako daleč, še leta 1880. torej 
pred nepolnim stoletjem je bilo v

severni Aft-iki. vštevši Saharo, o 
koli pet milijonov ha gozdov. Pred 
23 leti je teli gozdov bilo za polo
vico manj, danes jih je za 60 odst. 
manj. Na Madagaskarju so gozdo 
vi še leta 1695 prekrivali površi
no 20 milijonov ha, danes je ostalo 
na tem otoku le za poldrugi mili
jon ha gozdov. Posebno v času 
francoske okupacije je gozdno 1» 
gastvo otoka skopnelo*.

Za zaključek: strokovnjakj.so na 
zasedanju v Najrobiju opozorili, 
da' že danes 43 odst. kopenske 
zemlje prekrivajo puščave "ali pol- 

' puščave in da se Im človeštvo, 'ee 
se ne najde rešitev, čez kako de
setletje znašlo pred vprašanjem 
lakote v še veliko večjem obsegu 
kot danes.

prauljajo pa se-za turnejo po Švi
ci. Člani ansambla iz. Železne Ka
ple izvajajo skoraj vse slovenske 
narodne plese, vendar gojijo pr
venstveno koroške, bodo prišli go
stovat v Trst. kjer nam bodo v 
Kulturnem domu prikazali «Ven- 
ček koroških narodnih plesov», «Mi 
je krajčec posvava*. ter še «Ko- 
tulsko polko*. Koroški gosli no
sijo podjunsko narodno nošo.

Iz Rovinja prihaja v Trst del 
folklorne skupine «Marco Garbhn. 
Ker je plesni ansambel kulturno 
umetniškega društva italijanske 
manjšine iz Rovinja trenutno tež
ko zbrati, ker so njegovi člani od
sotni ali zaradi študija ali zaradi 
dela, bodo prišli na mednarodno 
folklorno srečanje le tisti člani 
sekcije, ki izvajajo rovinjske itali
janske narodne pesmi iv prikazu
jejo nekatere stare običaje.

Kulturno umetniško društvo «Mar- 
co Garbi in je član Italijanske li
nije za Istro in Reko -in goji naj
različnejše kulturne dejavnosti. Na 
svojem gostovanju v Trstu bodo 
gosli iz Rovinja na svoj način, s 
tako imenovanimi «bittinadamh> 
dali podobo starega Rovinja: de
kleta bodo šivala sredi trga. ri
biči bodo popravljali in krpali svo
je mreže, kmetje pa ponazorili 
kmečko delo. Praktično bomo i- 
meli pred seboj del starega Ro
vinja. ko so ribiči na obrežju ob 
popravljanju mrež peli. seveda na 
že omenjeni način v tako imeno
vanih «bittinadah*.

Rovinjski ansambel, ki šteje ka
kih 30 izvajalcev, nosi rovinjske 
narodne noše. ki pa niso izvirne, 
pač pa le posnemajo nekdanje rn 
vinjske noše. Doslej je ansambel 
nastopil na podobnih prireditvah 
v Zagrebu, Beogradu in Ljubljani,' 
v raznih krajih po Istri, pa Uidi .v 
Tržiču, Gorici, Pordenonu, Vidmu, 
Gradetu, v Mestrah ' ter Genovi, 
posnel pa je že eno ploščo in se 
pripravlja na snemanje druge 
plošče.

PETEK, 4. NOVEMBRA 1977
ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

12.30 Argumenti: Ekonomi ja
13.00 Nove glave
13.30 DNEVNIK in Danes v par

lamentu
14.10 Tečaj nemščine 
17.05 Zmajček, risanka 
17.15 Zorro: Zabita šala
17.40 Discoteca Teen

James in Smith Hodges. A 
lice Cooper, Tavares 

18.(X) Argumenti:
Kinoteka - Jezik

18.30 MALI SLAM. glasbena od
daja

19.20 J. Verne: DVE LETI PO
ČITNIC Dragocen, papir, 
9. epizoda

20.00 DNEVNIK
20.40 Tam-lam 

Aktualnosti Dnevnika 1
21.35 Najiepša leta naše Rite: 

CORDURA
Oh koncu DNEVNIK. Danes 
v parlamentu in Vremenska 
slika
Drugi kanal

12.30 Vidini, slišim, govorim
13.00 DNEVNIK 2 Ob 13. uri
13.30 Vzgojna oddaja
17.00 Knjiga, film, osebnost: 

PRIMULA ROSSA. film
18.(X) Vzgojna skupnost

DNEVNIK 2 - Športne vesti 
18.45 Dober večer z Mariom Ca- 

rolenutom

19.45 DNEVNIK 2 - Odprti studio
20.40 Gledališče Daria Foja:

CI RAGIONO E CANTO
21.40 Colombo:

DVOJNI S1IOCK 
TV detektivka

22.50 Da, ne, zakaj:
Zadeva Alfa Romeo 
Ob koncu: DNEVNIK 2 - 
Zadnje vesti
JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

8.45 10.00 - 15,00 TV v šoli 
17.20 Križem kražem
17.30 Pisani svet, otroška oddaja
18.05 OBZORNIK 

'18.20 Pevski tabor 77
18.45 MLJET, oddaja iz cikla Na

rodni parki
19.15 Risanka
19.30 DNEVNIK
19.55 Notranjepolitični komentar
20.05 N. Cripp:

DRUŽINSKE VE/J, nadaljri
20.55 Oblast sovjetom, zemljo 

kmetom, mir narod sni 
Oddaja iz cikla Stoletje Re
volucij

21.45 Policijske zgodbe 
22.35 DNEVNIK
22.50 Od glave do pote

Koper
19.55 Otroški kotiček
20.15 DNEVNIK
'20.30 KAMNITI VRT. film 
22.35 Razstava dimače obrti v 

Slovenj Gradcu

TRST A
8.00, 9.00, 11.30, 13.00. 14.00, 

15.30, 18.00, 19.00 Poročila: 7.20 
Dobro jutro: 8.05 in 9.05 Glasba 
in kramljanje: 9.30 Notes; 10.05 
Koncert: 10.35 Rojstna hiša na
ših velmož: 11.35 Današnja plo 
šča: 12.00 Glasba po željah: 13.15 
S pevskih revij: 13.30 Melodije: 
14.10 »Ekvinokcij*, roman v na 
dalj.; 14.30 Veliki izvajalci; 15.35 
Njej v posvetilo; 16.00 Gremo v 
kino: 16.30 Otroški vrtiljak; 17.05 
Deželni skladatelji; 17.35 Glasbena 
panorama; 18.10 Kulturni dogodki 
v deželi in ob njenih mejah; 18.25 
Klasični album.

KOPER
8.30. 12.30, 13.30. 15.30, 18.30, 

19.30 Poročila; 7.00 Glasba za do
bro jutro: 8.32 Barok v glasbi: 
9.15 Nastopa Sergio Mendes; 9.32 
Plošče: 10.00 Z nami je...; 10.32 
Popevke dneva: 10.45 Glasba in 
nasveti; 11.(X) Kim: svet mladih; 
11.32 Sprint, glasba: 11.45 Elizabe 
tine pravljice: 12.05 Glasba po že
ljah; 14.(X) Kultura in družba: 
14.10 Popevke; 14.33 Poje Umberto 
Napolitano; 14.45 La Vera Roma 
gna: 15.00 Naši otroci in mi; 15.10 
Valčki, polke in mazurke; 15.45 
Folk glasba; 16.(X) Izletnik; 16.03 
Kolk ansambel; 16.40.Glasbeni no 
tes; 17.00 Ob petih popoldne; 17.30 
Primorski dnevnik; 17.45 Zabavna 
glasba; 18.00 Tpps j^ipji;, 1.8.35 Na
ši zbori , pojo; 20.00 Glasovi in 
zvoki! 20.32 Kako se počutiš?; 
21.17 Ansambel Schwab; 21.32 Sim 
fonični koncert; 22.45 Jazz.

RADIO 1
7.00. 8.00. 12.00, 13.00, 15.00, 19.00 

Poročila; 6.(X) in 7.30 Glasbeno 
prebujanje: 8.40 Včeraj v parla
mentu: 8.50 Resna glasba; 9.00 in 
10.35 Vi in jaz; 11.00 Trenutki ital. 
melodrame; 1130 Glasbeno govorni 
program: 12.10 Oni drugi zvok; 1.3.30 
Glasbeni program z Donatello Mo
retti: 14.05 Vam ugaja Beetho
ven?: 14.30 Znanstvene informaci
je; 15.05 Avtobiografije znanih no 
vinarjev; 15.45 Prvi Nip; 18.10 
Srečanje z VIP; 19,35 Večerni pro
grami; 20.15 Konec tedna; 21.05 
Tristan in Izolda Richarda Wag- 
nerja; 23.15 Lahko noč.

SLOVENIJA
G.(X), 6.30 7.00. 8.00 , 9.00, 10.00.

11.00, 12.00. 14.00, 15.00, 18.00.
19.00. 22.(X) Poročila; 6.20 Rekre
acija; 6.50 Dobro jutro, otroci!: 
7.20 Beseda na današnji dan; 7.30 
Iz naših sporedov; 8.08 Glasbena 
matineja: 9.05 Radijska šola za 
nižjo stopnjo; 9.30 Iz glasbene 
tradicije; 10.45 Turistični napot
ki; 11.03 Znano in priljubljeno: 
12.10 Revija orkestrov in solistov; 
12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 Pi
halne godbe; 13.30 Priporočajo 
vam; 13.50 Človek in zdravje; 
14.05 Glasbena pravljica; 14.30 

.Glasba po željah; 15.30 Napotki 
'/.k"Turine; I5J15 Glasbeni inter- 
mezžo; 15.45 Naš gost; 16.00 «Vrti- 
Ijftft^'!8;fl5 Moment musical; 19-35 
Lahko noč, otroci!; 19.45 Ansam
bel Mihe Dovžana; 20.00 Sop pop* 
20; 21.15 Oddaja o morju in po
morščakih.
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AsmmšAVL,: VRSTA SKOZI CAS
Obrazi koprsko - goričke generacije slovenskih učiteljev (1875 - 1909 - 1919)

XXVII.

Srečko Kumar 
(1888 - 1954)

Rodil se je v Kojskem v rev
nih razmerah. Oče je bil čevljar, 
hkrati še kapelnik domače god
be, hiral je in umrl. ko je imel 
Srečko devet let. Matere skoraj
da ni ooznal, odšla je v Egipt 
za služkinjo. Vrnila se je le 
Srečkova starejša sestra Pavla 
(r. 1872), ki jo je bila vzela mati 
s seboj čez morje, postala je
učiteljica in službovala v Grgar
ju. Srečko je obiskoval osnovno 
šolo v Kojskem in Grgarju, nekaj 
razredov gimnazije v Gorici, uči
teljišče v Kopi-u. kjer je vodil 
pevski zbor in skušal ustanoviti 
orkester ob velikem nerazume
vanju vodstva šole. Imel je vidno 
vlogo pri organizaciji stavke ko
prskih učiteljiščnikov leta 191)8, 
kmalu zatem je bij v četverici, 
ki je bila v zvezi z nekimi iz
gredi izključena iz vseh učiteljišč 
v državi in je maturiral kot pri 
vatist šole leta 1909, Poslali so 
ga učiteljevat na beneško mejo, 
v zakotni Zapotok, kmalu pa je 
odšel v Trst, kjer se je preživ
ljal z zasilnimi službami in štu
diral na konservatoriju. Rad bi 
postal pianist in povovodja.

Ob nerazvozlani pomoči je leta 
1913 [>o diplomi šel v Leipzig, 
da se izpopolni pri «poetu kla
virske glasbe* Pembauerju. Po

opravljenih izpitih je nekaj časa 
poučeval na glasbenem zavodu v 
l-eipzigu, nato je prišel k trža
ški Glasbeni matici za učitelja 
glasbe. Malo pred izbruhom prve 
svetovne vojne leta 1914 je bil 
imenovan za učitelja glasbe v 
Negotinu v Srbiji, a službe ni 
mogel več nastopiti. Leta 1915 je 
moral k vojakom, bil je pn voj
ni cenzuri v Tešinu (Dečinu) na 
Češkem.

Po vojni se je vrnil v Trst, 
kjer je razvil živahno kulturno 
glasbeno delovanje. V Skednju je 
osnoval glasbeno šolo, organiziral 
izdajo pevskih zbirk Prvi plame
ni in Otroške pesmi, v katere je 
zajel tedaj moderne slovenske 
skladatelje. Organiziral, vodil in 
vadil je mogočen 120-članski Uči
teljski pevski zbor učiteljske 
Zveze v Trstu (1919-1926), s ka
terim je prirejal koncerte po Pri
morskem, v Vidmu, Bologni in 
drugod. Po prepovedi Zveze in 
Učiteljskega pevskega zbora je 
prišel v Ljubljano za pevovodjo 
in učitelja Glasbene matice, vo
dil je učiteljski pevski zbor UJU. 
Iz Ljubljane je šel v Zagreb za 
pevovodjo «Kola», učitelja Muzič- 
ke akademije in urednika Jugo
slovanskega muzičarja. Ustanovil 
je Grlico, rcvialno zbirko mladin
ske glasbe. S svojimi zbori je 
prirejal koncerte v Jugoslaviji in 
v zunanjem svetu. Iz Zagreba je 
šel v Beograd, kjer je deloval 
od leta 1936 do 1945, bil je pro 
fesor glasbe na gimnaziji in na 
vojni akademiji.

V septembru 1945 .se je vrrtil 
na Primorsko, v Kojskem je s 
preprostimi briškimi dekleti čez 
noč pričaral ženski pevski zbor 
sSoča*. s katerim je imel 24 kon 
certov. V Gorici je ustanovil' glas
beno šolo, ki je bila leta 1948 
premeščena v Koper. Ko je 9. 
februarja 1954 pri zasebnem pou
ku klavirja predvajal z vso živ
ljenjsko silo skladbo nekega mo
dernega skladatelja, je veliki moj
ster glasbe omahnil na tipke in 
umrl, star 66 let.

Srečko Kumar je bil silen glas
beni organizator. Njegovo spozna
nje in načelo, ki ga je vse živ
ljenje izpovedoval, uresničeval in

zanj živel, je bilo, da je treba s 
pesmijo izraziti ne samo, kar sta 
pesnik in skladatelj napisala, am
pak tudi tista silna čustva, za 
katera ta dva ustvarjalca nista 
imela izraznih sredstev in zna 
menj. Pevovodja s svojimi pevci 
mora biti tretji in končni ustvar
jalec glasbene umetnine, kajti on 
ji da življenje in kvalitete, s 
katerimi vpliva na poslušalca. 
Tak poustvarjalec glasbe je Sreč
ko Kumar zares bil, zato označ
ba pevovodja zanj ne pove do
volj, ker gre za velikega mojstra 
reproduktivne glasbe, za pesnika 
glasbe, za pravega čarodeja v 
glasbi, gre za »učitelja glasbe
nega hrepenenja*, kakor so mu 
rekli.

Da, to je zares bil ta dvojni 
otrok nesrečne goriške Lepe Vi
de — po rojstvu in po svojem 
umetniškem pozivu.

Anton Kutin 
(1878 -1959)
Rojen je bil v Trstu, zrastel 

pa je pri stari teti v Bovcu. Po 
osnovni šoli je hodil na delo v 
Rabelj v rudivik svinca. Uprava 
ga je hotela usposobiti za delo 
v uradu, zato ga je poslala v 
šolo v Trbiž, da se bo naučil 
nemškega jezika. Ko je bi! star 
sedemnajst let, je šel na učite
ljišče v Koper, kjer je leta 1898 
maturiral. Učiteljeval je v Ba
tujah pri Dornberku, v Šentma- 
vru pri Gorici, na vadnici ko
prskega učiteljišča, na priprav
nici v Tolminu, ki je delovala 
od leta 1905 do leta 1914, ko so 
bile vse podeželske pripravnice 
združene v eno samo pri gori- 
škem učiteljišču; [Mverili so jo 
Kutinu. Leta 1915 se je Gorica 
znašla na sami soški fronti, de
lovanje vseh šol je bilo preki
njeno, dijaki in profesorji, koli
kor niso bili mobilizirani, so mo
rali v begunstvo. Goriški vadni- 
ški učitelji Anton Kutin, Ivan 
Vouk in Adolf Komac so se pod 
vodstvom profesorja goriške slo
venske gimnazije, dr. Karla Pir
jevca še najprej znašli. Ob po

moči nekaterih tržaških učitelji 
so v Trstu že v decembru 191® 
organizirali zaposlovalne tečaj* 
obeh slovenskih goriških učit*' 
Ijišč, moškega in ženskega.

Po končani vojni se je Anto*1 
Kutin preselil v Maribor, kje* 
je poučeval do leta 1936, mjp^ 
na deški meščanski šoli, od le^® 
1923 dalje pa na vadnici moške’ 
ga učiteljišča. Umiri je v Ljubija' 
ni, star 81 let, pokopan je * 
Mariboru.

Kutin je bil posebno v mlajših 
letih zelo dejaven tudi izven *' 
čilnice. Bil je bolj ali manj si®'

len dopisovalec Soče, Edinostl’ 
Slovenskega naroda, Planinske#® 
vestnika itd.; pisal je podlis^’ 
razne opise in spise poučne vse 
bine; njegovo najobsežnejše de . 
s tega področja je Zemljepi5'1'. 
in zgodovinski opis šentmavra Pr. 
Gorici. Priložnostno je napis® 
tudi kakšno' pesmico v Greg0J 
čičevem slogu. V Tolminu je d0.- 
go tajnikoval ondotni podružn'* 
Slovenskega planinskega društv®’ 
Vedno je bil aktiven v okraj*"® 
učiteljskih društvih; predaval J 
in pisal o problemih učne praks 
in o šolstvu nasploh, pomembni 
ša njegova dela s tega podred’ 
so Nazorni nauk v ljudski ' 
Kako se poučuje geometrij5*^ 
oblikoslovje, sestavil je račun|C 
za slovenske ljudske šole v 
liji (del I-Ili), ki so izšle 
prvi vojni v Trstu.
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Triestina-Udinese 
brez zmagovalca (2:2)

Ulivieri dvakrat uspešen - Peziopane poškodovan

Hstlna — Udinese 2:2 (1:1)
TRIESTINA: Bartolini, Schiraldi,

J^pane (v 17. min. Zanutel), Mi- 
Salvadori, Fontana, Marcolini,

T)ri Trainini AnHroic.jato, Dri, Trainini, Andreis. 
(vIjINESE: Paleari, Bonora, Osti, 
Jk^zzi, Apostoli, Soro, Boito, Bil- 

(Miano), Ulivieri, Leonarduzzi 
Palese.

vS °ELCI : v 6. min. Andreis, v 
lin- rn’n' Ulivieri, v 49. min. Marco- 

5™ v 53. min. Ulivieri.
“ODNIK: Falzier (Treviso).

«^r«d maloštevilnim občinstvom sta 
J«*tina in Udinese igrali neodloče- 
i« Tekma, ki je bila veljavna 
Dal' -ansk‘ P0^ za polprofesio- 
Vto ' bi'8 precej medla že od 

^etka. Teren v nemogočem 
Haih!!i’ 'zredno slabo sojenje, ki je 
sdI» oškodovalo domačine in pa 
Prašna nezainteresiranost so botro- 

j.1.1 k temu, da je bilo srečanje, 
* v® važnosti, precej enolično. Tr- 
!0 na° je največ pričakova-
j** nastopa mladega branilca Pez- 
j*Paneja, le-ta pa je moral kaj kma- 
, zapustiti igrišče zaradi poškod- 
„ ’ ki mu jo je povzročil srednji 
padalec Udineseja Ulivieri, kate- 

°a bi moral sodnik izključiti.
^ ekma je bila sicer precej odprta, 
f J sla obe ekipi jurišali na zmago, 
ti *j-‘na ie takoj povedla po zaslu- 
^JJjtrija, ki je prehitel kar dva
je T ""

seer (Av.) 4,85, 11. Neureuther (Z 
RN) 4,499, 12. Morgenstern (Av.) 
5,86, 13. Kaiwa (Jap.) 6,58, 14. Bo
jan Križaj (Jug.) 6,65, 15. Mahre 
(ZDA) 6,67.
.VELESLALOM
1. Heidegger (Av.), Hemmi (Šv.), 

Stenmark (Šved.) 0,00, 4. Mahre (Z 
DA) 1,54, 5. Hinterseer (Av.) 1,72, 
6. Gros (It.) 3,06, 7. Frommelt 
(Licht.) 3*11, 8. Brunner (Av.) 3,79, 
9. Adgafe (ZDA) 4,62, 10. Good (šv.) 
5,17, Hemmi (šv.) 5,24, Miiller (Šv.) 
5.63, 13. Stricker (It.), Thoni (It.) 
6,00, 15. Nockler (It.) 6,08.

NAMIZNI TENIS

PRVENSTVO Ti ALIJE

V hudi konkurenci 
tudi Sonja Milič

ANCONA — V tem kraju bo od 
danes do nedelje mednarodno prven
stvo Italije v namiznem tenisu, ki 
se ga bo udeležilo kar 16 reprezen
tanc. Tega velikega tekmovanja se 
bo udeležila med drugim tudi Jugo
slavija.

Naj omenimo, da bo za italijansko 
reprezentanco igrala tudi Sonja Mi
lič.

CHIETT — V nogometni trening 
tekmi je Chieti, ki igra v C ligi, 
premagal italijansko mladinske re
prezentanco z 2:1 (2:0).

COMO — Američan Briscoe in Ko
lumbijec Valdes sta zaključila pri
prave za jutrišnji svetovni naslov 
srednje boksarske kat., ki bo v ita
lijanskem kraju Campione dTtalia.

V OBEH NOGOMETNIH AMATERSKIH. LIGAH Nfl GORIŠKEM

Poprečna igra naših zastopnikov
iuventina visoko izgubila - Le Sovodenjci iztržili točko

2. AMATERSKA LIGA
Upanje, da je Juventina končno 

prišla iz krize, ki je bila dokaj raz
vidna v prvih prvenstvenih tekmah, 
je splahnelo v nedeljo, ko so Marso- 
novi varovanci doživeli pekoč poraz 
proti ekipi Malisana. V tem sreča
nju so štandrežci pokazali stare hi
be, in sicer slabo sredino igrišča, 
kateri se je tokrat pridružila še ne
gotovost v obrambi.

V nedeljo bodo Štandrežci igrali 
doma proti Morani. Juventina tokrat 
ne bi smela zamuditi priložnosti za 
svojo prvo zmago pred domačim ob
činstvom.

IZIDI 7. KOLA
San Marco - Terzo 1:0

r »ui
.fanilca in omogočil Andreisu, da
Ijj laPo streljal v vrata. Po poškod 
j. Pezzopaneja je Ulivierija kril 
Sraldi, ki pa je bil proti odlič- 
p'nu napadalcu gostov brez moči. 
sti. i Ulivieri je izenačil z lepim 
^ z glavo

drugem delu tekme je bila.pre- 
Jj na strani Tržačanov. Ti so po- 
j,i n° Povedli z Marcolinijem, ki je 
k °nistil slab poseg vratarja. Gost- 
De’J. f so igrali brez režiserja Gusti- 
tij|j’ia> Pa so se sicer odlično bra- 
na,jj|.n v protinapadu zasluženo ize-

> koncu tekme je bilo zadovolj- 
°Pojestransko. A.K.

p ZAČETNIKI 
r® Gorizia — Juventina 0:0

(JUVENTINA: Fabris, Brajnik A.
8n*)’ Krpan, Vižintin, Culot, 

7r'nasi. Nanut W., Brešan, Makuc, 
Jhsan, Spanghero, 12 Brajnik D. 
JtipNlK: Ivo Berdon iz štandreža. 

. “"četniki štandreške Juventine so
iztrgali točko Pro Gorizii. 

H0.av je bilo igrišče težko in blat- 
bila igra oba polčasa precej 

vjfj ^va. Od časa do časa je bilo
akcii uekai res lepih in prodornih 
nj k bodisi z ene kot z druge stra-
d0rnii .Prvem delu so zaigrali bolje 
n; T^vini. v drugem delu so Goriča- 
c Pregli več pobude štandrež- 
Odlj^ki pa niso znali izkoristiti dveh

,i*hk0

hJi. ’ *»*
Lahi'1 Pr**0*0081* za 8°L

rečemo, da je remi popol- 
Pravilen razultat te tekme.

BIP

^ČAN.IP

Posnetek s slovenskega derbija v 2. nogometni amaterski ligi, v katerem je Gaja v gosteh nepričakovano
premagala trebenskega Primorca

Moraro - Itala 1:0
Villesse - Fiumicello 1:0
Isonzo - Lucinico 2:0
Malisana - Juventina 3:0
Ruda - Mobiltre 2:0
Sagrado - Torre 1:2
Mariano - Staranzano 0:0

LESTVICA
Staranzano 11» Terzo 10, Lucinico, 

Fiumincello, Torre 9, San Marco, 
Malisana 8, Itala 7, Mobiltre, Villes
se, Ruda, Isonzo 6, Juventina, Mo-' 
raro 5, Sagrado 4, Mariano 3.

PRIHODNJE KOLO 
Terzo - Villesse, Itala - San Mar

co, Lucinico - Sagrado, Juventina ■ 
Moraro, Staranzano - Ruda, Fium- 
cello - Malisana, Torre - Isonzo, Mo
biltre - Mariano.

3. AMATERSKA LIGA
V zadnjem kolu 3. amaterske lige 

na Goriškem je bila bera naših za
stopnikov dokaj slaba. Doberdobska 
Mladost je namreč v gosteh klonila 
vodeči Romani. Sovodenjci pa so'iz
tržili remi v Šlovrencu. V tem kohi 
je treba omeniti prvi poraz Audaxa, 
ki je tako zapravil prvo mesto na 
razpredelnici.

V nedeljo bosta naša zastopnika 
igrala pred domačim občinstvom: 
Doberdobci proti Vermeglianu, So
vodenjci pa proti Caprivi.

IZIDI 5. KOLA
Brazzanese - Pro Farra 0:1
Piedimonte - Edera 0:0
Capriva - Poggio " 3:0
Romana - Mladost 2:0
Audax - Fogliano 1:2
Vermegliano - Azzurra 0:2
San Lorenzo - Sovodnje 1:1

LESTVICA
Romana 9, Audax, Fogliano 8, Pog

gio, Pro Farra 7, Sovodnje, Azzur
ra 6, §an Lorenzo, Capriva, Verme
gliano 4, Edera, Mladost, Piedimon
te 2, Brazzanese 1.

PRIHODNJE KOLO 
Poggio - Audax, Fogliano - Braz

zanese, Edera - San Lorenzo, Mla
dost - Vermegliano, Pro Farra - 
Romana, Azzurra - Piedimonte, So
vodnje - Capriva.

P. R.

V POKALNIH TEKMAH
V povratnih tekmah evropskih no

gometnih pokalov so v sredo dosegli 
še naslednje izide:

Pokal pokalnih prvakov
Betis Sevilla (Šp.) - Lokomotiv 

Leipzig (NDR) 2:1
(Napreduje Betis)
Pokal UEFA

Barcelona (Šp.) - AZ 67 Alk- 
maar. (Nizozemska) 1:1
(Po streljanju 11-metrovk na
preduje Barcelona)

Las Palmas (Šp.) - Ipswich Town 
(Vel. Britanija) 2
(Napreduje Ipswich)

...................................................................... ............................................................................................................................................ .............. ............................................................. iiiiiiiiiMimiiiiiiimiMiiimiiiiHiiuiiMiiiiimiitiiio

Poletovi košarkarji (na sliki s trenerjem Sergijem Tavčarjem) bodo 
v nedeljo startall v prvenstvu mladincev. Openski košarkarji bodo 
igrali v B skupini, kjer je konkurenca dokaj ostra. Naj omenimo, da 
bo v tej skupini igral tudi Kontovel, medtem ko so borovci v C skupini

- PRED STARTOM MLADINSKEGA KOŠARKARSKEGA PRVENSTVA

Ogorčenje tržaških klubov
Čemu sestanek v Tržiču? - Naša društva (Bor, Kontovel in Polet) oškodovana

Jutri in pojutrišnjem bo start v 
košarkarskem mladinskem prven
stvu. i

Že pred samim začetkom prven
stva vlada, predvsem v tržaških 
klubih, nerazpoložen.je. Na seji, ki 
je bila pred kratkim v Tržiču in 
na kateri je bilo jasno rečeno ter 
tudi sprejeto s strani klubov, so 
določili, da bodo sestavili dve sku
pini, od katerih naj bi eno sestav
ljale ekipe z Goriškega, drugo pa 
s Tržaškega.

Zaradi pomanjkanja časa (?) pa 
je košarkarska zveza določila po
vsem drugače in je sestavila tri 
skupine, dve po šest ekip in eno 
po pet.

Prvi dve uvrščeni ekipi vsake 
skupine bosta igrali v nadaljnjem 
delu, ostale pa bodo z igranjem 
v tem prvenstvu prenehale. To

........................................................................................................................ mn............................................................. ................................................... ...... ................................................................................................ i..........iiiuuuiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiimiiiiiiv..........II............iiiiiiiinraiiiiiiiiini.................. .............................. ............................................................. ..

KOŠARKA V POKALU PRVAKOV

Jugoplastika uspešna
\

Spličani so v gosteh premagali madžarsko ekipo Honved

LESTVICE E IS

Križaj 14. v slalomu
»k^NAj — Mednarodna smučar- 
5ta. i eza je včeraj objavila jako- 
t^h lestvice (FIS) na podlagi ka- 
fte j. s? smučarjem dodeljene strt- 

Sjj^jUke na raznih tekmovanjih.

d,4 *Uammer (Av.), Walcher (Av.) 
(Av’/' Rossi (šv.) 1,16. 4. VVinkler 
Je,:. 2'47, 5. Plank (It.) 3.01, 6. 
(Av f1, (ZRN) 3,08, 7. Gensichler 
J. 8. Grissmann (Av.) 4,96,
(ZRWwhod (Sv.) 5,37, 10. Fischer 
12 j) 6.10, 11. Wirnsberg (Av.) 6,29, 
lj. T?8} (Šv.) 7,20, 13. Roux (Šv.) 
(Kannaker (Šved.) 7,74, 15. Read

fUlOM’
'Wtenmark (Šved.) 0,00, 2. Hei- 
(. Tr. (Av.) 0222, 3. Gros (It.) 1,24. 
■(-iehi^m GL) 1,72, 5. Frommelt 

2,26, 6. Rad ci (It.) 2,51, 7. 
3,8» or (R.) 3,72. 8. Mah e (ZDA) 
. ’ Bieler (It.) 4.05, 10. Hinter-

BUDIMPEŠTA - Splitska Jugopla
stika je včeraj odigrala svojo četrto 
kvalifikacijsko tekm<j evropskega ko
šarkarskega pOkala prvakov. Kot na 
ostalih tekmah so bili Spličani tudi 
tokrat uspešni. Premagali so domači 
Honved z osmimi točkami razlike in 
se tako že skoraj gotovo uvrstili v 
finalno kolo tega tekmovanja.

Tekma ni bila na visoki' tehnični 
ravni; obe peterki sta zagrešili vse 
preveč napak, posebno pa Sta šepali 
obrambi. Jugoplastika je sicer imela 
višinsko premoč, a jo je le delno 
izkoristila. 'Najboljši strelec v vrstah 
Spličanov je bil Jerkov z 21 točkami. 
Peter Vilfan je dosegel 16 točk, ven
dar je mnogo metal in posebno v pr
vem polčasu mnogo zgrešil.

IZID
Honved Budimpešta . Jugo

plastika 94:102 (45:48)
LESTVICA

Jugoplastika 4 4 0 398:342 8
Panathinaikos 2 1 1 147:173 2
Honved 3 2 1 289:298 2
Slask 3 0 3 249:270 0

Pokal pokalnih prvakov
V ponovljeni košarkarski tekmi 

šestnajstine finala pokala pokalnih 
prvakov je MAFC iz Budimpešte
premagal Milde Sorte z Dunaja z 
98:94. Madžarska peterka je zma
gala tudi v prvi tekmi, zaradi če
sar se je uvrstila v osmino finala.

Prve tekme osmine finala bodo 
odigrali 16. t.m., spored pa je na
slednji :

Partizani Tirana (Albahija) - Caen 
(Francija)

MAFC Budimpešta (Madž.) - Kvar- 
ner Rijeka (Jug.)

Olympiacos Pirej (Gr.) — Sinudy- 
he (Italija)

Levski Spartak Sofija (Bolgarija) - 
Steaua Bukarešta (Rom.)

Viganello (Šv.) - Barcelona (Šp.)
Den Bosch (Niz.) - Slavija Praga 

(ČSSR)
Sodertalje (Šved.) - Wisla Krakov 

(Poljska)

PRIJATELJSKA TEKMA 
Bor (naralč.) — Breg (po

mlad) 113:163 (49:73)
BOR: Pečar 28, Gerdol 9 (3:5), 

Švara 18 (4:5), Lokar 24 (2:2), Vas- 
sallo 16 (2:6), Škerl 4, Merku 8, 
Pregare 2. Don, Kosovel 4 (0:3).

BREG: Meneghetti 24 (0:9), Čok 
12 (4:8), De Bernardi 12 (0:8), Per- 
tot R. 40 (0:3), Pertot I. 10 (2:3), 
Ferluga 6, Barut 61 (5:9).

SODNIK: Massimo Ražem.
PM: Bor 11:21. Breg 11:40.
V sredo sta se na odprtem igrišču 

stadiona «Prvi maj* spoprijeli ekipi 
Borovih naraščajnikov (letnika 1963 
in 1964) ter Brega, ki bo nastopal v 
kategorij) «pomlad» z letnikoma 1962 
in 1963. Tekma je bila predvsem 
dober trening za obe moštvi. Bre
žani so najbolje izkoristili svojo bolj
šo telesno pripravo in s tem nadi
grali mlajše borovce.

fp

NA PREDPRVENSTVENEM KOŠARKARSKEM NARASČAJNIŠKEM TURNIRJU

Po dobrem startu Dom odpovedal
,« »

Po zmagi nad Pagnossinom so nato naši košarkarji dvakrat izgubili
V nedeljo, 30, oktobra, se je v 

goriški pokrajini pričel predprven- 
stveni košarkarski turnih za nara
ščajnike, Ekipe so bile razdeljene v 
dve skupini, in sicer v'prvi: Arte, 
Dom, Grado in Pagnossin, v drugi 
pa: POM, Sidcrtecntca, Starenzano 
in Turjak.

Domovci so šele pred kratkim za
čeli s treningi in niso prišli še do 
prave kondicije, zato niso, žal, iz
polnili pričakovanj. Sedaj pa kratek 
pregled posameznih srečanj.
Dom - Pagnossin 76:44 (36:18)

DOM: Kanteli, Košuta 8, I. Deve
tak 1, Valtrič, Juren, Bučinel 10, 
Vižintin 2, Sancin 10, U. Dornik (k) 
18. D. Devetak 28.

Prvo tekmo so Gojkovičev) varo
vanci odigrali proti skromni ekipi 
Pagnossina. Samo v uvodnih minu
tah. ko so «belo-rdeči» zaigrali do
kaj medlo in neučinkovito, so si 
Pontonovi varovanci pridobili nekaj 
točk, prednosti. Ko pa so naši fantje 
uredili svoje vrste, so takoj nado
knadili zamujeno in v peti minuti 
prehiteli nasprotnike. Sledile so le
pe in dinamične akcije, ki so popol
noma zmedle italijansko ekipo. Ka
tere trud, da bi zaustavila razigra
ne domovce, je bil zaman. Dom ie 
namreč dokazal, da je za razred 
boljši od Pagnossina.
Grado - Arte 51:49

Istega dne je ekipa iz Gradeža po 
zelo izenačeni in dramatični tekmi 
nepričakovano,'toda zasluženo pre-' 
magala Arte.

Arte * Dom 73:63 (47:26)
DOM: D. Devetak 27, Kanteli 2, 

£ Košuta 4. I. Devetak, Valtrič. Ju
ren, Bučinel 12, Vižintin, Sancin-, U. 
Dornik (k) 18.

V ponedeljek je Domova peterka 
zopet stopila na igrišče, tokrat pro
ti ekipi Arte, ki je bila favorit šte
vilka ena za osvojitev končnega pr
vega mesta. Naši fantje so dobro 
začeli, vendar so zaradi slabega so
jenja morali zapustiti poraženi i- 
grišče. Že v peti minuti prvega pol
časa sta sodnika dosodila kapetanu 
Ugu Dorniku, ki je prava gonilna 
sila za moštvo, tretjo osebno napa
ko, od katerih dve v napadu.

V drugem delu srečanja so Goj- 
kovičevi varovanci poskusili «pres- 
sing» obrambo, vendar zaradi ka
tastrofalnega prvega polčasa niso 
mogli več dohiteti razigranih na
sprotnikov.
Grado - Pagnossin 76:55

V ponedeljek so odigrali tudi sre
čanje med Gradom in Pagnossinom, 
v katerem so igralci Gradeža brez 
velikih težav in z lahkoto odpravili 
vrstnike Pagnossina.
Grado - Dom 78:71 (33:31)

DOM: Dornik (k) 36, Sancin 2, D. 
Devetak 30, Vižintin, Bučinel 2. I. 
Devetak, Valtrič, Kanteli 1, Košuta.

Kljub porazu z ekipo Arte je Dom 
imel v torek edinstveno možnost za 
nastop v finale, vsaj za tretjo in 
četrto mesto. Kajti v primeru zmage 
z več kot 18 točkami razlike bi na

ši fantje osvojili prvo mesto v svoji 
skupini, v primeru zmage z razliko 
vsaj sedmih točk, bi zasedli drugo 
mesto. Žal pa se'hi Uresničila no
bena od teh želi
Arte - Pagnossin 67:35

V zadnjem srečanju prve skupine 
sta se spoprijela Pagnossin in Arte. 
Srečanje je bilo le gola formalnost, 
kajti zmaga Arteja je bila gotova 
že pred začetkom tekme.

Na končni lestvici je prvo mesto 
povsem nepričakovano osvojila eki
pa iz Gradeža, ki se bo srečala za 
prvo mesto s prvouvrščeno ekipo 
druge skupine. Dom pa se bo mo
ral zadovoljiti s petim ali šestim me
stom. To bomo vedeli šele jutri, ko 
se bo srečal ob 18.30 na Rojcah s 
tretjeuvrščeno ekipo druge skupine.

Končna lestvica prve skupine pa 
je naslednja: Grado 6, Arte 4, Dom 
2 in Pagnossin 0.

Vladimir

OBVESTILO 
SZ BOR

obvešča dekleta, rojena leta 1964 
in mlajša, ki se nameravajo posve
titi igranju odbojke, da so treningi 
oh sredah od 14.30 do 16.30 in 
ob petkih od 14,00 do 16.00 v dvo
rani na stadionn (Prvi maj».

Z S $ D I
obvešča, da Ima novo telefonsko 
številko, in sicer 767-304.

tudi pomeni, da bodo »slabše* e- 
kipe igrale le bore malo število 
tekem (le deset, oz. osem), kar 
je seveda proti načelu mladinskih 
lig, to je, da mladi košarkarji po
trebujejo večje število tekem.

Taka odločitev je tudi oškodo
vala naše tri zastopnike v tej ligi: 
Bor, Kontovel in Polet.

Bor bo igral v C skupini, v ka
teri igrata med drugim tudi Hur- 
lingham in Inter 1904, kar pomeni, 
da bodo «plavi» odigrali skupno 
osem tekem in nato bodo prisilje
ni »počivati*.

Delno velja to tudi za Kontovel 
in Polet, ki igrata v B skupini. 
Ta skupina je nekoliko bolj ize
načena in ena od naših ekip bi 
se lahko tudi uvrstila v nadaljnji 
del prvenstva. Če pa bi v tej sku
pini goriški Pagnossin igral s svo
jo najboljšo postavo, potem bi bilo 
jasno, da bi se v finale uvrstila 
Italsider in Pagnossin B.

Ne glede pa na možnosti te ali 
one ekipe, da se uvrsti v finale, 
pa ostaja nesprejemljivo dejstvo, 
da se je na seji govorilo eno, nato 
pa je bilo storjeno povsem drugo.

Tako ravnanje pa vsekakor ne 
koristi razvoju mladinske košarke 
pri nas.

Skupine mladinske lige
Skupina A: Pagnossin A Gorica, 

Mobilcasa Alba Krmin, Begliano, 
Italtttorifalčbne Tržič. POM Magaz- 
zini ABA Tržič, Sagrado.

Skupina B: Pagnossin B Gorica, 
Italsider Trst, KONTOVEL. PO
LET OPČINE, Barcolana Trst, Ju- 
ventus Trst.

Skupina C: Hurlingham Trst. In
ter 1904 Trst, ServoKfha Trst. BOR, 
Don Bosco Trst.

Prvo kolo 
SKUPINA B

Nedelja, 6.11.: Kontovel - Barco
lana (il.00 na Konvelu), Polet - 
Italsider (11.00 na Opčinah). Ju- 
ventus - Pagnossin B.

SKUPINA C
Jutri, 5.11.: Inter 1904 - Bor (ob 

17. uri v športni palači), Don Bo
sco - Servolana.

Počitek: Hurlingham,

MINIBASKET

»TtlKNiK r6sENVVASSEH»

Derbi Kontovelu
Kontovel — Polet 41:17 (20:4)

POLET: Seri, Husu, Čok, Košuta, 
Fabi 2, Komar 2, Kranjer 2, Persi 
9, Kerpan, Zajec 2, Ivo 'Hrovatin, 
Armando Hrovatni, Filipčič, Sossi, 
Fonda.

KONTOVEL: Gulič 16, Starc 12, 
Brischia, Emili 2, Piras 2, Škabar 
4< Pertot 2, Terčič, Ukmar, Danev 
3, Furlanič.

PM: Polet 1:10, Kontovel 7:10.

V okviru turnirja v minibasketu 
sta se na Opčinah spoprijeli ekipi 
Poleta in Kontovela. Zasluženo so 
zmagali gostje, ki so predvsem v 
napadu pokazali bolj preudarno igro 
od poletovcev. Daleč najboljša v 
Kontovelovih vrstah sta bila Gulič 
in Starc, medtem ko je pri Opencih 
zaigral tokrat učinkoviteje Persi, ki 
se je odlikoval predvsem zaradi bor
benosti.

Sokol A — Sokol B 66:10 
(38:6)

SOKOL A: Sedmak, Ušaj 18, Del- 
la Schiava 2, Pertot 10, Grilanc 8, 
Devetak 10, Klanjšček 4, Bandelj 10, 
Žbo^sr 2

SOKOL B: Job, Terčon 4, David 
Pahor, Fabio Pahor 4, Legiša, Bu- 
san 2, Zidarič, Trampuž, Bertok, 
Grilanc, Virgilio, Ret.

V 1. kolu B skupine je prva Soko
lova ekipa z lahkoto premagala klub
ske soigralce, od katerih je večina 
opravila svoj krstni nastop.

Košarkarji obeh ekip so zadovo
ljili zaradi dokajšnje mere požrtvo
valnosti, zlasti pa so se izkazali: 
Pertot, Grilanc, Terčon in Fabio 
Pahor.

Prihodnje kolo, 10. 11., v Nabre
žini: Sokol A - Polet (15.00), Sokol 
B - Kontovel (16.00).

Marko

Breg — Inter 1904 21:61
(13:38)
BREG: Peter Žerjal 1, Klabjan 4, 

Robi Žerjal 4, Korošec, Vodopivec, 
Baruca, Štrajn 4, Bavčar 6, Boris 
Žerjal, Slavec 2.

V krstnem nastopu prvenstva v 
minibasketu so včeraj v Dolini Bre
žani izgubili z močnim Interjem 1904, 
ki je uvrščal izredno visokega cen
tra, ki je bil za mlade domačine ne
rešljiva uganka.

No, kljub porazu, pa so Bregovi 
košarkarji zadovoljili in še posebno 
dobro je vodil igro svojih Andrej 
Bavčar.

ODBOJKA

Lambertin Šport. - Olympia 
; 2:3

OLYMPIA: Černič, Cotič M. in Š., 
Soban, Špacapan, Tommasi, Lavren
čič in Pavletič.

Trening tekma v Vidmu s tretje- 
ligašem Lambertinom je prinesla 
precejšnje zadoščenje odbojkarjem 
01ympie. Srečanje sodi v sklop pri
prav na bližajoče se prvenstvo pr
ve divizije.

01ympia bo v danes in .jutri ob 
20. uri nastopila v Turjaku na tra
dicionalnem »Memorialu Maftinuz- 
zi» skupno z organizatorjem Liber- 
tasom, PAV Natisonio in Fiume Ve
netom.

P.T.

! Kitajski
49. O

dnevnik
Cu En-lajem je »bil po letu 1973 podpredsednik^ ^ GUI JO »vtv.

l)e’ podpredsednik vlade in načelnik generalnega 
vSj a- Po ču En-lajevi smrti, 8. januarja 1970 leta, so 
s«dnPi!'ičakovali, da bo Postal predsednik vlade. Pred- 

‘k vlade je, kot je znano, postal Hua Kuo-feng. 
jern alu zatem so bile na Trgu nebeškega miru velike 
^.^onstraeije Uradno so bile to demonstracije v spo- 
Pr0tina £u En-laja, v bistvu pa je šlo za demonstracije 

rCenLralnemu komiteju in celo proti predsedniku 
iti ^e'Lungu. Demonstranti so hvalili Teng Hsiao-pinga 
tijg Zahtevali, da postane predsednik komunistične par- 
h0 ’.ker se bo samo tako «boj za končno zmago uspeš-

a°neau.
r6ak aPa<i na predsednika Mao Ce-tunga je izzval ostre 
hat0Cl’e v delu centralnega komiteja. Uradno so takoj 
vlo& °biavili, da je poskušal Teng Hsiao-ping »odigrati 

^agyja, vodje kontrarevolucionarnih sil na Ma
ki Sokenu- Na pekinški univerzi so se pojavili lepaki, 
ihj^k naPadali mnenje, da ni pomembno, kakšne barve je 
ihijj ^ aU * je bela ali je črna, pomembno je, da lovi 
I« fQ Vsi so vedeli, da je to Tengova primera. S tem se 

riaalno začel njegov padec.

Leta 1970 je bil Teng Hsiao-ping spet razrešen vseh 
partijskih in državnih funkcij. Ostal je samo član par
tije, obveljalo pa je, da bodo njegovo vedenje »budno 
spremljali*.

Ostra politična kampanja zoper Teng Hsiao-pinga je 
postala v bistvu razlog in način za ofenzivno spremi
njanje in radikalizacijo političnega, gospodarskega in kul
turnega življenja na vseh področjih v kitajski državi. 
Teng naj bi bil namreč simbol partijskega revolucio
narja, ki se zavzema za kapitalistični razvoj kitajske 
družbe. Očitno je bila «banda štirih* tista, ki je vodila 
kampanjo proti Teng Hsiao-pingu in s tem najbrž tudi 
kampanjo zoper Hua Kuo-fenga, torej za nasledstvo Mao 
Ce-tungove politike in Mao Ce-tungove oblasti.

Po padcu »bande štirih* je kampanja proti Teng 
Hsiao-pingu počasi pojenjala. Pravzaprav smo. žo med 
našim obiskom na Kitajskem spremljali iz dneva v dan 
opaznejšo rehabilitacijo te zanimive osebnosti kitajskega 
političnega življenja. Povsod, kjer so mladi prepevati 
revolucionarne pesmi, so bila besedila, ki so prej na
padala Teng Hsiao-pinga, spremenjena. V pesmih z isto 
melodijo, vendar z drugačnim besedilom, zdaj napada
jo »bando štirih*.

Kako zapletena in kako paradoksna je lahko kdaj 
politika; kako zna manipulirati z ljudmi celo tista ali takš 
na, ki se razglaša za najbolj ljudsko in v bistvu tudi je 
ljudska. ,

Zakaj bi morali pošteni ljudje umirati
Toda zadnja Mao Ce-tungova bitka še ni kon

čana. Tu je- še »banda štirih*. Je to sploh njegova bitka? 
Kitajci prav nič ne dvomijo o tem, vsaj javno ne. »Banda 
štirih* naj bi delovala zoper Mao Ce-tunga. Torej se ie 
zoper njo boril Mao Ce-tung. Njeni člani in privrženci so 
bili odstavljeni sicer po njegovi smrti, toda v njegovem 
imenu. Zato, da bi bila obvarovana Mao Ce-tungova li
nija, ki jo je takrat že zastopal Hua Kuo-feng,

Zvečer si v hotelu spet ogledamo kinopredstavo. To
krat nam predvajajo vojaški film: partizanske enote rdeče 
armade se borijo z veliko kuomintanško vojsko. Tudi ta 
film prikazuje ljudi in njihova dejanja črno-belo. Na eni 
strani so samo dobri, ki so neizmerno dobri, na drugi so 
samo slabi, ki so čez vse slabi.

Zgodba pa je kljub temu zanimiva, dinamična. Po 
predstavi vprašam enega od kitajskih spremljevalcev, kako 
je vendar mogoče, da v filmu., kjer nastopa največ sto 
borcev rdeče armade in na tisoče kuomintanškim voja
kov, kuomintangovci padajo po sto in sto, ne pade pa niti 
en borec rdeče armade. Pravim mu napol v šali: »Bilo bi 
bolj prepričljivo, če bi padel vsaj eden vaših oz. naših.. 
Tudi bolj ganljivo bi bilo.* Začudeno me pogleda, potem 
pa se nasmehne in reče: »Zakaj? Ne maramo, da naši u- 
mirajo. Zakaj bi morali pošteni ljudje umirati. Smrt je 
žalostna stvar. Umirajo naj hudobni. Umirajo naj tisti, 
ki so zoper ljudstvo, ne pa dobri, pošteni kitajski ljudje.*

Kako drugače pojmujejo Kitajci življenje in smrt od 
nas. Kako poenostavljena in hkrati zapletena za nas je 
njihova predstava o ljudeh in vrednotah. Moj spremlje
valec je visoko izobražen, bister, razgledan, dosti je pre
bral in dosti ve. pa vendar se mu zdi samo po sebi u- 
mevno, da v filmski pripovedi, čeprav s povsem vojno te
mo, padajo in umirajo samo tisti, ki so zoper ljudstvo.

Dobro vedno zmaga. Dobro mora zmagati. Je to tako 
pojmovanje plod tisočletne kitajske vzgoje ali pa produkt 
novih časov?

V filmu je tudi prizor, ki bi ga lahko označili kot 
ljubezenskega. Mlad partijski sekretar in ena od bork 
kar težko skrivata, da še privlačita. Prav spogljedljiva sta 
za kitajske razmere. Ves čas čakam, da bom vsaj v filmu 
videl Kitajca, ki se imata rada. V nekem bojnem prizoru 
nam glasba, ritem, vsa sredstva, ki jih sicer ima film za 
to, da čustveno na nekaj pripravi gledalce, napravijo pri
čakovano intimnost. Mlada se nežno gledata, približujeta 
glavi. Glasba stopnjuje napetost.

Počutim se prav deško razposajen, tako kot takrat, ko 
smo v potujočem kinu v Kanalu ob Soči mulci pred po
ljubom na platnu vzklikali: Bum! Torej?! Fant tokrat dah
ne dekletu: »Danes so te sprejeli v partijo.* Dekle je raz
neženo, prav zares razneženo.

»BANDA ŠTIRIH* PO HIERARHIČNEM VRSTNEM REDU - Vang 
Hung-ven. desno Čang Čung-čiao; spodaj levo Juo Ven-juan ln de
sno čiang čing Foto: arhiv Dela

I
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Ob praznikih- povišek 20% IVA 14%. Oglasi iz dežele Furlanije-Julijs** 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih dež* 
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TISKOVNA KONFERENCA PREDSTAVNIKA ZUNANJECA MINISTRSTVA V BEOGRADU

ZELO UGODNE RAZVOJNE MOŽNOSTI J 
SODELOVANJA MED ITALIJO IN SFRJ z

Številni mešane komisije in skupine že na delu za uresničevanje 
osimskih sporazumov ■ Mirko Kalezič govoril tudi o odložitvi 
Sadatovega obiska, o predlogih Brežnjeva glede razorožitve in 

o kon/erenci radiodifuznih organizacij neuvrščenih držav
BEOGRAD — Uradni predstavnik 

jugoslovanskega tajništva za zuna
nje zadeve Mirko Kalezič je na 
t oditi tiskovni konferenci sporočil, 
da bo na vabilo predsednika vlade 
Vcselina Djuranoviča od 7. do 9. 
novembra na obisku v Jugoslaviji 
premier Jamajke Michael Maniey. 
Kalezič je tudi povedal, da bo na 
vabilo zveznega tajnika za zuna
nje zadeve Miloša Minica prišel 7. 
novembra v Jugoslavijo indijski zu
nanji minister Atal Behari Vadz- 
pai. V Beogradu se bo mudil do 
9. novembra.

V z tezi z vprašanjem novinar
ja, na kaj se nanaša poslanica ge
neralnega sekretarja KP SZ Leoni
da Brežnjeva predsedniku Titu, je 
predstavnik zveznega tajništva re
kel, da gre za vprašanja s področ
ja dvostranskega sodelovanja. Gle
de napovedanega obiska generalne
ga sekretarja KP šoanije Santiaga 
Carrilla v Jugoslaviji, je Kalezič 
rekel, da ima le-ta vabilo, naj obi
šče Jugoslavijo, ter da bo prišel 
v Beograd kmalu.

Nadalje ie novinarje zanimalo, a- 
lj so določili čas obiska egiptovske
ga predsednika Sadata in kdaj so 
se odločili o preložtvi obiska. Mir
ko Kalezič je odgovoril, da je bil 
obisk predsednika Sadata v Jugo
slaviji dogovorjen za konec okto
bra. vendar so morali iz znanih 
razlogov ta prijateljski obisk pre
ložiti. kar so storili sporazumno z 
eg ptovsko stranjo. Obisk je prelo
žen za nedoločen čas in predsedni
ka se bosta sešia ob ugodni pri
ložnosti. Kalezič je dodal, da je 
Sadat z razumevanjem sprejel pre
dlog o odložitvi obiska v Jugoslavi
ji in obenem izrazil želje za sko
rajšnje srečanje.

Novinarji so prosili predstavnika 
tajništva za zunanje zadeve, naj 
komentira predloge sovjetskega 
partijskega voditelja Brežnjeva o 
tem. da bi morale vse države naen
krat prekiniti proizvodnjo jedrske
ga orožia in da bi vzporedno s 
prepovedjo jedrskih poskusov pre 
povedali tudi jedrske poskuse v mi
roljubne namene. Kalezič je rekel, 
da gre za pomembne predloge, ki 
se nanašajo na žgoče probleme ra 
zarotitve in nekatere vidke upo
rabe jedrske energije v miroljubne 
namene. Sicer pa Jugoslavija vc 
za te predloge iz poročanja tujih 
agencij. Njihovo vsebino je treba 
seveda pazljivo proučita tako v ok
viru priprav na posebno zasedanje 
generalne skupščine o razorožitvi, 
kot tudi v okviru uporabe jedrske 
energije za razvoj vseh držav.

V nadaljevanju tiskovne konferen
ce je Kalezič govoril o prvi konfe
renci radiodifuznih organizacij. ne
uvrščenih držav v Sarajevu in oce
nil, -da je konferenca zelo uspešno 
opravila svojo nalogo. Lasten raz
voj, uveljavitev in medsebojno sode- 
lovanje radiodifuznih organizacij ne
uvrščenih držav, kot tudi enako
pravno mednarodno sodelovanje na 
področju informacij sploh, in ne sa
mo zoperstavljanje komurkoli, je po
glavitna poslanica konference. Uspeh 
zasedanja je pomemben dogodek v 
celotni dejavnosti neuvrščenih dr
žav po peti konferenci v Colombu. 
Jugoslavija se bo kot gostiteljica 
konference in predsednica odbora za 
sodelovanje do konca zavzela za čim- 
boljše rezultate na odgovorni in tež
ki poti izvajanja akcijskega pro
grama.

Mirka Kaleziča so zatem vpraša
li. kakšne so razvojne možnosti ju
goslovansko - italijanskih odnosov. 
Perspektive jugoslovansko - italijan
skih odnosov so zelo dobre, je odgo
voril Mirko Kalezič; obstoječe plod
no sodelovanje med državama je ro
dilo močno spodbudo z že začetim 
izvajanjem osimskih sporazumov, 
kar še bolj širi osnovo In pospešuje 
dinamiko celotnih dvostranskih od
nosov, posebej sodelovanje na eko
nomskem področju, številne mešane 
komisije in skupine delajo na ures
ničevanju osimskih sporazumov. Za 
takšno dejavnost, za razvoj celovite
ga sodelovanja .je ugodno politično 
ozračje na obeh straneh in priprav
ljenost. ki se trajno potrjuje v sti
kih med predstavniki vlad obeh dr
žav.

V zvezi s predlogom nevtralnih in 
neuvrščenih držav na beograjskem 
sestanku o evropski varnosti in so
delovanju o manevrih, ki zahteva, 
da druga stran obvesti o manevrih 
vse države, če na vajah sodeluje tu
di manj kot 25 tisoč vojakov, je Ka
lezič rekel, da gre za željo nevtral
nih in neuvrščenih držav, da bi sto
rili nov korak za izvajanje vojaških 
ukrepov za krepitev zaupanja. Glede 
stališča Jugoslavije o predlogu afri
ških držav v varnostnem svetu, ki 
zahtevajo učinkovite sankcije proti 
Južni Afriki, je predstavnik zvezne
ga tajništva za zunanje zadeve re
kel, da se je Jugoslavija vedno za
vzemala za učinkovite ukrepe proti 
Južni Afriki ter da je obžalovanja 
vredno, ker omenjeno resolucijo za
hodnoevropske članice varnostnega 
sveta niso podprle. Takšna stališča 
so še bolj obžalovanja vredna, ker 
niso v skladu s prizadevanji za mir
no rešitev zapletenega problema a- 
friškega juga. Zatem je Kalezič re
kel, ko je govoril o razmerah v se

verozahodni Afriki, da so informaci
je o namerah in željah Jugoslavije', 
da posreduje v . sporu med Alžirijo 
in Francijo, neutemeljene.

Ob koncu je novinarje zanimalo, 
ali je Jugoslavija sodelovala na pr
vi mednarodni konferenci o ocenje
vanju ciklusa jedrskega goriva, ki 
je bila ob udeležbi 40 držav v Wa- 
shingtonu. Kalezič je povedal, da je 
Jugoslavija sodelovala na konferen
ci ter si skupaj z drugimi državami 
v razvoju prizadevala za sprejem 
stališča, da razširijo uporabo jedr
ske energije v miroljubne namene, 
kot tudi oskrbovanje z jedrskim go
rivom, obenem pa je treba z učinko
vitimi ukrepi odstraniti nevarnost 
prenašanja .jedrskega orožja. Na 
zfhtevo držav v razvoju je treba 
študijo te konference posvetiti pose
bej proučitvi potreb in pogojev dr

žav'v razvoju, obenem pa mora biti 
odprta za vse države.

BRANKO BERGANT

VATIKAN — Iz vatikanskih krogov 
Doi oeajo, ca bo škof Hilarion Capucci, 
ki so ga Izraelci pomilostili v prihod
njih 24 urah, vsekakor pa pred nede
ljo prispel v Rim. Po prihodu ga bodo 
sprejeli v bolnišnico, saj je med gla- 
dpvno stavko močno shujšal in tehta 
sedaj 50 kg, namesto 86. kolikor jih je 
imel, ko so ga aretirali.

NOVI DELHI - Indijska vlada je 
odobrila nov za^on, ki prepoveduje 
ženskam izpod 16 let in moškim iz
pod 21, da bi se poročili’. Po doseda
njem zakonu je prepoved veljala le 
do 15. oziroma 18. leta starosti. Zakon, 
ki določa tudi sankcije za kršilce, bo 
moral odobriti indijski parlament.
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. PO RAZVREDNOTENJU IZRAELSKE LIRE

Ostri protesti v Tel Avivu 
zaradi gospodarskih ukrepov
Nepričakovana izjava zunanjega ministra Dajana o izraelski pri
pravljenostih tudi na ^začasen dogovor* z arabskimi državami

TEL AVIV — Odločni protesti 
proti strogim gospodarskim ukre
pom Beginove vlade, ki pretresajo 
Izrael že cel teden, so včeraj za- 
dobili še ostrejši videz. Glavna sin
dikalna organizacija »Histadrut*. 
ki je tesno povezana z laburistično 
opozicijo, je po več dneh verižnih 
stavk, včeraj oklicala zaporo banč
nih zavodov in borze, odredila del
no zmanjšanje železniškega ppme- 
ta ter skrajšala delovne urnike V 
poštnih uradih, v’ raznih podjetjih, 
državnih in ^sebjiih tovafnah. Na 
tisoče delavcev in uradnikov se je 
udeležilo velike manifestacije v 
središču Tel Aviva. kjer so za ne
kaj ur ob vzklikanju protivladnih 
gesel ohromili mesto.

Vendar pa, po besedah izrael
skega premiera Begina, ki je de
monstracije na kratko označil za 
»boljše viške*,, le-te n kskor »ne pla
šijo vlade, kajti v nekaj dneh se 
bodo zagotovo polegle*, izzvala jih 
ie odločitev vlade o »prostem ni
hanju* izraelske lire. kar je prive
dlo do takojšnjega razvrednotenja 
za približno 45%. Obenem se je Be- 
ginova koalicija sporazumela še za 
zvišanje cen in davkov, kar bo 
življenjske stroške povišalo za naj
manj 30 odst.

Poleg notranj'h težav, ki so za 
izraelsko državo nekoliko nenavad
ne, vsaj.v takem obsegu,-se mora 
Tel Aviv snopadati še z zunanjimi, 
ki pa se že dalj časa niso spre
menile. V ospredju je še vedno mi
rovna konferenca za rešitev arab 
sko - izraelskega spora, ki pa se, 
kot kaže,-' časovno odmika. Enotne
ga ameriško - izraelskega 'stališča 
nista izdelala n;ti zunanji minister 
ZDA Vanče in izraelski veleposla
nik Dinitz med zadnjim sestankom. 
Toliko presenetljivejši pa je zato 
govor izraelskega zunanjega mini
stra Dajana, ki je na univerzi Beer-

ševa dejal, da bi bila njegova vla
da pripravljena tudi na taka poga
janja ki ne bi odločala o »popol
nem miru* (ureditev odnosov na 
vseh področjih z vsemi arabskimi 
državami), temveč tudi samo o pre
kinitvi vojnega stanja.

S palestinske strani pa naj bi 
skušali drugače premagovati ovile, 
ki že od vsega začetka preprečuje
jo , ponovno, .sklicanje .ženevske kon
ference. Po poročanju pariškega 
dnevnika «J‘informe» naj bi v Bej
rutu ustanovili začasno palestinsko 
vlado v izgnanstvu, kateri načelu
je znani kirurg Haiidy.

NAJSTROZJO KAZEN (28 LET JEČE) JE ZAHTEVAL ZA CARLA FUMAGALLIJA

lavni tožilec predlagal 340 let zapor« 
:a fašistične prevratnike gibanja MAI

Poleni ko sta obtožbi zaradi hujskanja k državljanski vojni in atentata na republi
ško ustavo padli, ostane po sodbi dr. L. Trovata obtožba zaradi politične zarote

a Za kulturno sodelovanje 
R med udeleženkami KVSE

Leto 1980 naj bi proglasili za leto kulture - Nujno 
je še uspešnejše uresničevati določbe helsinške li
stine o stikih med ljudmi, izmenjavi informacij in 
sodelovanju na področju kulture in izobraževanja

BRESCIA — Javni tožilec na pro
cesu proti pripadnikom fašistične 
prevratniške organizacije MAR 
(«movimento d'azione rivoluziona- 
ria*) je predlagal za vseh 56 obto 
žencev skupno 340 let zaporne in 25 
milijonov lir denarne kazni.

Dr. Francesco Trovato, ki je pred
včerajšnjim poskrbel za splošno i- 
znenadenje s predlogom, naj bi »čr
nosrajčnike* oprostili obtožb nete
nja državljanske vojne in atentata 
na republiško ustavo, je torej zaklju 
čil 32 ur dolgo branje obtožnice; ta 
sicer ni zadovoljila v bistvu nikogar, 
pomeni pa kljub vsemu določen ko
rak naprej, saj predvideva mesto
ma zgledne kazni, akoravno bi sled
nje morale biti strožje.

Namesto poprej omenjenih pre
krškov je tožilec vzel v poštev ti
stega, ki zadeva zarotniško delova
nje preko ustreznega združevanja 
(v zločinske namene). Dr. Trovato 
se je obenem priporočil sodnemu 
zboru, naj bi obtožencem ne priznal 
olajševalnih okoliščin, kolikor zade
va omenjeno obtožbo, in to bodisi 
zaradi zločinske stopnje obtožbe ka
kor spričo vedenja obtožencev med 
procesom.

Najstrožjo kazen je tožilec zahte
val za ustanovitelja MAR Carla Fu- 
magallija: 28 let ječe in 5 milijo
nov lir denarne kazni. Za Fumagal- 
lijevega sodelavca Gaetana Orlanda, 
kot tudi za Giuseppeja Piconeja 
Chioda, ki se je prvotno predstavil 
z. lažnim priimkom Alberti, je pred
lagal po 21 let zapora, nadaljnjih 
19 let ječe naj bi po njegovem nalo
žili Giorgiu Spediniju in Francescu 
Pederciniju. 18 Angelu Falsaciju, 16 
Giancarlu Nerviju. Marcellu Ber- 
gamaschiju in Alessandru DTntinu, 
14 Alessandru Danielettiju, 11 inž. 
Eziu Tartaglii in 9 dr. Alfonsu D’A- 
matu. Dokajšnji udarec pomeni to 
žilčev predlog tudi za svo.ječasnegf 
vodjo milanske »tihe večine* (ali 
razgrajaške manjšine, kot so to sa
mozvano gibžtnje krstili v demokra
tičnih vrstah) odv, Adama degli 
Occhi; dr. Trovato ga je sicer «o- 
prostil* obtožbe hujskanja k dr
žavljanki. v.pjnL .pc^pg, tu,di, cjbtož- 
be zaradi zarotniškega delovanja, 
kar skratka pomeni, da bi moral 
črni odvetnik »odsedeti* 8 let. E- 
nako zaporno kazen ie tožilec pred
lagal za Waltcrja Morettija, med

tem ko naj bi «sedeli» Diego Odelli, 
Adelino Ruggeri in Gianni Colombo 
6 let, Bruno Benardetli 6 let in pol, 
Kim Borrorneo 5 let, nadaljnja 4 
leta in pol. je drj Trovato predlagal 
za podčastnika sil javne varnosti 
Sergia Puzzola, ki naj bi dobavljal 
prevratnikom MAR orožje kasarni 
ške orožarne, kj jo je sam vodil ter 
še po 4 leta ječe za Danila Martinel- 
lija, Roberta Colomba in Roberta 
Toffolija.

Sledi vrsta milejših kazenskih 
predlogov, ki gredo od 6 mesecev 
do 3 let in pol ječe. Vsega je torej 
dr. Trovato predlagal 50 zapornih 
kazni in 7 oprostitev zaradi pomanj
kanja dokazovi Med obtoženci, ki naj 
bi jih po tožilčevem mnenju morali 
oprostiti, so državni pravdnik iz 
Lanciana (Chieti) dr. Mario D’Ovi- 
dio in njegov sin Giancarlo (kara
binjerski kapetan), ki sta bila med 
drugim obtožena razkrivanja urad
nih tajnosti zasledovanja lastnih in

teresov v javni službi ipd., dalje biv 
ši podkvestor v Brescii Mario Puri- 
ficato (politično zarotništvo oz. huj
skanje k državljanski vojni) in pri
znani kolovodja »tihe večine* Lucia- 
no Bonocore, potem pa še Susanna 
Arroni, Mario Capuccini in Alba 
Nardi. Le-ta je bila obtožena prvotno 
(polea drugega) politične zarote.

Tožilčevi predlogi so v sodni dvo
rani naleteli tako med obtoženci 
kakor med njihovimi branilci na 
molk. Očitno je šlo za določeno me
ro zagrenjenosti, kolikor so spričo 
predvčerajšnje »poteza* dr. Trovata 
morda že računali na zahtevo po 
kar najblažjih kaznih. V resnici do 
tega ni prišlo, kot je tudi razumlji
vo, čeprav treba pripomniti, da so 
zahtevane kazni premile.

Odslej bodo na vrsti posegi branil
cev (90), ki bodo trajali bržkone 
najmanj poldrugi mesec. Spričo te
ga lahko računamo, da bo razsod
ba izrečena šele ob koncu leta. (dg)

ZANIMIV JUGOSLOVANSKI PREDLOG NA BEOGRAJSKI KONFERENC

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD — Kot smo že včeraj 

na kratko poročali, je Jugoslavija 
uradno predlagala, naj bi leto 1980 
proglasili za leto kulturnega sode
lovanja držav udeleženk konferen
ce o evropski varnosti in sodelo
vanju. Predlog poudarja, da je 
glavni cilj te akcije spodbuditi še 
uspešnejše uresničevanje sklepov 
helsinškega dokumenta, ki se na
našajo na stike med ljudmi, izme
njavo informacij ter na sodelovanje 
na področju kulture in izobraževa
nja.

Jugoslovanski predlog vsebuje 
vrsto konkretnih zamisli o razši
ritvi dvo in večstranske dejavno
sti držav udeleženk KVSE na pod
ročju kulture, znanosti in izobraže
vanja. Toda to sodelovanje se ne 
omejuje samo na Evropo, temveč 
predlog opozarja na koristnost kul
turnega odpiranja do drugih delov
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PO NAPADU BANDITSKE ČETVERICE NA POŠTNI URAD

Spopad med roparji in policisti 
v Milanu zahteval smrtno žrtev
Gre za 35-letnega Giuseppa Saporitija, ki se je s triletnim sinčkom naključno znašel 
meit dvema ognjema - Hudo ranjen član zločinske tolpe, dva prijeta, eden pobegnil
MILAN — Včeraj okoli 11.20 je 

skupina roparjev napadla poštni 
urad v Ulici Castelmorrone, kar ie 
imelo tragične posledice: eden od 
banditov je bil tako hudo ranjen 
s svinčenko iz policijskega revol
verja, da je njegovo življenje v 
nevarnosti, a 35-lctni Giuseppe Sa- 
poriti, milanski občan, ki se ie z 
avtomobilom, v katerem je bil tu
di njegov trileni sinko, bo golem 
naključju znašel sredi oborožene
ga spopada, je bil prt priči ubit.

Dramatični dogodki so se odvili 
lik -pred «sestankom na vrhu* v
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POTEM KO JE FRANCIJA POSLALA V SENEGAL SKUPINO PADALCEV

Diplomatska pogajanja «na vrhu 
za izpustitev francoskih talcev

DAKAR — Francoska vlada hoče 
doseči čimprejšnjo izpustitev fran
coskih državljanov, ki so jih pred 
nekaj meseci zajeli pripadniki gi
banja »Polisario*. k se zavzema 
za osamosvojitev bivše Španske Sa
hare, ki sta si jo sosednja Mavre
tanija in Marok dejansko razdelila. 
Po mnenju političnih opazovalcev, 
Ellzej namreč ne more odstopiti 
od gorečih proglasov, ki so jih ob« 
javili nekateri večerni list’ in ki 
so osvoboditev talcev proglasili za 
eno izmed prvenstvenih nalog zu
nanjepolitične dejavnosti Francije.

V težnji za čimprejšnjo rešitev 
Francija ne bi oklevala niti pri iz

biri odločnejših posegov, kakor so 
diplomatski, ki navadno ubirajo ze
lo dolga pota. V tem, prav nič pri
jateljskem duhu, gre torej tolmači
ti, prihod prve večje skupne fran
coskih padalcev — približno 350 — 
v oporišče Onahan na Kapverd
skem polotoku v Senegalu. Franco
sko obrambno ministrstvo je ob tem 
poudarilo, da nikakor ne ustvarja 
ozračja napetosti na -tistem delu A- 
frike, kajti s poslanimi možmi ni
kakor še ni prekoračila okvirov 
francosko - senegalske obrambne 
po god lxi. Po sporazumu s svojo biv
šo kolonijo, ki med drugim meji 
na Mavretanijo, ima Francija lah-
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Dvajset milijard lir za izpustitev 
ugrabljenega odvetnika Amabileja

NEAPELJ — Za osvoboditev od
vetnika -Maria Amabileja, očeta de- 
mokristjanskega poslanca Giovanna- 
ja Amabileja, so ugrabitelji zahte
vali kar 20 milijard lir. Ugrablje
ni Amabile je predsednik cele vr
ste družb, od zavarovalnice Tirre- 
nia do družbe Tirrenia Hotels, po
leg tega pa je tudi veleposestnik.

Svojci so danes zahtevali od ti
ska, naj se do osvoboditve 64 let
nega odvetnika ne ukvarja več z 
vso zadevo, da bi olajšali pogaja
nja med družino in ugrabitelji. Po
licija je baje tudi prenehala s pre
iskavo, da ne bi spravila Amabile- 
jevega življenja v nevarnost. V do
kajšnjem nasprotju z dosedanjo 
prakso pa namestnik državnega 
pravdnika iz Salerna Lamberti ni 
zaplenil imovine in tekočih računov 
družine Kmabile, da bi tako pre
prečil izplačilo odkupnine. Še več, 
bankovcev, ki jih bodo morda izro
čili ugrabiteljem, preiskovalci ne 
bodo označili, kar bi kasneje omo
gočilo, da bi zločince razkrinkali.

Poslanec Giovannj Amabile je v 
'pogovoru, ki ga je imel zjutraj s 
časnikarji zanikal možnost, da bi 
šlo za ugrabitev političnega znača
ja. »Gre za navaden kriminal, za 
početje zločincev, ki jim je samo 
do odkupnine,* je dejal demokri- 
stjanski poslanec, (if)

Na sliki: odvetnik Amabile na ar
hivskem posnetku (telefoto ANSA).

ko v neposredni bližini glavnega 
senegalskega mesta do 1.300 oboro
ženih mož.

Če Francija formalno ni kršila 
mednarodnih obvez, vsaj dokler ne 
bi na Kapverdski polotok prišli še 
drugi oddelki, ki so že v »priprav
ljenem stanju*, njeni nameni prav 
gotovo niso v duhu podpisanih be 
sedli. Iz oporišča v Senegalu se 
namreč nenehno dvigajo izvidniška 
letala, ki preletavajo področji Za
hodne Sahare, poročila pa pošilja
jo posebnemu »kriznemu štabu* v 
Pariz. Spravljivosti ni mogoče naj
ti niti v vesteh iz vladnih krogov, 
kjer naj bi zagotavljali, da bi se 
Elizej lahko poslužil skupine padal
cev ne samo za osvoboditev fran
coskih talcev, temveč tudi za »za
ščito* francoskih državljanov, ki 
prebivajo v tistem predelu Afrike.

Zelo aktivni so Francozi tudi na 
diplomatskem področju, kjer jim 
tudi ne manjka napadalnosti. Ob
tožili so namreč Alžirijo, da je 
«moralno» odgovorna za usodo u- 
jetih Francozov, ker vsestransko 
podpira gibanje »Polisario*. Nada
ljujejo se tudi srečanja med poseb
nim francoskim vladnim odposlani- 
kom Chayetom in predsednikom or
ganizacije »rdeči polmesec* (rdeči 
križ gibanja »Polisario*) Belhoua 
nejem ter zelo verjetno tudi stiki 
med alžirskimi in libijskimi pred
stavniki s predsednikom vlade «sa- 
harui* (svobodne Zahodne Sahare) 
Lamine jem.

Kljub temu da francoska vlada 
stalno poudarja, da ji je veliko do 
osvoboditv lastnih državljanov, pa 
ne bo nikakor pristala na kakršno
koli «politično izsiljevanje*. Tako 
je izjavil v glavnem mestu Mavre
tanije Nouakchott francoski vele
poslanik v tej državi, Remoiville, 
ki je tujim novinarjem dejal, da 
je »Francija že maja Letos naletela 
na nesprejemljive zahteve «Polisa- 
ria», ki enači francoske talce z 
vojnimi ujetniki*.

Vsekakor pa je primer francoskih 
talcev že prerasel meje dvostran
skih pogajanj. Vanj so že posegli 
tako alžirski kot libijski voditelji, 
ki so včeraj tudi zaprosili za spre
jem pri francoskem predsedniku 
Giscardu D’Est£.ingu, ki se je že 
sinoči sestal s predsednikom libij
ske vlade Džaludom. O izidu po
govorov še ni poročal, vendar je 
znano, da se je libijski prenrer 
dan prej sestal z alžirskim pred
sednikom Boumedienom, glavnim 
zaveznikom gibanja »Polisario*. (bp)

prostorih rimskega policijskega 
ravnateljstva, ki so se ga udele
žili načelnik kre.jevne kvesture, vo
dja policije, šel' varnostne službe 
ter osebje političnega oddelka tav 
nateljstva v Rimu. Beseda .je tekla 
o potrebi po sprejetju kar najbolj 
učinkovitih ukrepov za zajezitev 
navadnega in političnega kriminala 
oziroma terorizma. V resnici je bi 
lo srečanje ’ sklicano-v- prvi vrsti 
zaradi stopnjevanja političnih na
padov na predstavnike strank, pov
sem razumljivo pa je. da so se u- 
deleženci menili tudi o pobudah za 
pobijanje ropov, ugrabitev in dru
gih zločinov. Na sestanku je bil 
iznesen predlog, naj bi policijske 
agenta opremili s posebnimi pu 
škami za streljanje gumijastih na
bojev, razen tega naj bi v posebno 
nevarnih primerih krožili po uli
cah v manjših oklepnih -vozilih, 
predvsem pa naj bi se podvrgli 
strogo specializiranim tečajem za 
boj proti nasilnežem. '

Z omenjenimi ukrepi seveda ne 
bo mogoče preprečiti ropov, kakr
šen je bil včerajšnji, morda pa jih 
bo le možno zredčiti. Ob uvodoma i 
omenjeni uri se .je ustavil pred 
vbodem v poštni urad avtomobil 
alfetta modre barve s lurinsko 
registracijo (pozneje se je zvede 
lo, da je bilo vozilo ukradeno), v 
katerem so bili štirje moški.' Trije 
(nezakrinkani) so izstopili — dva 
sta bila oborožena z revolverjem, 
tretji pa s puško s prežaganima 
cevema- —■ in vdrli v urad. kjer se 
je nahajalo poleg devetih uradni
kov in ravnatelja Giambruna Dir- 
ceja Poccobelli.ja (37 let) nad 40 
strank ter nagrabili nekako pol
drugi milijonov lir v gotovini.

Medtem je pajdaš trojice čakal 
v avtu in tedaj se jc približal po

licijski agent. Segel .ie no p’stoli 
in nekajkrat ustrelil proti bežečim 
banditom, ne da bi kogar koli ra
nil, kar je seveda priklicalo dru 
ge poličaje. Eden od roparjev se 
je s talko zaprl v bližnjo hišo, a 
so ga agenti ka.j kmalu zajeli, dru
gega so policisti hudo ranili — gre 
za 27-letnega Lamberti,ja — tretje
ga so ravno tako prijeli, četrti pa 
je pobegnil. Med begom sta zlo
činca pustila lastno vozilo na kraju 
in prisilila nesrečnega Saporitija, 
da ju je odpeljal, toda medtem je 
prišlo do strelnega spopada z a-
genti, mladi

i tfSm
oče ubit. Hkrati je bil ranjsr Lam- 
berti, za katerega so si zdravniki 
bolnišnice Fatebenefratelli pridrža
li prognozo.

Začetna preiskava je pokazala, 
da gre pri zločincih za pobegle 
zapornike, ki so gsedeli* v Vercel- 
liju in Asliju. (dg)

Na sliki (telefoto ANSA) žrtev 
roparjev.
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VPRAŠANJE BO NA DNEVNEM REDU VLADNE SEJE

Morda že danes imenovanje 
naslednika generala Mina
Socialisti so mnenja, da je treba kandidate temeljito proučiti
RIM — Danes se bo sestala vlada, 

ki bo med drugimi točkami, ki jih 
ima na dnevnem redu, razpravljala 
najbrž tudi, o vprašanju imenovanja 
novega poveljnika karabinjerskega 
zbora namesto generala Mina, ki je 
v ponedeljek zgubil življenje pri str
moglavljenju helikopterja, s katerim 
se je peljal. S tem v zvezi je pred
sednik obrambne komisije poslanske 
zbornice socialist Falco Accame izja
vil, da je še odločno prezgodaj, da bi 
vlada na svoji današnji seji že dolo
čila novega poveljnika karabinjerske
ga zbora. Treba je seveda hitro ukre
pati, pravi Accame. vendar so socia
listi mnenja, da .ie treba tudi skrbno 
proučiti preteklost in službeni staž 
kandidatov.

Sedanja vlada ne sme imenovati no
vega poveljnika karabinjerjev, ne da 
bi imela prej najširšo podporo vseh 
političnih sil. Teden dni zamude prav 
goiovo vsej stvari ne bo škodilo, je 
zaključil predsednik poslanske komisi
je za obrambo Accame.

V okvilu preiskave o tragični ne
sreči, v kateri so zgubili življenje 
Mino in drugi karabinjerski častniki, 
'so si člani preiskovalne komisije da
nes ogledali področje, na katerem jc

helikopter strmoglavil. Ob koncu je 
eden od izvedencev kategorično izklju. 
čil možnost, da bi nesrečo povzročila 
eksplozija. To pa je tudi edina trdna 
ugotovitev do katere so preiskovalci 
prišli. Višinomer je ostal blokiran pri 
višini 3000 čevljev, kar znaša pri
bližno 900 metrov nad morsko gladi
no, vendar to še ne pomeni nič, saj 
se je aparat najbrž pokvaril, ko je 
helikopter treščil ob tla.

Razbitine helikopterja bodo za sedaj 
ostale tam. kjer so. CatanzarsKi glavni 
pravdnik je zatrdil, da jih bodo izve
denci še proučili.

Včeraj so v njihovih rojstnih krajih 
irokopali posmrtne ostanke Mina in 
karabinjerskih častnikov.

Med drugimi vestmi naj omenimo 
interpelacijo desničarskega demokri- 
st.janskega poslanca Costamagne, ki 
zahteva od vlade, naj ukine tisti člen 
zakona o imenovanju poveljnika ka
rabinjerjev iz nekega drugega vo
jaškega rodu. Costamagna zahteva 
naj se za poveljnika karabinjerjev i- 
menuje sedanji namestnik poveljnika in 
nekdanji načelnik generalnega štaba 
gen. Ferrara, ki sicer kot karabinjer
ski častnik ne bi prišel v poštev, (if)

sveta za boljše spoznavanje kultu!" 
nih zakladnic narodov. Tako Jug9’ 
slavija predlaga organiziranje dn*" 
vov radia in televizije, dokutne/1" 
tarnih in informativnih, filmov, 
menjavo razstav za zagotovitev 3ir" 
šega pristopa d > najpomembneje^_ 
del kulturnega in umetniškega 
stvarjenja, skupne radijske in 
programe, organiziranje potujoč/’ 
razstav knjig, znanstvena srečanj 
o medsebojni povezanosti in vp'iv_ 
evropskih kultur in podobno. P°se’ 
hej poudarja organiziranje evrUF 
skega znanstvenega srečanja o S(T 
dobnih težnjah in problemih kur 
turnega razvoja v državah udrie' 
ženkah KVSE. Obenem bi bil ev
ropski umetnostni pregled, v kat* 
rem bi sodelovali vrhunski umetn'; 
ki in ansambli, prireditev pa 01 
prenašala radio in TV 35 držav-

Predlog jugoslovanske delegaf-r 
vsebuje še vrsto koristnih zan)'3'’ 
kot na primer izdajo avto - a tla’. 
Evrope z označenimi pomembne)31' 
mi kulturno - zgodovinskimi s?£ 
meniki, predavanja na srednjih ** 
lah in univerzah o kulturni ust'’3 
jalnosti 35 držav, izmenjavo gra*L 
va med založniki enciklopedij, 
javo evropskega kataloga kultu*0}" 
znanstvenih in dokumentarnih 
niov. ,,

Ko je razlagal predlog, je v®"' 
telj jugoslovanske delegacije 
rad Pešič rekel, da ima kultu*F 
sodelovanje zelo pomembno Funk® 
jo povezovanja in vzajemnega ** 
znanjanja med narodi. Helsinški® 
kument daje glede kulturnega s 
delovanja dobro osnovo in °herif0. 
uspešno razčlenjuje dosedanje *ri 
gate in različne izkušnje takšna® 
sodelovanja, hkrati pa opozarja F 
ovire, ki jih bo treba pri nad31 
njem sodelovanju na tem podrt>U 
odpraviti. .

Jugoslovanski predlog je nal* 
na ugoden sprejem. Večina g°vF 
nikov je opozorila na njegovo P' 
lagojenost helsinškemu dokum*® 
o sodelovanju na področju kult®/ 
Več delegacij je napovedalo. e 
bodo pripravile tudi svoje pred10'
in’ dobblnitve' jugoslovanskega Pr.
dloga, kar napoveduje zelo živa°, 
razpravo v delovnem telesu za k 
turno sodelovanje.

Na plenarni seji pa so delega«1 
Kanade, Velike Britanije, Nizo3*",. 
ske in Norveške dale predlog- * 
terega namen je krepiti vojaško 1 
upanje in varnost. Pobuda <>nieIA.j. 
nih držav vsebuje štiri točke: 
javljanje vojaških vaj, v kat**, 
sodeluje več kot 10.000 voj** f 
(sklepni dokument iz Helsi°* 
predvideva prijavljanje vaj, na * 
terih sodeluje več kot 25.000 v®j, 
kov), napovedovanje večjih Pl'.e ^ 
kov enot, beseda enote naj h1 
zajemala samo kopenske sile. j 
pravi helsinški dokument, 
še pomorske desante in leta'3 
transportne enote in četrtič 
stejšo udeležbo tujih vojaških op 
zovalcev na vojaških vajah. j,

Navedene države zahtevajo, 
sklepe o teh predlogih vsebuje 
Ključni dokument beograjskega 
Stanka. u

Norveški delegat, ki je 
skupni predlog na včerajšnji 
ti skupni seji, je dejal, da bi * r 
pitev vojaškega zaupanja prispe 
la k popuščanju napetosti. -f

V zvezi s predlogi sedmih,n .. 
tralnih in neuvrščenih držav Jf .,a, 
kel, da je ta pobuda dobro®**,. 
Zavzel se je tudi, da bi na 
grajskem sestanku preučili
re vidike vojaške varnosti in ra 
rožtve. j.

V pogovoru z novinarji so P' 
stavniki štirih držav povedal'
njihov predlog nima blokov^- 
značaja temveč da je narnelP 
krepitvi zaupanja med udeležen * 
mi K\ŽSE. Dodali so, da je ^a5vgi- 
nove korake na poti utrditve, 
nosti in sodelovanja v EvroP’^

Danes pričetek 
procesa zaradi 
bomb v Tridentu

TRIDENT — Danes, v petek, ^ ' v 
vembra, se prične sodna obravna^
zvezi z bombnimi atentati Jnn^sjli 
in februarja 1971. ki so jih 3,tU ^
izvršiti desničarski prevratniki „ 
domnevni zaslombi nekaterih c0i)l;ei 
nih dejavnikov*, da bi zavrli P 
družbenopolitičnega osveščanja ' > 
kviru delavskih in sploh d cmok'3 

nih množic. jce(
Na zato ni kloni je pet oseb, h1 

Seigio Žani. Claudio Widmann. 
kovnik Michele Santoro (tedaj ic rpi- 
čeloval karabinjerski skupini v ,fili 
dentu), polkovnik Angelo 
(tedarlji vodja protivohunske 
SID v omenjenem mestu) ih ' ^ 
kvestur Saverio Molino (bivši še,jcij' 
litičnega oddelka tridentskega P° 
skega ravnateljstva). . «0

Prič je vsega 74. med ten® ^ 
nekdanji predsednik vlade Emi'10 ^ 
lombo, bivši obrambni minis'®1 
nassi, tedanja ministrska 
Mariani in Lattanzio, bivši še' 
general Miceli (danes parlame" to 
MSI), zdajšnji načelnik tajne 3'|/- 
admiral Casardi z generaloma 
tijem in Gasco Queirazzo. dva P° 
nika, številni drugi častniki SlD*


